
اوراق گام ابزار مناسبی برای تامین مالی 
تولیدکنندگان است

 رییس انجمن صنایع همگن نیرومحرکه و قطعه ســازان خودرو کشــور 
با اشــاره به تجربه موفق استفاده قطعه ســازان از اوراق گام، آن را ابزاری 

مناسب برای تامین مالی تولیدکنندگان برشمرد.  
»محمدرضا نجفی منش« با اشــاره بــه امضای تفاهم نامــه تامین مالی 
زنجیره ای میان وزارت صمت و ۱۲ بانک کشور، افزود: یکی از راهکارهای 
تامین نقدینگی برای واحدها، شــرکت ها و کارخانجــات تولیدی اوراق 

گواهی اوراق مولد )گام( است.
این مقام صنفی بیان داشــت: در روش تامین مالی زنجیره ای، بنگاه 
تولیدی به بانک وثیقه می دهد و به جای آن اوراق گام دریافت می کند. 
ســپس این اوراق را می تواند به حلقه های پیش از خودش بدهد و از 
آنها کالا خرید و رفع دیــن کند؛ یعنی بنگاه یک ابــزار پرداخت پیدا 

می کند.
وی با بیان اینکه اوراق گام کارایی همچون برات داشــته و ســر موعد نقد 
می شــود، گفت: به طور مثال قطعه ساز از خودروســاز اوراق گام دریافت 
می کند و می توانــد آن را صرف خریــد فولاد و غیــره، پرداخت مالیات، 
پرداخت بیمه تامیــن اجتماعی کارگران و دیگر مــوارد کند و این اوراق 
دست به دست بگردد و نفر نهایی می تواند سرموعد این اوراق را نقد کند یا 

زودتر در بورس بفروشد و نقدینگی دریافت کند.
نجفی منش ادامه داد: اکثر فعالان اقتصادی اطلاعات کمی از این شــیوه 
پرداخت دارند و به همین منظور در نظر داریم تا با برگزاری جلســاتی در 

اتاق تهران، اتاق ایران و تشکل ها به معرفی اوراق گام بپردازیم.
رئیس کمیسیون بهبود محیط کسب وکار و رفع موانع تولید اتاق بازرگانی 
تهران یادآور شد: بانک های کشورمان ســرمایه ثبتی بالایی ندارند و در 
قیاس با برخی بانک های کشــورهای منطقه و همســایه پایین اســت؛ 

بنابراین نیاز است در این زمینه اقداماتی انجام شود.
وی اضافه کــرد: همچنین مطابق آمارها ســرمایه نظارتــی )به معنای 
ســرمایه ثبتی منهای زیــان(  پایین بانک های کشــور تــوان حرکت 
بانک های کشور را به شدت تضعیف کرده و باید فکر اساسی در این زمینه 
انجام شــود و تا آن زمان تولیدکنندگان می توان از راهکارهایی همچون 

اوراق گام بهره برد.
رییس انجمن صنایع همگن نیرومحرکه و قطعه ســازان خودرو کشــور 
خاطرنشان کرد: تاکنون برخی قطعه ســازان از اوراق گام به عنوان ابزاری 
برای تامین نقدینگی مورد نیاز خود بهره برده انــد که با توجه به تضمین 
نقدشــوندگی اوراق در سر رســید توســط بانک عامل، در تامین مالی 

قطعه سازان دارای کاربرد مناسبی بوده است.
 اوراق گواهــی اعتبار مولد )گام( یــک ابزار بازارمحور و بــا قابلیت نقل و 
انتقال در بازارهای پول و سرمایه است که تسهیلات جدید را برای تامین 
مالی بدون تورم بنگاه های تولیدی فراهم می کند. بــه اتکای این اوراق، 
تولیدکنندگان بر مبنای فاکتور خرید مواد اولیه و واســط از بانک عامل، 
درخواســت انتشــار و تضمین گواهی اعتبار مولد در سررسید کرده و به 
بنگاه فروشــنده مواد اولیه تحویل می دهند. دارنده ایــن اوراق می تواند 
گواهی را تا زمان سررســید نزد خود نگه دارد یا به فروشــنده مواد اولیه 

بدهد.
در روش تامین مالی زنجیره ای به جای اینکه همه زنجیره به طور مستقل 
از بانک برای رد دین و پرداخت به حلقه قبل یا بعد خود تامین مالی کنند، 

یک بار رخ می دهد و هزینه مبادله در اقتصاد را به شدت کاهش می دهد.
افزایش شــفافیت، نظارت پذیری و کاهش معنــی دار هزینه های تامین 
مالی از دیگر مزایای تامین به صورت زنجیره ای اســت. سیاســت وزارت 
صنعت، معدن و تجــارت برای تامین مالی تولید، اســتفاده از ابزار تامین 

مالی زنجیره ای است.

تولید مجری طرح های آزادراهی مرکز و جنوب کشور:

اصفهان به شیراز ۱۳۰ کیلومتر نزدیکتر می شود
خریدار  مجری طرح های آزادراهی مرکز 
و جنوب کشــور گفــت: آزادراه اصفهان-

شیراز بزرگترین آزادراه کشور به طول ۲۲۴ 
کیلومتر است که طول مسیر این دو شهر را 
۱۳۰ کیلومتر و زمان سفر را ۲ ساعت کوتاه 

می کند.
به نقل از وزارت راه، علیرضا صلواتی مجری 
طرح های آزادراهی مرکز و جنوب کشــور 
درباره توسعه شبکه آزادراهی کشور اظهار 
کرد: در کشــور ما بعد از پیــروزی انقلاب 
اســلامی حــدود ۲ هــزار و ۷۰۰ کیلومتر 
به شــبکه آزادراهی کشــور افزوده شــد. 
طرح های شــبکه آزادراهی در ســال های 
آغازین دهه ۵۰ انجام شــد و بعــد از آن از 
ســال های آغازین دهه ۷۰ این روند مجدداً 
در کشور شــروع شــد. قبل از انقلاب قم-

تهران تنها آزادراه کشــور به طول کمتر از 
۲۰۰ کیلومتر بود.وی با بیان اینکه آزادراه ها 
محور توســعه کشــور هســتند، افزود: هر 
جا آزادراهی ایجاد کنیم، بعد از آن شــاهد 
توســعه محدوده هســتیم؛ آزادراه ها علت 
توسعه هســتند و با وجود فشارهای سخت 
و تورم ها و افزایش هزینه ها و در ســال های 

اخیر این روند شدت گرفت.
مجری طرح های آزادراهــی مرکز و جنوب 
کشور با اشاره به سیاست دهه اخیر دولت در 
ســاخت آزادراه ها بیان کرد: سیاست دولت 
این است که مشارکت بخش خصوصی و غیر 
دولتی را در ســاخت آزادراه داشته باشد و 
دولت مشــوق دیگران برای ساخت آزادراه 
باشــد؛ هم اکنون هزار کیلومتر آزادراه در 
کل کشــور با پیشــرفت بیش از ۵۰ درصد 
در حال احداث اســت و این در حالی است 
که در ۳۰ سال گذشته حدود ۲ هزار و ۴۰۰ 
کیلومتر آزادراه در کشــور وجود داشــت 
و حدود ۳ هــزار کیلومتر از پروژه ســاخت 

آزادراه های کشور در مرحله مطالعه است.
صلواتی ادامه داد: این هزار کیلومتر از پایان 
امســال تا پایان دولت ســیزدهم و ظرف ۳ 
سال آینده تا ســال ۱۴۰۳ تکمیل می شود 

و به شبکه آزادراهی کشــور می پیوندد؛ در 
کنار آن شبکه آزادراهی را در اختیار کریدور 
ترانزیتی کشــور قرار دادیم؛ مثــلًا ارتباط 
مشهد-سرخس به ســمت چابهار-زاهدان 
که هم کریــدور و ترانزیت را پوشــش دهد 
و هم باعث توســعه مناطق هم جوار شــود. 
متأســفانه علی رغم وجود سواحل مکران، 
بندر چابهار و دسترســی بــه آب های آزاد، 
در شرق کشــور توســعه مطلوب را شاهد 
نبوده ایم. این نقاط بسیار استراتژیک است 
و تمرکزسیاست های کلی نظام نیز بر توسعه 
شرق و جنوب شرق کشور است؛ به گونه ای 
که اعتبارات صندوق توسعه ملی نیز به این 

سمت و سو جذب شده است.

اصفهان چهار راه ترانزیت کشور
وی با اشــاره به اینکــه اصفهــان چهار راه 
ترانزیت کشــور اســت، گفت: برای عبور 
از شــرق به غــرب و یا شــمال بــه جنوب 
کشــور، اســتان اصفهان محل عبور است 

و به همین دلیل، شــبکه راه هــا و معابر آن 
چهار خطه اســت. در واقع ســهم اســتان 
اصفهان در کشــور در مبحث بار اول است؛ 
باهمت مدیران سابق اســتان، تقریباً معابر 
شــهرهای اســتان، به جز معابر محدودی 
به سمت نائین، یاســوج در جنوب غرب ۴ 
خطه و بزرگراهی اســت.مجری طرح های 
آزادراهی مرکز و جنوب کشــور ادامه داد: 
در مبحــث آزادراهــی که در حــال انجام 
اســت، ما معابر اصفهان به ســمت شیراز، 
اصفهان به ســمت یــزد، اصفهان-کرمان، 
اصفهان- چهارمحال و بختیاری و اصفهان 
به سمت تهران را در دستور کار قرار دادیم. 
خوشبختانه اصفهان به سمت شمال کشور 
یعنی اصفهان-نطنز-کاشــان، کاشــان-

قم و قم-تهران اجرایی شــده البته مســیر 
جدیدی را از کاشــان به سمت شمال کشور 
در مرحله توافق با ســرمایه گذار هســتیم 
که با احداث ایــن آزادراه مســیر اصفهان 
به سمت شــمال شــرق و مشــهد حدود 

۶۰ کیلومتر کوتاه تر شــده و مسیر در کنار 
مســیر تهران-قم از سمت کاشــان ایجاد 
می شــود.صلواتی در خصوص ویژگی های 
آزادراه اصفهان-شــیراز خاطر نشان کرد: 
آزادراه اصفهان -شــیراز بزرگترین آزادراه 
کشــور به طول ۲۲۴ کیلومتر است و یکی 
از لذت بخش ترین طرح هایی اســت که بعد 
از بهره برداری از آن، حلاوت آن را بســیاری 
از مردم کشور خواهند چشید؛ علاوه بر این 
احداث کنارگذر شرق اصفهان نیز بخشی از 
این طرح و کریدور شــمال به جنوب کشور 
بود که رضایتمندی مردم استان را به دنبال 
داشت.وی افزود: در اواخر سال ۹۱ قرارداد 
ساخت آزادراه اصفهان-شیراز با مشارکت 
دولت و بخش غیر دولتی بســته شد و مدت 
اجرای آن ۵ ســاله بود. مسیر فعلی اصفهان 
بــه شــیراز ۴۸۵ کیلومتر و مدت ســفر ۵ 
ساعت و نیم تا ۶ ساعت است که مسیرهای 
شیب دار و مارپیچ نزدیک مرودشت و شیراز 
خطراتی دارد و مسیر قدیم از آباده به اقلید 

و مرودشت اســت که به صورت کمان است 
و مســیر آزادراه احداث شــده بــه صورت 
مســتقیم اســت که ۱۳۰ کیلومتر مسیر 
سفر و حدود ۲ ساعت زمان ســفر کوتاه تر 
می شود؛ ایزدخواســت در محدوده استان 
اصفهان و فارس اســت که اصل کوتاه شدن 

مسیر در استان فارس است.

بزرگترین پل آزادراهی کشور در 
آزادراه اصفهان-شیراز

مجری طرح های آزادراهــی مرکز و جنوب 
کشور با اشــاره به اینکه این آزادراه نزدیک 
به بهره برداری اســت، بیان کرد: حجم کار 
بســیار زیاد اســت و تاکنون حدود ۴ هزار 
میلیارد تومان برای ۹۴ درصد پروژه هزینه 
شــده و برای ۶ درصد باقی مانــده به دلیل 
تورم و افزایــش هزینه ها، ۳ هــزار میلیارد 

تومان دیگر باید هزینه کنیم.
وی ادامــه داد: مشــارکت این پــروژه به 
صورت ۵۰ درصد دولت و ۵۰ درصد بخش 
خصوصی اســت که دولت فعلًا سهم خود 
را مطالبــه نمی کند و بعــد از بهره برداری و 
بازگشت اصل ســرمایه و سود و هزینه های 
نگهــداری، بخش خصوصــی آن را تحویل 

دولت می دهد.
صلواتی با اشــاره به اینکه ۳ هــزار میلیارد 
تومان باقی مانده در حال تخصیص اســت، 
تصریح کرد: اکنون دو لایه آســفالت مسیر 
در حال اتمام اســت، لایه اول و ۸۵ درصد 
لایه دوم نیز انجام شده است و برای جداول 
بتنی وســط آزادراه ها حدود ۹۰۰ میلیارد 

تومان هزینه شده است.
وی افزود: بزرگترین پل آزادراهی کشــور 
در این مســیر با ۲۶۴ متر طول و ۱۰۷ متر 
ارتفاع است که در عرض ۱۵ ثانیه راکبان به 
سهولت از یک سمت به سمت دیگر می روند 
و ســاخت تنها این پــل دو ســال به طول 
انجامید. بــا تخصیص این ۳ هــزار میلیارد 
تومان تا پایان سال آزادراه اصفهان- شیراز 

افتتاح و به بهره برداری می رسد.
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خانه  هنر   میرا

رییس سازمان مالیاتی اعلام کرد
شناسایی فرارهای مالیاتی با گزارش های 

مردمی در سامانه سوت زنی

وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح:

وئلا  هم افزایی بیشتر ایران و ونز
باعث رفع موانع موجود می شود

در 7 ماهه امسال صورت گرفت
پرداخت ۴۴ هزار میلیارد تومان 

خسارت های بیمه

 وزیر ارتباطات خبر داد
  پوشش ۸۷ درصدی اینترنت 

وستاهای بالای ۲۰ خانوار کشور در ر
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 ســازمان جمع آوری و فــروش امــوال تملیکی اعلام 
کرد: بر اســاس جزئیات مزایده شــماره ۲۶۱ سازمان 
اموال تملیکی ۱۰۱ میلیارد تومان کالا فروخته شــده 
که بیش از ۲۵ درصد افزایش نشــان می دهد. هفتمین 

مزایده الکترونیکی اموال تملیکی به شماره ۲۶۱ برگزار 
شــد. این مزایده الکترونیک در ۱۵۰۶ دســته کالایی 
مطرح شــده برای ۳۰ استان کشــور بود که ۵۸۹ گروه 
کالا دارای پیشنهاد بود.از کالاهای عرضه شده که شامل 

لوازم صنعتی، خودرو، پوشاک و سایر کالاها و ملزومات 
مصرفی بود و به ارزش تقریبی بیــش از ۱۱۰۰ میلیارد 
تومان بود بالــغ بر ۱۰۱ میلیــارد تومان کالا با رشــد 
قیمتی بیــش از ۲۵.۴ درصد افزایش به فروش رســید.

در این مزایده الکترونیک، اســتان های خوزستان، قم 
و آذربایجان غربی بیشــترین فروش را داشته و سمنان، 
ایلام و کرمانشاه اســتان های دارای کمترین فروش در 
مزایده الکترونیکی اموال تملیکی در سال ۱۴۰۱ بودند.

تملیکی

وش رفت ۱۰۱ میلیارد تومان از کالاهای اموال تملیکی در هفتمین مزایده به فر

رئیس سازمان استانـدارد:

وهای وارداتی  خودر
  باید استانداردهای ۸۵ گانه 

را داشته باشند
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راستی آزمایی ادعای تحقق ۵۰ درصدی اهداف 
اشتغال زایی دولت

حمید حاج اسماعیلی  دولت ادعــا دارد در همه بخش های اقتصادی 
از شروع کار، پیشرفت ها و اقدامات خوبی انجام داده است.

در بخش اشــتغال و بازار کار، یک شانســی که دولت سیزدهم داشت، 
این بود که شــروع فعالیت دولت با کاهش و تنزل کرونا همراه شــد که 
این موضوع زیاد هم ارتباطی به کشور ما ندارد. تضعیف ویروس بود که 
در پهنه جهانی شروع شده بود و رفته رفته شرایطی ایجاد شد که امروز 

شاهد هستیم کرونا دیگر بیماری غالبی در کشور نیست.
 برداشــته شــدن محدودیت های کرونا حتــی از نظر مــن نمی تواند 
خیلی وابسته به حتی واکسیناســیون در دنیا باشد. چون این ویروس 
رفته رفته در یک دوره زمانی مشــخص در همه کشورها ضعیف شد و 
محدودیت های کرونا در کشور ما برداشته شــد؛ این یک موضوع فنی 
و تخصصی اســت که متخصصان وزارت بهداشت باید بیشتر درباره آن 

نظر دهند.
در کل با تضعیف ویروس کرونا و برداشته شدن محدودیت های کرونا، 
بازار کار کشــور به حالت طبیعی برگشــت و این یک واقعه قابل توجه 

است. 
زمانی که آن همه محدودیت وجود داشــت و بازار کار با محدودیت ها و 
نگرانی ها و ترس و دلهره همراه بود، به طور طبیعی پس از کرونا خیلی از 
شرایط تغییر می کند و احیا می شود؛ به خصوص در کشور ما که بیشتر 
مشاغل مربوط به بخش خدمات اســت و بخش خدمات هم بیشترین 
آسیب را از کرونا دیده بود. این شــرایط در دولت سیزدهم ایجاد شد و 

ربطی به اقدامات دولت ندارد.
اما این که دولت ادعا داشته باشد که نیمی از وعده های خود را در حوزه 
اشتغال عمل کرده، باید به آمارهایی توجه کنید که در کارجویان اصلی 
داریم. براســاس آمارهایی که مرکز آمار ایران مربوط به پایان تابستان 
منتشــر کرده، نرخ بیکاری حدود ۰.۱ درصد کاهش پیدا کرده و به ۸.۹ 

درصد رسیده است.
حالا جدا از اما و اگرهایی که در خصوص آمار اشتغال و بیکاری در مرکز 
آمار وجود دارد، اما در بخش جمعیتی جوانان، فارغ التحصیلان و زنان، 
نرخ بیکاری بالایی داریم. حتی نرخ بیکاری از ایــن هم می تواند بالاتر 
باشــد؛ به دلیل این که جمعیت فعال ما محل بحث است و خود من هم 
از گذشته این انتقاد را داشتم که چرا متنایب با شرایط اجتماعی، رشد 

چندانی ندارد.
به هرحــال دولت مدعی اســت که مــن جمعیت فعــال را آن عده ای 
محاســبه می کنم که به عنوان کارجــو آنها را تشــخیص دهم و آن ها 
تقاضای کار داشته باشــند و یا به عبارتی، مشــارکت اقتصادی داشته 

باشند.
این سوال مطرح اســت که در بخش زنان چه زمانی این اتفاق می افتد؟ 
نوع آداب و رسوم و شرایطی که در کشور حاکم است، کمتر این شرایط 
را برای زنان ایجاد می کند کــه آن ها را به عنوان جمعیت فعال جدی در 
کشور مطرح کند که دولت در کشــور آن ها را به درستی استخراج کند. 
زنان در حال حاضر کمتر به اداره ها و ســازمان ها مراجعه می کنند که 
خودشان را کارجو نشان دهند. این معمولا مرسوم نیست و بازار کشش 

چنین شرایطی را ندارد.
در بخش جوانان هم شــاهد ســرخوردگی و ناامیدی هستیم و به طور 
طبیعی از پیدا کــردن کار در بــازار کار مایوس شــده اند. همه این ها 
انتقادات و ضعف هایی اســت که به نظر من در خصوص جمعیت فعال و 

نرخ بیکاری وجود دارد.
در کل نکته این جاســت کخ برنامه ای که دولت برای این تعداد شغل 

داشته، چه بوده است؟ 
مگر می شود بدون برنامه شــغل ایجاد کرد؟ وزارتخانه ای که دبیری 
شورای عالی اشــتغال را برعهده دارد و هماهنگ کننده اصلی اشتغال 
در کشــور اســت و مســوول روابط کار و پیگیری های لازم در حوزه 
اشتغال بوده، بیش از ۵، ۶ ماه وزیر نداشــته است. بنابراین چطور این 
ادعا مطرح می شود که شــغل ایجاد شده اســت؟ ما هیچ گونه برنامه 

تخصصی و فنی ندیدیم.
به نظر من همیشــه جنبه های تبلیغی دولت ها باعث می شــود چنین 

ادعاهایی را مطرح کنند.

واکنش ایران به موضع مداخله جویانه آلمان
 این آلمان است که باید مسئولانه نسبت 

به گذشته شفاف سازی کند
سخنگوی وزارت امور خارجه به موضع مداخله جویانه، تحریک آمیز و 
غیردیپلماتیک اخیر صدراعظم آلمان در قبال جمهوری اسلامی ایران 

واکنش نشان داد.
 ناصر کنعانی ســخنگوی وزارت امور خارجه موضــع اخیر صدراعظم 
آلمان در قبال جمهوری اســلامی ایران را مداخلــه جویانه، تحریک 
آمیز و غیردیپلماتیک دانست و اظهار داشت: متاسفانه برخی مدعیان 
حقوق بشر با فراموشی کارنامه تاریک خود در قبال مردم شریف و مقاوم 
ایران در جریان حمایت کور و غیرانســانی از رژیم صــدام، همراهی با 
تحریم های ظالمانــه متعاقب خروج آمریکا از برجام و نیز ســکوت در 
برابر اقدامات تروریســتی داعش که آخرین آن حمله تروریســتی به 
حرم مطهر شــاهچراغ بود، حقوق بشر را دســتمایه بازی های سیاسی 

کرده اند.

وی افزود: اراده جمهوری اســلامی ایران در مبانــی بنیادین حقوق 
بشــر از جمله کرامت انســانی، مقابله با زور و دفاع از مظلوم همواره 
مبتنی بر اصل مســئولیت پذیری بوده و این در حالیست که آلمان 
با فرار از مســئولیت بین المللــی خود در احترام بــه حق حاکمیت 
کشــورها، ضمن پناه دادن به گروه های تروریســتی و تجزیه طلب 
معاند جمهوری اسلامی ایران و نیز اتخاذ رویکرد گزینشی و دوگانه 
در برابر جنایــت رژیم کودک کــش صهیونیســتی در اقصی نقاط 
جهان ازجمله فلســطین، خود را به عنوان مدافع حقوق بشر معرفی 

می کند!
ســخنگوی دســتگاه دیپلماســی با تاکید مجدد بر این که »تخریب 
پیوندهای تاریخی، پیامدهای بلند مدت دارد«، تصریح کرد: مطالبات 
حقوق بشری جمهوری اسلامی ایران از مقامات آلمان فهرست بلندی 
اســت. لذا این آلمان است که باید مسئولانه نســبت به گذشته شفاف 

سازی کند.
وی در پایان یک بار دیگــر مقامات آلمان را بــه بازگرداندن عقلانیت 
به فضای روابط و جلوگیری از آشــفتگی بیشــتر مناسبات توصیه و در 
عین حال خاطرنشــان کرد: احترام و منافع متقابل، تنها راه در مســیر 

همکاری پایدار است.

یادداشت

تریبون

خریدار  امیر سرتیپ علیرضا صباحی فرد 
ضمن اعلام ارتقای برد انهدام ســامانه باور 
۳۷۳ گفت: برد انهدام این سامانه به بیش از 

۳۰۰ کیلومتر ارتقاء پیدا کرد.
 به نقل از روابط عمومی ارتش، امیر سرتیپ 
علیرضا صباحی فرد، فرمانده نیروی پدافند 
هوایی ارتش در آیین شــکرگزاری ارتقای 
ســامانه بومی پدافند هوایی باور ۳۷۳ که با 
حضور فرماندهان عالی رتبه نیروهای مسلح 
در دانشگاه پدافند هوایی خاتم الانبیاء)ص( 
برگزار شــد، گفت: قرارداد خرید ســامانه 
اس۳۰۰ در ســال ۲۰۰۴ منعقد شد و طبق 
آن، مقرر شد که این سامانه در سال ۲۰۰۹ 

به جمهوری اسلامی ایران تحویل شود.
وی افزود: مهرماه سال ۱۳۸۷ تیم عملیاتی 
ایــران کــه متخصصانــی از وزارت دفاع و 
قرارگاه پدافند هوایی خاتــم الانبیاء برای 
آمــوزش نحوه کار بــا ســامانهS-۳۰۰ به 
مدت ۶ ماه به روسیه اعزام شدند. اما به علت 
شــیطنت های رژیم تروریســتی آمریکا و 
برخی ابرقدرت ها و فشارهای رژیم منحوس 
صهیونیســتی این ســامانه به مــا واگذار 
نشــد، حتی به مرحله ای رســید که گفته 
شــد قرارداد آن هم باید ملغی شود. البته با 
پیگیری های بین المللــی در آن زمان، این 

سامانه پس از۱۰ سال به ما واگذار شد.
امیــر صباحی فرد بــا بیان اینکــه در طول 
ایــام طولانی که مــا مطئمــن نبودیم که 
ســامانه اس۳۰۰ را به ما می دهند یا خیر، 
تصریح کــرد: ما در این زمان دســت به کار 
شدیم و از طریق یک کار علمی و تحقیقاتی 
سنگین ابتدا با مشارکت خود نیروی پدافند 
هوایی ارتش، دانشــگاه پدافند هوایی خاتم 
الانبیاء)ص( و وزارت دفاع این کار آغاز شد. 
این پروژه در ابتدا با نام باور ۱ آغاز شد و کار 
تا ســال ۱۳۹۲ ادامه پیدا کرد و در این سال 

پروژه باور به وزارت دفاع واگذار شد.
وی ادامــه داد: پس از واگــذاری پروژه باور 
به وزارت دفاع، جلســات متعدد و کارهای 
سنگین علمی مشترک بین نیروی پدافند 
هوایــی ارتــش و وزارت دفاع آغاز شــد. 
فعالیت های تحقیقاتی این پروژه تا ســال 
۱۳۹۷ ادامه پیــدا کرد و بالاخــره در ۱۸ 
بهمن ماه همان سال، نخستین تست هدف 
زنی در ســمنان در برد ۱۲۰ کیلومتر انجام 

شد.
فرمانده نیروی پدافند هوایی ارتش با اشاره 
به مراحل ارتقای ســاخت سامانه باور ۳۷۳ 
تصریح کرد: در ۱۲تیر ســال ۱۳۹۹ یعنی 
حدودا یک ســال و نیم بعد از شلیک موفق 
در فاصلــه ۱۵۰ کیلومتری انجام شــد. در 
رزمایشــی که در همان ســال برگزار شد، 
شــلیک موفق طی یک ســناریوی سخت 
عملیاتــی در فاصلــه ۱۵۲ کیلومتر انهدام 
صورت گرفت. آیا این فاصله کفایت پدافند 

هوایی را می کند؟ خیر.
وی افزود: جلسات متعددی در این خصوص 
برگزار شــد و من چندین بار با امیر حاتمی 
وزیر محترم وقت دفاع در این باره گفت وگو 
کردم. امیر حاتمی از این کار بسیار استقبال 
کــرد و همواره بــه من می گفت کــه ادامه 
بدهید و موفق خواهید شــد. طــی ۱۶ ماه 
کار ســنگین علمی مقرر کردیم که مطالبه 
نظام و نیرو این است که بتوانیم این برد را به 

بالای ۳۰۰ کیلومتر ارتقاء بدهیم.
امیر صباحی فرد با بیان اینکه کشــورهای 
سازنده چنین ســامانه هایی برخی اوقات تا 
۲۰ ســال زمان نیاز دارند تا یک ســامانه را 
تولید کنند، آن هم نه در برد ۳۰۰ کیلومتر، 
خاطرنشــان کرد: پروژه باور ۳۷۳ از ســال 
۹۲ آغاز شده است. کارهای اصلی از ۱۳۹۷ 
شروع شــده و طی ۱۶ ماه از آخرین شلیک 

در رزمایش تا چند روز قبل که شلیک موفق 
۳۰۴ کیلومتری داشته اســت، بیش از ۱۶ 
ماه طول نکشیده است. این جزو افتخارات 
نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران و ثمره 
کار مشــترک جهادی مابین وزارت دفاع و 

نیروی پدافند هوایی ارتش است.
وی ادامه داد: ما ابتــدا وقتی که به این جمع 
بندی رســیدیم که می توانیم شلیک بالای 
۳۰۰ کیلومتــر را انجام بدهیم، وارد ســایر 
بحث ها شــدیم. نظیر اینکه سامانه در کجا 
مستقر شــده، از کجا شــلیک کند و یگان 
پهپــادی تاکتیکی در کدام نقطه مســتقر 
شــود. پس از بررســی نقاط مختلف به این 
جمع بندی رسیدیم که ســمنان، بهترین 
محل برای اســتقرار ســامانه بــاور ۳۷۳ و 
شهرســتان فردوس در خراسان جنوبی نیز 
بهترین محل برای اســتقرار یگان پهپادی 
اســت. فاصله بین این دونقطه حدود ۴۵۰ 
کیلومتر است.فرمانده نیروی پدافند هوایی 
ارتش با اشاره به نحوه اســتقرار دو سامانه 
باور ۳۷۳ و یگان پهپادی در جریان تســت 
ارتقای برد ســامانه باور ۳۷۳ بیــان کرد: 
ما برای شــلیک باید به طور کامل از زمین 
اطمینــان حاصــل می کردیم تــا اگر یک 
خطای محاسباتی رخ داد، موشک در کدام 

نقطه فــرود خواهد آمد. نیروهــای پدافند 
هوایــی ارتش همه این مســیر را به صورت 
زمینی طی کردنــد تا به اطمینــان قبلی 
رســیدند که آنچه ســر راه قرار دارد توسط 

عزیزان فراجا در روز غرق برداشته شود.
وی افــزود: در این میان، بایســتی یک کار 
ســنگین توســط معاونت عملیات ارتش 
انجام میشد که فضای آسمان ایران اسلامی 
را باید موضــوع  NOTHAMرا حل کنیم 
و برای ایــن کار از ۷ یا ۸ روز قبل مشــغول 
هماهنگی شــدند تا توانســتند هماهنگی 

های بین المللی آن را هم انجام بدهند.
امیر صباحی فرد با بیان اینکــه کار بزرگی 
که در پهپــاد شــکل گرفت این بــود که 
شــلیک های قبلی ما در برد ۱۵۰ کیلومتر 
روی پهپاد کرار انجام شد که بیشینه ارتفاع 
آن ۳۲ هزار پا بود، تصریح کــرد: ما باید در 
این شــلیک به بیش از ارتفاع ۴۳ هزار پا می 
رسیدیم. در این راســتا، موتور طلوع ۵ را از 
وزارت دفاع دریافت کــرده و بر روی پهپاد 
کرار نصب کردیــم. البتــه آزمایش هایی 
انجام دادیم و مطمئن شدیم که پهپاد کرار 

می تواند به ارتفاع ۴۳ هزار پا برسد.
فرمانــده نیــروی پدافند هوایــی ارتش با 
اشــاره به مراحل تست جدید ســامانه باور 
۳۷۳ برای ارتقای برد این ســامانه تصریح 
کرد: نقطه کشــف اولیــه در ۴۳۳ کیلومتر 
و ۴۳ هزار پا و ســرعت پهپاد ۷۳۶ کیلومتر 
بود. برای اینکه پهپــاد بتواند اوج گرفته و به 
ارتفاع ۴۳ هزار پا برســد، مجبور شدیم پس 
از پرواز حرکت اوربیت یــا چرخش را انجام 
داده و بتواند پس از اوج به ارتفاع ۴۳ هزار پا 
دست پیدا کند تا در خط اصلی قرار بگیرد. 
این اتفاق رخ داد و در ۴۳ هــزار پا وارد مدار 

اولیه شد.
وی ادامــه داد: لاک)قفل( اولیــه در فاصله 

۴۰۲ کیلومتری بر روی پهپاد کرار با موتور 
طلوع ۵ با ســقف پرواز ۴۳ هزار پا و سرعت 
۷۳۰ کیلومتــری انجام شــد. لاک)قفل( 
پایــدار در فاصله ۳۷۶ کیلومتری و ســقف 
پــرواز ۴۳ هزار پا انجام شــد. پــس از این، 
شلیک موشــک در فاصله ۳۵۲ کیلومتری 
رخ داد و نهایتاً پهپاد هــدف در فاصله ۳۰۴ 
کیلومتــری منهدم شــد.امیر صباحی فرد 
گفت: خداوند سبحان را بابت این موفقیت 
شاکر و سپاسگزار هســتیم. ما این کار مهم 
را با نام مقدس حضــرت فاطمه زهرا)س( 
شروع کردیم و موفقیت این پروژه را مدیون 
عنایــت خداونــد متعال و یــاری حضرت 

فاطمه زهرا)س( هستیم.
فرمانده نیــروی پدافند هوایــی ارتش در 
ادامه با اشــاره به دلایل ارتقای سامانه باور 
۳۷۳ تصریح کــرد: یکی از دلایــل این کار 
اجرای توســط وزارت دفاع و نیروی پدافند 
هوایی ارتش، اجرای فرامین فرمانده معظم 
کل قوا در عدم توقف و حرکت رو به جلو بود.

وی افزود: اجرای فرامیــن گهربار فرمانده 
معظــم کل قوا)مدظله العالــی( در دفــاع 
هوایی کشور از مرزهای نزدیک به مرزهای 
دور، ایجاد دســت برتر در مقابله با هرگونه 
تهدید هوایــی و برد بلند، تفهیــم واقعی و 
عینی قدرت نظام مقدس جمهوری اسلامی 
ایران به قدرت تهاجمی در تراز اول جهانی، 
فتح قله های فناوری در حوزه های مختلف 
پدافند هوایی با اقدام عملــی و جهادی در 
حــوزه پیچیده ترین مولفه هــای فناورانه 
یعنی ســامانه های کشــف و درگیری در 
بردهــای بســیار دور، مقابله بــا مهمات 
دورایســتا و درگیری با پرنده های محمول 
آن حسب فرامین ابلاغی از سوی ستادهای 
بالادســتی و ســایر موارد جزو مهم ترین 

دلایل ارتقای سامانه باور ۳۷۳ است.

رئیس مجلس شورای اســلامی گفت: مجلس و دولت 
در کنار هم پیگیر حل مســائل کلان و بــه کارگیری 
تمامی ظرفیت ها برای گره گشــایی از مشکلات مردم 

هستند.
 محمدباقــر قالیباف در نطــق پیش از دســتور خود 
در جلســه علنی مجلس شورای اســلامی بیان کرد: 

دســتیابی فرزندان ایران به توان بومی ساخت موشک 
های بالستیک فراصوت، دشــمنان این آب و خاک را 

ناامید و دوستداران آن را خوشحال کرد.
وی افزود: مانور پذیری بی ســابقه، شکســتن رکورد 
سرعت و توان عبور از سامانه پدافند موشکی و قابلیت 
هدف قرار دادن آنها از ویژگی های برجســته دستاورد 

جدید دانشمندان جوان کشورمان است. امروز تهرانی 
مقدم های زیادی در هوافضای ســپاه تمام فکر، ذکر و 
عملشان ایجاد ایران قوی اســت. به تمامی آنها جهت 

دستیابی به این افتخار خداقوت می گویم.
قالیباف با بیان اینکه مجلس دوست دلسوز دولت است 
و اعتماد و حمایت از مدیران اجرایی و رفع درخواست 

ها و نیازهای قانونــی دولت را وظیفه خــود می داند، 
تاکید کرد: در کنار آن ملزم می دانــد به نمایندگی از 
مردم موانعی را که بر سر راه کارآمدی حداکثری دولت 
به وجود می آید با استفاده از توان قانونی نظارتی خود 
برطرف ســازد و باور قطعی ما اســت که نظارت دقیق 

مجلس بهترین کمک و همکاری با دولت است.

مجلس

قالیباف: مجلس دوست دلسوز دولت است

نایــب رییــس مجلــس شــورای اســلامی گفت: 
نمایندگان در بیانیه خود اعلام کــرده اند که با قاتلان 

و اغتشاشگران برخورد شود، نه معترضان.
 در ادامه نشست علنی مجلس شورای اسلامی، جلال 
محمودزاده در تذکری شفاهی گفت: آقای قالیباف در 
آغاز نشست هفته گذشته از شــنیدن صدای مخالفان 
صحبت کرد، امــا برخلاف رویه مجلــس، ۲۲۷ نفر از 
نمایندگان در یک بیانیه از قوه قضائیه تقاضای برخورد 

با معترضان را داشتند.
نماینــده مــردم مهاباد در مجلــس یازدهــم افزود: 

مجلس برخلاف قانون شــفافیت آرا، لیست 
امضاکنندگان ایــن بیانیه را منتشــر نمی 
کند، همین امر باعث شــده لیست جعلی از 
نمایندگان در شــبکه های اجتماعی پخش 
شود. در طول ســه دوره نمایندگی مجلس 
هیچگاه به مردم پشــت نکــرده و برخلاف 
خواســته آنها اقــدام نکردم، لــذا همچنان 

که قبلا گفتــم از این تریبون به عنــوان نماینده مردم 
ســرافراز مهاباد امروز ۲۲ آبان مــاه ۱۴۰۱ برای ثبت 
در تاریخ و ســابقه مذاکرات مجلس اعلام می کنم این 

بیانیه ضدمردمی را ندیــده ام و امضا نکرده 
ام. از هیات رئیســه مجلس درخواست دارم 
لیست واقعی نمایندگان امضاکننده را رسماً 

به مردم اعلام نماید.
علی نیکزاد ثمرین نایــب رئیس مجلس که 
ریاســت جلســه علنی را برعهده داشت، در 
پاسخ به این تذکر گفت: لیست منتشر شده 
جعلی بوده اســت و بیانیه نمایندگان نیز ضدمردمی 
نبوده، بلکه در آن درخواســت کرده اند تــا با قاتلان  و 
اغتشاشگران برخورد شــود. مجلس نیز اقدام قانونی 

خود را انجام داده اســت. نامه ای را که هیات رئیســه 
مجلس دهم امضا کرده اســت، ارتباطــی به مجلس 
یازدهم ندارد.وی ادامــه داد: نمایندگان در بیانیه خود 
اعلام کرده اند که بــا قاتلان و اغتشاشــگران برخورد 
شــود، نه معترضان. بالاترین بیان، بیــان رهبر معظم 
انقلاب بود که فرمودند آنهایی که معترض هســتند و 

دست به قتل و آشوب نزده اند، فرزندان من هستند.
روابط عمومی مجلس شورای اسلامی نیز پیش از این 
بیانیه ای که به نقل از مجلس در شبکه های اجتماعی 

منتشر شده بود را تکذیب کرد.

مجلس

نمایندگان خواستار برخورد با قاتلان و اغتشاشگران بودند نه معترضان

خریدار  وزیر دفاع و پشــتیبانی نیروهای 
مســلح گفت: هماهنگی و هم افزایی بیشتر 
میان بخش های مختلف جمهوری اسلامی 
ایران و جمهوری ونزوئــلا باعث رفع موانع 
موجــود و یافتــن راهکار هایــی مبتنی بر 

تعمیق روابط خواهد شد.
 مراسم افتتاحیه نهمین اجلاس کمیسیون 
مشترک همکاری های اقتصادی جمهوری 
اســلامی ایران و جمهوری ونزوئلا در تالار 

دریای نور هتل استقلال برگزار شد.
در این مراســم که امیر محمدرضا آشتیانی 
وزیر دفاع و پشــتیبانی نیروهای مســلح و 
رئیس کمیسیون مشترک اقتصادی ایران 
و ونزوئلا، مهدی صفری معاون دیپلماســی 
اقتصــادی وزارت امور خارجــه و »رامون 
بلاســکز« وزیر حمل و نقل کشــور ونزوئلا 
و وزیر کشــاورزی ونزوئــلا و دیگر مقامات 
عالی رتبه جمهوری ونزوئلا حضور داشتند، 
دربــاره گســترش ارتباطات و مناســبات 
تجــاری و اقتصادی دو کشــور گفت وگو و 

تبادل نظر شد.
در ایــن مراســم، آشــتیانی که ریاســت 
کمیســیون مشــترک اقتصــادی ایران و 
ونزوئلا را بر عهده دارد، با اشــاره به اهمیت 
برگزاری این نشســت اظهار کرد: مناسبات 
و روابــط کلان جمهوری اســلامی ایران و 
جمهــوری ونزوئلا در چارچوب نقشــه راه 
توســعه ۲۰ ساله دو کشــور تحت راهبری 
رؤســای جمهوری دو کشــور در سال های 

اخیر روند رو به رشدی داشته است.

آشــتیانی افزود: جمهوری اســلامی ایران 
و ونزوئــلا به عنــوان دو کشــور مســتقل 
و دارای مواضــع نزدیــک و مشــترک در 
خصوص بســیاری از مســائل منطقه ای و 
بین المللــی نظیــر اســتقلال طلبی، حق 
تعیین سرنوشــت، چندجانبه گرایی و لزوم 
مقابله بــا تحریم های ظالمانــه و همچنین 
توسعه و تعمیق و گســترش بیش از پیش 
همکاری هــای دوجانبه در تمامــی ابعاد 
علمی، اقتصــادی، صنعتی، کشــاورزی، 

انرژی و فرهنگــی همکاری هــای لازم را 
دارند.

وی ادامــه داد: جمهوری اســلامی ایران با 
ابراز خرسندی از میزبانی این رویداد بزرگ 
اقتصــادی، آن را فرصتی برای گســترش 
روابــط راهبــردی دو کشــور و همچنین 
گسترش همکاری های اقتصادی و تجاری 
در زمینه هــای مختلف میــان بخش های 

دولتی و خصوصی دو کشور می داند.
رئیس کمیسیون مشترک اقتصادی ایران 

و ونزوئــلا تصریح کــرد: نهمیــن اجلاس 
کمیسیون مشترک همکاری های اقتصادی 
دو کشــور تلاش دارد کــه بــا هم افزایی، 
همپوشــانی و ایجاد تســریع در توســعه 
هرچه بیشــتر، روند مناسبات تجاری میان 
دو کشــور در بستر دیپلماســی اقتصادی، 
مزیت هــای راهبردی و تعامــلات طرفین 
را به ویژه در مقابله بــا تحریم های ظالمانه 

افزایش دهد.
وی یــادآور شــد: برگــزاری نمایشــگاه 

اختصاصی جمهــوری اســلامی ایران در 
حوزه علم، فناوری و صنعت، در سال ۲۰۲۲ 
در شــهر کاراکاس، امضای تفاهم نامه های 
فناورانــه متعدد میان طرفیــن و مبادلات 
تجاری و اقتصادی فی مابیــن از مهمترین 
اقدامــات به عمــل آماده ظرف یک ســال 

گذشته بوده است.
آشتیانی با اشاره به اهداف و اولویت های این 
کمیسیون خاطرنشــان کرد: در دور جدید 
همکاری های طرفین به فعلیت رســاندن 
ظرفیت هــای موجود، تعریــف حوزه های 
جدیــد همــکاری، به کارگیــری ظرفیت 
شــرکت های خصوصــی و دانش بنیان در 
کنــار شــرکت ها و ســازمان های دولتی و 
همچنین حضور شــرکت های موفق ایرانی 
در ونزوئــلا در چارچوب کمک بــه ایجاد و 
توسعه زیرساخت صنعتی، علمی و فناورانه 
کشــور دوســت و برادر ونزوئلا و همچنین 
تلاش و همکاری مشــترک برای حضور در 
بازار منطقه آمریکای لاتیــن از اهداف این 

کمیسیون مشترک خواهد بود.
رئیــس کمیســیون مشــترک اقتصادی 
ایــران و ونزوئلا در پایان خاطرنشــان کرد: 
ما معتقدیم هماهنگی و هم افزایی بیشــتر 
میان بخش های مختلف دو کشور باعث رفع 
موانع موجود و یافتن راهکار هایی مبتنی بر 
تعمیق روابط خواهد شــد و اطمینان داریم 
با همت و اراده و گســترش همکاری ها این 
کمیســیون به جایگاه ویــژه و اثرگذار در 

مناسبات دو کشور تبدیل خواهد شد.
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رییس سازمان مالیاتی اعلام کرد
شناسایی فرارهای مالیاتی با گزارش های 

مردمی در سامانه سوت زنی
 رییس کل سازمان امور مالیاتی کشور گفت: سامانه سوت زنی سازمان 
با استقبال بالای مردم روبه رو شــده و فرارهای مالیاتی قابل توجهی از 
طریق گزارش های مردمی شناســایی شــده اســت. دومین نشست 
تخصصی ســازمان مالیاتی با حضــور رییس کل، معاونــان و مدیران 
ستادی این ســازمان با مدیران و نمایندگان سازمان های مردم نهاد در 
جهت اســتفاده از ظرفیت های تخصصی این تشکل ها در جهت ارتقای 

توان نظام مالیاتی و بهبود شیوه ها و روش هایی اجرایی برگزار شد.
داود رییس کل سازمان امور مالیاتی کشور در این نشست با بیان اینکه 
نظام مالیاتی در آســتانه هوشمندسازی اســت و گام های اصلی برای 
تحقق نظام مالیاتی کارآمد در حال برداشته شدن است، گفت: در کنار 
این تحولات، اقدامات مؤثری در زمینه مبارزه با فرار مالیاتی و شناسایی 
مودیان جدید صورت گرفته که یکی از مؤثرتریــن این اقدامات، ایجاد 

سامانه سوت زنی بوده است.
وی افزود: سامانه سوت زنی ظرفیت بالایی در شناسایی مودیان جدید، 
اعلام گزارش های فرار مالیاتی و نیز اعلام مصادیق جرم و فســاد اداری 

دارد و هم اکنون در حال راه اندازی نسخه به روزتر این سامانه هستیم.
منظــور در خصوص آمار دریافــت گزارش های مردمــی نیز گفت: در 
هفت ماهه اول امســال، گزارش های زیادی از ســوی مردم به سامانه 
ســوت زنی ارســال شــده که این گزارش ها و اطلاعات ارسالی جهت 

بررسی به ادارات کل امور مالیاتی مربوطه ارسال شد.
ســازمان امور مالیاتی ادامه داد: بیشــترین موضوع این گزارش ها نیز 
مربوط به تخلف عدم اســتفاده از کارت خوان به ویژه از سوی پزشکان 
و دندانپزشکان بوده است. در راســتای کمک به افزایش روند استقبال 
مردمی از سامانه سوت زنی تدابیری انجام شده تا در چارچوب قوانین، 

گزارش دهندگان فرار مالیاتی تشویق شوند.
گفتنی اســت در این نشســت، مدیــران و نمایندگان ســازمان های 
مردم نهاد نیز بــه بیان دیدگاه ها و نقطه نظرات و طرح ها و پیشــنهادها 
خود در جهت تقویت توان نظــام مالیاتی پرداخته و مقرر گردید از توان 
و تجربه این تشکل ها، به ویژه در زمینه توســعه فناوری های مالیاتی و 
هــوش مصنوعی، ارتقــای ســامانه های مالیاتی و بهبود شــیوه های 

شناسایی فرار مالیاتی استفاده مؤثری صورت گیرد.

اعضای جدید شورای عالی بورس و اوراق بهادار 
انتخاب شدند

 با تصویب دولت و امضــای معاون اول رئیس جمهــور، مصوبه مربوط 
به تعیین اعضای شــورای عالی بورس و اوراق بهادار ابلاغ شــد و به این 
ترتیب غلامرضا مصباحی مقدم و مســلم پیمانی به عضویت این شورا 

درآمدند.
به گزارش دفتر هیات دولت، هیات وزیران در جلسه پانزدهم آبان ماه به 
پیشنهاد وزیران امور اقتصادی و دارایی، نفت، صنعت معدن و تجارت، 
نیرو جهادکشاورزی و به اســتناد بندهای ۸ و ۹ ماده ۳ قانون بازار اوراق 
بهادار جمهوری اســلامی ایران، اعضای جدید شــورای عالی بورس را 
تعیین کرد.بر این اســاس آقایــان غلامرضا مصباحی مقدم و مســلم 
پیمانی به عنوان اعضای شورای عالی بورس و اوراق بهادار موضوع بند ۸ 
ماده ۳ قانون بازار اوراق بهادار جمهوری اسلامی ایران جایگزین آقایان 

علی سعیدی و میرفیض فلاح شدند.
همچنین احسان دشــتیانه به عنوان عضو شورای یاد شده برای بورس 
کالا جایگزین آقای رسول ســعدی و آقای علی امامی میبدی به عنوان 

عضو این شورا در بورس انرژی تعیین شد.

راه آهن رشت- آستارا یک گام دیگر به اجرا 
نزدیک شد

 با ارایه برنامه عملیاتی روسیه در خصوص نحوه تامین مالی پروژه ریلی 
رشــت - آســتارا گام جدیدی در تکمیل حلقه مفقوده کریدور شمال 
- جنوب در صورت تایید طرح مالی روســیه از ســوی ایران برداشــته 
شد. مســیری که تکمیل آن می تواند رویای جذب بار منطقه و تحقق 

ترانزیت ۲۰ میلیون تنی را محقق سازد.

همین یک ماه پیش بود که معاون حمل ونقل وزیر راه و شهرســازی در 
نشست مشترک مجازی با همتای روسی خود که درباره تکمیل هرچه 
سریع تر راه آهن رشت - آستارا برگزار شد، گفت: روسیه طی یک برنامه 
عملیاتی هر چه ســریع تر قصد مشــارکت خود را در ساخت این مسیر 

ریلی اعلام کند.
پیش از آن نیز »رستم قاسمی« وزیر راه و شهرســازی اعلام کرده بود 
که روســیه ۳ ماه فرصت دارد تا برای مشارکت در ساخت راه آهن رشت 
- آســتارا برنامه عملیاتی ارایه دهد.هیات کارشناســی - فنی روسی 
تابستان امســال از پروژه راه آهن رشت - آســتارا بازید کرد و بعد از آن 
مذاکرات برای مشارکت روســیه در طراحی، احداث و تامین مالی این 
مسیر ریلی آغاز شــد.با توجه به شــرایط خاص این پروژه و اهمیت آن 
در کریدور شمال - جنوب، کشور روســیه از همان ابتدا به همکاری در 
تکمیل این خط ریلی تمایل نشان داد؛ اما در ادامه مذاکرات، قرار بر آن 

شد تا نحوه مشارکت روسیه مورد بررسی قرار گیرد.
اعتبار مورد نیاز ساخت راه آهن رشت- آســتارا ۲۰ هزار میلیارد تومان 
اســت و در حال حاضر عملیات زیرســازی ۱۰ کیلومتر مسیر از سمت 
رشت در شرف پایان و آماده ریل گذاری است و عملیات زیرسازی۱۱.۵ 
کیلومتر مسیر از سمت آستارا نیز آغاز شده است. یک دوره چهار ساله 
برای اتمام این پروژه برنامه ریزی شده است که برای رسیدن به آن باید 
منابع مالی این طرح در تمام طول ۱۶۰ کیلومتر این مســیر به صورت 
پایدار تامین شود.حالا از وزارت راه و شهرسازی خبر رسیده که دستیار 
رئیس جمهور روســیه بر اساس دســتور پوتین برای اجرای خط آهن 
رشــت - آســتارا و افزایش ظرفیت های همکاری های حمل و نقلی به 

ایران سفر کرده است.
»رستم قاسمی« وزیر راه و شهرسازی و »ایگور لویتین« دستیار رئیس 
جمهور روسیه سه روز پیش درباره افزایش همکاری های حمل و نقلی 
و تکمیل پروژه ریلی رشت-آســتارا دیدار و گفت وگو کردند و آن طور 
که وزیر راه و شهرسازی اعلام کرده است در خصوص تکمیل خط آهن 
رشت - آستارا، طرف روسی طرح مالی این طرح را ارایه کرد و مقرر شد 

تا بعد از بررسی ایران نتیجه نهایی اعلام شود.
کریدور شــمال - جنوب یک مسیر اقتصادی و اســتراتژیک مهم برای 
ترانزیت بار از طریق ایران میان هند، روســیه، کشورهای CIS و شمال 
اروپا است که تکمیل راه آهن رشــت - آستارا حلقه مفقوده این کریدور 

است.

بازار

خریدار  تجمیع همه حساب ها در حساب 
واحد خزانــه داری، از مهمترین وعده های 
وزارت اقتصاد در این دولت بوده اســت، اما 
هنوز برخی دستگاه ها از این تکلیف قانونی 

تمکین نمی کنند.
حســاب واحد خزانه بــه معنــای تمرکز 
اطلاعات تمامی عملیات هــای مالی دولت 
در یکجا به طوری که کلیــه دریافت ها بطور 
مســتقیم به خزانه واریز و پرداخت های آن 
نیز مســتقیماً از خزانه و بــه ذی نفع نهایی 
انجام شــود. یکی از اقداماتی کــه قطعاً از 
اتلاف و انحراف منابع دولتــی و بیت المال 
جلوگیری کند ایجاد حســاب واحد خزانه 

است.
لذا این حســاب واحــد خزانه بــا افزایش 
شــفافیت و نظارت برخط بر تراکنش های 
مالی دســتگاه های دولتی مانــع از ایجاد 
فســاد و زد و بندهای مالی می شود. علاوه 
بر این جلوی بســیاری از هزینه های اضافی 
دســتگاه ها را می گیرد به همین دلیل برای 

پیوستن به آن مقاومت وجود دارد.

حساب واحد خزانه، اصلی
 در قانون اساسی

اهمیت تجمیع دریافتی ها و پرداختی های 
دولت و تأثیــر آن در اجرای عدالت به حدی 
است که در همان ابتدای تشکیل نظام، این 
مســئله در اصل ۵۳ قانون اساسی گنجانده 
شــد. طبق این اصل باید کلیه دریافت های 
دولــت در حســاب های خزانــه داری کل 
متمرکــز و همــه پرداخت هــا در حدود 
اعتبارات مصوب و به موجــب قانون انجام 
شــود.علاوه بر قانون اساســی، در قوانین 
مصوب بعدی نیز این مســئله عنوان شده 
اســت. به عنوان مثال در بنــد »ب« ماده 
۱۷ قانون برنامه ششم توســعه آمده است: 
»به منظور افزایش سرعت و کارآیی گردش 
حســاب های درآمدی و هزینه های دولت، 
شفاف ســازی و ایجاد امکان نظارت برخط، 
بر کلیه حســاب های دستگاه های اجرایی و 
کاهش اثرات منفــی عملیات مالی دولت بر 
نظام بانکی، کلیه حســاب های بانکی اعم از 
ریالی و ارزی برای وزارتخانه ها، مؤسسات، 
دانشــگاه های  ســازمان ها،  شــرکت ها، 
دولتی و اعتبارات دولتی نهادهای عمومی 
غیردولتی، صرفاً از طریــق خزانه داری کل 
کشــور و نزد بانک مرکزی افتتاح می شود. 
دســتگاه های یادشــده موظف انــد کلیه 
دریافت هــا و پرداخت های خــود را فقط 
از طریــق حســاب های افتتاح شــده نزد 
بانــک مرکــزی انجــام دهند.«همچنین 
در بند )الف( ماده ۱۲ قانــون احکام دائمی 
برنامه های توسعه کشور، کلیه دستگاه های 
دولتی، شــهرداری ها و شرکت های وابسته 
به دولت موظف شدند ظرف مدت حداکثر 
سه ماه حســاب های بانکی خود را نزد بانک 

مرکزی متمرکز کنند.
علاوه بر این در بند )الــف( تبصره ۷ قانون 
بودجه ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ نیز دستگاه ها موظف 

به افتتاح حســاب در بانک مرکزی و انجام 
کلیه دریافت ها و پرداخت هــا از طریق این 
حســاب شــدند. در این بند از قانون تأکید 
شــده که نگهداری هرگونه حساب توسط 
دســتگاه های مذکور در بانکی غیر از بانک 
مرکزی در حکم تصرف غیرقانونی در وجوه 

و اموال دولتی است.

بی توجهی برخی نهادهای دولتی 
به اجرای قانون

درحال حاضر اکثریت دستگاه های دولتی از 
قانون حساب واحد خزانه تمکین نموده اند. 
اما با وجود این حجم از قوانین و تأکیدهای 
مکــرر قانون گذار به تجمیع حســاب ها در 
خزانــه داری کل، گویی برخی دســتگاه ها 
و نهادها خــود را بالاتر از قانون دانســته و 
بی توجه به آن و خودســرانه، مسیر خود را 

دنبال می کنند.
به اعتقاد کارشناســان یکــی از علل اجرا 
نشــدن این قانون ذی نفع بودن دستگاه ها 
و آزادی عمــل آن هــا در پرداختی هــا 
اســت. بســیاری از دســتگاه ها با توجه به 
دریافتی هایی که دارنــد مبالغی را به عنوان 
پاداش و مزایا به مدیران خود اعطا می کنند 
حال آنکه با تجمیع حساب ها در خزانه داری 
کل و نظارت بر فعالیت های مالی آن ها، این 

امکان از آن ها سلب خواهد شد.
علاوه بر این با توجه بــه اینکه منابع دولتی 
موجود در بانک هــا معمولاً زیاد اســت به 
همین دلیل بانک ها مزایایی را برای دستگاه 
دارنده حساب در آن ها در نظر می گیرند که 
مثلًا به صــورت وام به مدیــران آن ها تعلق 
می گیرد. لذا دســتگاه ها بــرای در اختیار 
داشــتن این مزایا نیز در انتقال حســاب به 

بانک مرکزی مقاومت می کنند.

تبعات منفی پراکندگی حساب های 
درآمدی و هزینه ای دولت

یکی از تبعــات اجرا نشــدن ایــن قانون 

گسترش فســاد، اتلاف منابع و بی عدالتی 
اســت. وقتی هر دســتگاهی بــه صورت 
جزیره ای و به طور جداگانه مزایایی را برای 
مدیران و کارکنان خــود در نظر بگیرد این 
مسئله یک رقابت ناســالم بین دستگاه ها 
ایجاد خواهد کرد که هرکدام سهم بیشتری 
از منابع عمومی را از آن خــود کنند.به این 
ترتیب دســتگاه هایی که منابــع دریافتی 
بیشتری در اختیار دارند دست بازتری برای 
ریخت وپــاش و برخــورداری از مزایا دارند 
که در نهایت منجر بــه پرداخت حقوق های 
نجومــی و انــواع و اقســامی از مزایــای 
دیگر ازجملــه حق مســکن و اولاد و … به 
صورت غیرعادلانه می شــود. درنتیجه این 
بی انضباطی های مالــی و بریزوبپاش های 
خــارج از قانــون، دولت با کســری بودجه 
مواجه خواهد شــد که خود این مسئله دو 

پیامد منفی دیگر در پی خواهد داشت.
اولین پیامد منفی، نیاز دولت به اســتقراض 
از بانک مرکزی و رشد نقدینگی است که در 
نهایت باعث افزایش تورم در جامعه و فشار 
بر مردم می شود. در واقع فساد شکل گرفته 
در نتیجه نبود نظارت دقیق بر دســتگاه ها 
یک بار بــه صــورت افزایــش بی عدالتی و 
یک بار به صورت تورم، عموم مردم را متضرر 
می کند.پیامد منفی دوم ر شد هزین ه های 
جاری و تکمیل نشــدن طرح های عمرانی، 

توسعه ای و زیر بنایی است. 
این مســئله نیــز از طریق جلوگیــری از 
پیشرفت کشــور و توســعه آن باعث ضرر و 
زیان به عموم مردم می شود. چراکه مناطق 
زیادی در کشــور وجود دارند کــه نیازمند 
زیرســاخت های آموزشــی، بهداشــتی و 
فرهنگی هســتند که به دلیل نبود منابع از 

آن محروم اند.

عزم دولت و انسجام بیش از 90 درصد 
حساب ها

آنطور که مشخص اســت این دولت مصمم 

اســت که با ایجاد حســاب واحــد خزانه 
ومدیریــت دریافتــی هــا و پرداختی  ها 
از  حیف و میــل بیت المال، ا یجاد فســاد و 
پرداخت هــای ناعادلانه جلوگیــر ی کند. 
موضوعی که دستور رئیس جمهور به وزارت 
اقتصاد، ســازمان برنامه و بودجه و سازمان 
اداری و استخدامی کشــور در سند تحول 

دولت مردمی بوده است.
در همین زمینه محمدهادی ســبحانیان 
معــاون وزیــر اقتصــاد گفــت: »یکی از 
مهم ترین اقداماتی کــه می تواند در جهت 
مدیریت هزینه های دولــت صورت گیرد، 
تمرکز حســاب ها در حســاب واحد خزانه 
اســت. این اقدام می تواند به انضباط مالی 
دولــت و جلوگیری از انحرافــات احتمالی 
که می تواند در منابع عمومی صورت گیرد، 

کمک ک ند.«
ســبحانیان اظهار داشت که این مصوبه 
قانــون بودجه اســت و مــا در وزارت 
اقتصاد و دارایی آن را دنبال می کنیم تا 
انضباط بخشی به مصارف دولت صورت 

بگیر د.
در حال حاضر تعداد زیادی از دســتگاه ها 
و ســازمان ها بــه حســاب واحــد خزانه 
متصل شده اند و بر اســاس آخرین گزارش 
خزانه داری کل کشــور تاکنون از مجموع 
۲۲۰ هزار حساب دســتگاه های اجرایی در 
خارج از بانــک مرکزی، حــدود ۲۰۰ هزار 
حساب مســدود شده اســت که ۹۰ درصد 

حساب ها را شامل می شود.

اقدام شرکت ملی پخش فرآورده های 
نفتی به تجمیع حساب های خود

 در بانک مرکزی
حساب های مربوط به ۳۵۸ دستگاه اجرایی 
که تاکنون در برابر پیوستن حساب هایشان 
به حســاب واحد خزانه مقاومــت کرده اند، 
مسدود نشده اســت. ازجمله این موارد ۵۰ 
شرکت دولتی هستند که یکی از مهم ترین 

آن ها شــرکت ملــی پخــش فرآورده های 
نفتی اســت.اما اخیراً علی اکبــر نژادعلی 
مدیرعامل شرکت ملی پخش فرآورده های 
نفتی اعلام کرد که ۵۶ درصد حساب های 
این شــرکت در بانک مرکزی تجمیع شده 
و انتقال بیش از ۷۰ حســاب در ۱۰ منطقه 
باقی مانــده که امیدواریــم بتوانیم قبل از 
پایان ســال، یعنی نهایتاً تا هفته نخســت 
بهمن مــاه، اجــرای طرح در آن هــا را هم 

انجام دهیم.
عــلاوه بر ایــن ش رکت هــا، تعــدادی از 
شــهرداری ها و مهم تــر از همــه اکثریت 
دانشــگاه های زیــر نظر وزارت بهداشــت 
یعنی دانشــگاه های علوم پزشکی، باوجود 
افتتاح حســاب اصلی توســط خزانه داری 
نزد بانک مرکزی، همچنــان دریافتی ها و 
پرداختی های خود را از طریق حساب های 
فرعی نــزد بانک های تجــاری و خصوصی 

انجام می دهند.

تمکین نکردن دانش گاه ها به قانون 
حساب واحد خزانه

نکتــه قابل توجــه در تمکیــن نکــر دن 
دانشــگاه ها به قانون این است که این مراکز 
علاوه بر تجمع نخبــگان و مدیریت کردن 
آن ها توســط قشــری که به عنــوان نخبه 
شناخته می شــوند و توقع بیشتری از آن ها 
برای اجرای قانون وجــود دارد، بعضاً خود 
این مباحث را تدریــس می کنند؛ حال آنکه 
خود در خط مقدم عمل نکردن به یافته های 

علمی هستند.
در بین چند صد دانشــگاه دولتــی، از نظر 
تعدادی اکثریت آنها متعلق به وزارت علوم 
است. این دانشــگاه های وزارت علوم عموماً 
به حســاب واحد خزانه پیوســته اند. اما از 
نظر بودجه ای، بالغ بــر ۸۰ درصد از بودجه 
دانشگاه های دولتی متعلق به دانشگاه های 

علوم پزشکی است. 
چراکه در این دانشــگاه ها بــه دلیل ارائه 
خدمات پزشــکی و درمانــی، منابع مالی 
بســیار بیشــتری جریان دارد. اما تاکنون 
اکثریت این دانشــگاه های علوم پزشــکی 
حاضر بــه اجرای حســاب واحــد خزانه 
نشده اند. لذا باتوجه به بودجه بیش از ۱۲۵ 
هزار میلیــارد تومانی دانشــگاه های علوم 
پزشکی، باید هر چه ســریع تر برای ایجاد 
شــفافیت در عملکرد مالی به حساب واحد 

خزانه متصل شوند.
همچنیــن ضــروری اســت کــه تمامی 
دستگاه ها قانون حســاب واحد خزانه را به 
دلیل اینکه منافع بســیاری را برای کشور 
به همراه خواهد داشت و از حیف ومیل های 
زیادی از منابــع جلوگیــری خواهد کرد؛ 
به درســتی اجرا کنند در غیــر این صورت 
مجلس، دیوان محاسبات و سازمان بازرسی 
کل کشــور باید به مســئله ورود کرده و با 
دستگاه و مسئولی که از اجرای قانون سرباز 
میزند مطابــق قانون و با جدیــت برخورد 

کنند.

مدیرکل ترانزیت سازمان راهداری تشریح کرد

وابط ترانزیتی ایران با کشورهای آسیای میانه؛ ترانزیت در کریدور شمال - جنوب  آغاز ر

خریدار   مدیرکل حمــل و نقل بین الملل 
و ترانزیت ســازمان راهداری و حمل و نقل 
جاده ای با بیان اینکه تســهیل شرایط عبور 
مــرزی ناوگان بــاری ایران از کشــورهای 
آســیای میانه از مســیر دیپلماسی مورد 
پیگیری قــرار گرفت، گفت: تــردد عادی 
مرزی بین ایران و ترکمنســتان پس از ۳۲ 
ماه وقفه برقرار شــد. با ورود یک دســتگاه 
ناوگان ترکمنســتانی در روز چهارشــنبه 
هفته گذشــته به پایانه مرزی اینچه برون، 
تردد مرزی بین کشور ایران و ترکمنستان 
از طریق این پایانه پــس از قریب به ۳۲ ماه 

وقفه به صورت عادی برقرار شد.
در همیــن راســتا »جــواد هدایتــی« در 
گفت وگو با خبرنگار اقتصــادی ایرنا درباره 
اینکه آیا این دســتاورد از نتایج نخســتین 
اجــلاس وزرای ایران با نمایندگان شــش 
کشور آســیای میانه درباره همکاری های 
ترانزیتی اســت که مهرماه امسال در تهران 
برگزار شد، اظهار کرد: تسهیل شرایط عبور 

مرزی از موضوعــات جدی ایران در اجلاس 
ترانزیتی آسیای میانه بود که محقق شد.

وی توضیح داد: ایران با کشــورهای حوزه 
آسیای میانه در ســال های قبل به ویژه پس 
از فروپاشی شوروی سابق، روابط تجاری دو 

جانبه و ترانزیتی خوبی داشت.
به گفته هدایتی کشــورهای آسیای میانه 
کشــورهای محصور در خشــکی هستند 
و برای اینکــه بتوانند بــه بازارهای جهانی 
دسترســی پیدا کنند، یکی از مســیرهای 
خوب و قابل اعتماد برایشــان مسیر ایران 
است تا بتوانند به آب های آزاد خلیج فارس 
متصل شوند و برای صادرات و واردات از این 

مسیر استفاده می کردند.
وی به شــرایط چند ســال گذشــته اشاره 
کرد و گفــت: رفته رفتــه با مشــکلاتی از 
جمله عوارض متعددی که توســط بعضی 
از کشــورهای این حوزه اعمال شد، مواجه 
شــدیم تا جایی کــه به تدریج دسترســی 
نــاوگان ایرانی بــه منطقه آســیای میانه 

محدود شد.مدیرکل حمل و نقل بین الملل 
و ترانزیت ســازمان راهداری و حمل و نقل 
جــاده ای اضافه کرد: بــا اپیدمــی کرونا با 
سیاســتی که ترکمنســتان درباره بستن 
مرزهای مشترک داشــت عملًا دسترسی 
ایران به ۴ کشور ماورای ترکمنستان فقط از 
مسیر این کشور فراهم بود و بعد از یک سال 
روش تبادل یدک که عملًا کارآمد هم نبود، 
جایگزین شــد و فقط این امــکان را فراهم 
می کرد که جریان حمل و نقل بدون تماس 
مســتقیم بین دیگران و اتباع ترکمنستانی 

اتفاق افتد.
وی گفــت: از ابتــدای اکتبــر ۲۰۲۲ بــا 
پیگیری هــای ایــران در ســطوح مختلف 
و دیپلماســی حمل و نقل تلاش شــد تا با 
توجه به شــرایط منطقــه ای مذاکراتی را با 
ترکمنستان در سطوح ارشــد انجام دهیم 
که به نتیجه رســید؛ بر این اســاس دولت 
ترکمنستان ضمن بازگشایی مجدد مرزها 
نســبت به کاهش عــوارض پیمایش - پایه 
اقدام کرد که قدم بسیار خوبی بود تا بتوانیم 
با کاهش هزینه و عــوارض مکانیزم خوب 
ترانزیتِ بر اســاس همکاری های منطقه ای 

را پایه گذاری کنیم.
هدایتــی بیــان کــرد: از طــرف دیگر با 
توجه به عضویــت ایران در شــانگهای که 
اکثریــت کشــورهای آســیای میانه عضو 
آن هســتند فضایی را ایجــاد می کند تا در 
غالــب همکاری هــای منطقه ای بــه ویژه 
با کشــورهای حوزه آســیای میانــه این 

همکاری ها را تقویت کنیم.
وی به جنگ بین اوکراین و روســیه اشاره 
کرد و گفــت: اتفاقاتی که به عنــوان پیامد 
جنگ روســیه و اوکراین در منطقه در حال 

رخ دادن اســت و تمایل فدراسیون روسیه 
برای استفاده از مسیر شمال به جنوب برای 
دسترسی به آب های بین المللی باعث شده 
تقاضــای مضاعفی برای این مســیر ایجاد 
شــود، مخصوصاً اینکه مناطــق صنعتی و 
تولیدی روسیه در مسیر ایران و کشورهای 

آسیای میانه قرار می گیرد.
هدایتی گفت: در چند ماه گذشته نشست ها 
و مذاکــرات متعددی را برای فعال ســازی 
کریدور شمال - جنوب با کشور فدراسیون 
روســیه و جمهوری آذربایجان داشتیم که 
ناظر بر شاخه غربی دریای خزر می شود؛ در 
اجلاس ترانزیتی آســیای میانه مسیر شرق 
دریای خزر را به موازات مســیر غربی فعال 
می کنیم؛ چــون ظرفیت مرزی بیشــتری 
داریم و امکان اتصــال ریلی را در چند نقطه 
مثل ســرخس و اینچه برون همراه با امکان 

حمل و نقل ترکیبی داریم.
مدیرکل حمل و نقــل بین الملل و ترانزیت 
ســازمان راهداری و حمــل و نقل جاده ای 
تاکیــد کرد: عمــده دســتاوردی که برای 
این اجلاس در نظر داریم فعال ســاز مسیر 
کریدور شــمال به جنوب اعم از بندرعباس 
و یا بندر چابهار به سمت کشورهای آسیای 
میانه و نهایتاً روســیه خواهد بــود که این 
می تواند زمینه ســاز اتصال به کشور چین 
هم باشد و ما بتوانیم با امتداد کریدور محور 
شــرق به غرب را هدف قرار دهیم و از طریق 
چین اتصال به کشــورهای آســیای میانه 
بتوانیم شاخه جنوبی کریدور شرق به غرب 

یا چین به اروپا را فراهم کنیم.
هدایتــی درباره اینکه گام نخســت اجرای 
بیانیه اجــلاس ترانزیتی ایران و ۶ کشــور 
منطقه چــه بــود، ادامه داد: گام نخســت 

تعریــف یکســری نظامــات تعرفــه ای و 
برداشــتن موانع بود. مهم ترین مسایلی که 
در حوزه حمل و نقل جــاده ای گریبان گیر 
و کند کننده ترانزیت است سه محور اصلی 
یعنی ویزا، مجوزها و نظام تعرفه ای اســت. 
اکنون در بخش تعرفه قدم مثبتی برداشته 
شــد و کاهش قابــل ملاحظه ای از ســوی 
ترکمنستان داده شد؛ اما باز هم به نوعی جا 

دارد که روی این موضوع کار شود.
وی با بیان اینکــه ایران لغو ویــزا بین این 
کشورها را پیشنهاد داده است که رانندگان 
بتواننــد عبــور راحتــی از مرزها داشــته 
باشــند، گفت: یک کمیته راهبری و کاری 
با مشــارکت اعضا در نظر گرفته شده است 
تا توافقات کلی را برای اجــرا و طرح آن در 
نشســت وزرا که فروردین سال آینده است 
پیگیری کند. با توافق بر سر تسهیل شرایط 
صدور ویزا از ســه ماهه به یک ساله، موضوع 

لغو روادید هم می تواند جدی تر شود.
مدیرکل حمل و نقــل بین الملل و ترانزیت 
ســازمان راهداری و حمــل و نقل جاده ای 
اضافه کرد: قرار شــد مجوزهــای تردد هم 
بازنگری شــود. با این چشــم انداز توسعه 
ترانزیتی این سیســتم انقباضــی موجود 
باید مورد بازنگری قرار گیرد و کمک شــود 
تا مســیر ترانزیتی بین ایران و کشــورهای 
آســیای میانه ســرعت بیشــتر بــا صرفه 
اقتصادی حداکثری را داشته باشد. مضاف 
بر اینکه تســهیل شــرایط گــذر مرزی و 
تشــریفات در پایانه های مرزی باید محقق 
شــود. اگر قرار باشــد کامیون چندین روز 
متوقف شود تشریفات عبورش در مرزها به 
راحتی صورت نگیرد مزیت های اقتصادی و 

ترانزیتی این مسیر زیر سوال خواهد رفت.



 کشور صادراتی نیستیم

ارزش سبد صادراتی باید به سرعت افزایش یابد
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 ماجرای بازگشت ژاپنی ها به بازار 
لوازم خانگی چیست؟

در روزهای اخیر اخباری مبنی بر بازگشت بی سر و صدای شرکت های 
ژاپنی به بازار لوازم خانگی منتشر شد، اما هم وزارت صمت و هم اتحادیه 
فروشندگان لوازم خانگی این موضوع را رد و تاکید کردند که همچنان 

هرگونه لوازم خانگی با برند خارجی در بازار قاچاق یا تقبلی است.
 در روزهای اخیر اخباری مبنی بر بازگشت بی سر و صدای شرکت های 
ژاپنی به بازار لوازم خانگی منتشر شده اســت. بر اساس این گزارش ها 
تلویزیون های برند ســونی چند ماهی اســت که از طریق یک شرکت 
ایرانی در کشور عرضه می شود و برند شــارپ نیز به زودی فعال خواهد 
شد.اما پیگیری های ایســنا این موضوع را تایید نمی کند. امید قالیباف 
- ســخنگوی وزارت صنعت، معدن و تجارت )صمت( - در این رابطه به 
ایســنا گفت که در حال حاضر هیچ گونه لوازم خانگی ژاپنی به کشــور 
وارد نمی شــود و آنچه در بازار هست یا قاچاق اســت یا تقلبی که یعنی 

برند بر روی کالا می چسبانند و می فروشند.
اکبر پازوکی -  رئیس اتحادیه فروشــندگان لــوازم خانگی - نیز ضمن 
رد کردن این اخبار، گفت: یک شــرکت ایران از بیش از ۱۰ سال پیش 
بخشــی از قطعات خود را از شــرکت ســونی وارد و در تولیدات خود 
استفاده می کند. بنابراین همچنان کالای تمام شده از هیچ برندی وارد 

نمی شود.
به گفته وی تمام تولیدکنندگان تلویزیون در ایران بخشــی از قطعات 
خــود را وارد می کنند. در بهترین حالت در برخی شــرکت ها ۳۰ تا ۴۰ 

درصد قطعات تلویزیون در داخل تولید می شود و مابقی وارداتی است.
پازوکی در پاســخ به ســوالی درباره گارانتی این محصولات گفت: این 
کالاها با برندهــای داخلــی و گارانتی اصلی فروخته می شــود و فقط 
بخشی از قطعات آن خارجی اســت. بر این اساس همچنان همه کالاها 
با برند خارجی موجود در بازار قاچاق یا تقلبی هســتند و گارانتی آن ها 

تقلبی است.
واردات لوازم خانگی از سال ۱۳۹۷ ممنوع است و در حال حاضر عمده 
کالاهای خارجی موجود در بازار قاچاق هســتند که بــا گارانتی های 
تقلبی فروخته می شــوند. تاکنون بارها بحث آزادسازی واردات لوازم 
خانگی مطرح شــده، اما به نتیجه نرسیده اســت. موافقان آزاد شدن 
واردات لوازم خانگــی می گویند این قانون حقــوق مصرف کننده را در 
نظر نگرفته، اما مخالفان معتقدند تولیدکنندگان ایرانی شرایط برابر با 

تولیدکنندگان خارجی ندارند که بتوانند با آن ها رقابت کنند.

رئیس سازمان استاندارد:
وهای وارداتی باید استانداردهای  خودر

 ۸۵ گانه را داشته باشند
رئیس سازمان ملی استاندارد ایران اعلام کرد که فقط اجازه واردات به 

خودرویی داده می شود که بتواند استانداردهای لازم را اخذ کند.
 مهدی اسلام پناه در پاســخ به ســوالی مبنی بر اینکه آیا خودرو کمتر 
از ۱۰ هــزار دلار اســتاندارد ۸۵ گانه را خواهد گذراند یــا خیر؟ گفت: 
اجازه واردات به خودرویی داده می شــود که بتواند استانداردهای لازم 

را بگیرد.

وی با بیان اینکه تمام تلاش خودروســازان بر این اســت که تولیدات 
داخلی هــم اســتانداردهای ۸۵ گانــه را بگذرانند، افــزود: در تولید 
خودروی مدرن اقتصادی ســعی شــده که حرکت تحولی در طراحی، 
ساخت و صنعتی ســازی را در دســتور کار داشته باشــد؛ این خودرو 
با گذراندن الزامات ۸۵ گانــه و حتی در نظر گرفتن خیلــی از الزامات 

کارخانه ای زمینه جبران عقب ماندگی گذشته را داشته باشد.
رئیس ســازمان ملی اســتاندارد ایران ادامه داد: نگاه جدید به تولید و 
نگاه متحولانه نوآورانه و خلاقانه می تواند اتفاقات جدیدی را در صنعت 
خودروســازی رقم بزند، بنابراین تمام تلاش بر این است که با پافشاری 

بر الزامات کیفی، کیفیت تولیدات ارتقا یابد.
اســلام پناه گفت: امیدوارم ورود نخبگان در صنعت خودرو رقم بخورد؛ 
ســازمان ملی اســتاندارد در جهت ارتقا صنعتی و غیرصنعتی کشور 
مصمم تر از همیشــه اســت و امیدواریم با مطالبه همگانی این حرکت 
تســریع شــود. تولیدات جدیدی که در دست تولید اســت انطباقات 
تولیدی را خواهد داشت؛ مســیر حرکت به نحوی است که خودروساز 
کیفیت را افزایش دهد و تنظیم گری آن هم به عهده سازمان استاندارد 

است که بنگاه ها هم در این زمینه همکاری دارند.

رئیس اتحادیه نمایشگاه داران و فروشندگان خودرو تهران مطرح کرد
و خ ارز در بازار خودر تاثیر نوسانات نر

رئیس اتحادیه نمایشــگاه داران و فروشــندگان خودرو تهران، ضمن 
اشــاره به افزایش قابــل توجه قیمت هــا در بازار خــودرو تحت تاثیر 
نوسان های افزایشی نرخ ارز طی دو هفته اخیر، از استمرار رکود حاکم 

بر بازار و البته عقب نشینی فروشندگان خودرو در این بازار خبر داد.
سعید موتمنی- رئیس اتحادیه نمایشــگاه داران و فروشندگان خودرو 
تهران-  اظهار کرد: خودرو یک کالای ســرمایه ای است و از همین روی 
کوچکترین نوسان نرخ ارز، تاثیر خود را بر بازار خواهد گذاشت که علت 
اصلی آن نیــز محدودیت های ارز مضاف بر اختــلاف قیمت کارخانه و 
بازار اســت. طبق روالی که در گذشته نیز شــاهد بودیم، فاصله قیمت 
محصولات از کارخانه تا بازار که زیاد شــد، نوســان افزایشــی نرخ ارز 
منجر به افزایش قیمت خودروها اعــم از داخلی های پرتیراژ، مونتاژی 

و وارداتی شد. 
وی تصریح کرد: این افزایــش قیمت قابل توجه نیز بوده اســت. بطور 
مثال پرتیراژهای خودروســازان داخلی همچون پژوها و ســمند طی 
نســبت به یکماه گذشــته، ۱۵ تا ۱۸ میلیون تومان گران تر شده اند یا 
دناپلاس اتوماتیک نسبت به یکماه گذشــته، بالغ بر ۵۰ میلیون تومان 
افزایش قیمت داشــته اســت. در محصولات ســایپا نیز محصولاتی 
همچون تیبا و کوییک پنج تــا ۱۰ میلیون تومان هــم افزایش قیمت 
را تجربه کرده اند. در محصولات مونتاژی نیز نظیر هایما قریب به ۱۰۰ 

میلیون افزایش قیمت داشته است.
رئیس اتحادیه نمایشــگاه داران و فروشــندگان خودرو تهران تصریح 
کرد: در حقیقــت بازار خودرو روندی صعودی طی کرده اســت؛ ضمن 
اینکه یکی از مشــکلات اساسی این اســت که اکنون هفت ماه از سال 
گذشــته اســت، در این مدت چه تعداد خودرو فاکتور شده است؟ آمار 
نشان می دهد که تعداد خودروهای فاکتور شده متناسب با میزان تقاضا 
نبوده و نسبت به تقاضای بازار بســیار کمتر بوده است. همین موضوع 
تاثیرگذار بر روند صعودی قیمت ها در بازار خودرو بوده اســت. ضمن 
اینکه ثابت نگه داشــتن قیمت محصولات درب کارخانه طی یکســال 
گذاشــته منجر به کاهش قیمت ها در بازار که نشده، بلکه افزایش را هم 

رقم زده است و عرضه پاسخگوی تقاضا نبوده است.

تولید

 وزیر ارتباطــات و فناوری اطلاعات اعــلام کرد: توجه 
بــه مناطق روســتایی و تامین زیرســاخت لازم برای 
روســتاییان جزو اولویت های دولت ســیزدهم است. 
اکنون ۸۷ روستاهای بالای بیســت خانوار کشور را به 

شبکه متصل شده است.
 عیســی زارع پور در یادداشــتی در کانال »بله« خود 
نوشت: مطابق هر هفته با تعدادی از نمایندگان مجلس 
برای بررســی وضعیت ارتباطی روستاهای قرار گرفته 
در حوزه انتخابیه آنها جلســه داشــتم و آقای محمد 
کعب عمیر نماینده مردم شوش، آقای حسین رئیسی 
نماینده مردم میناب، رودان، جاسک و سیریک، آقای 
علی اصغر باقرزاده نماینده مردم بابلسر و فریدون کنار، 
آقای رمضان علی ســنگدوینی نماینده مردم گرگان 
و آق قلا و خانم الهام آزاد نماینده مــردم نائین، خور و 

بیابانک به صورت جداگانه مهمانم بودند.
وی افزود: در بررســی هایی کــه از آخرین 
وضعیــت ارتباطی ایــن مناطق داشــتم، 
برای اطمینــان خاطر نماینــدگان مردم و 
اطلاع دقیق تر، تماس هایــی را با مردم این 
روســتاها گرفتم و به عنوان وزیر ارتباطات 
نظر روســتاییان عزیزمان را در مورد کیفیت 

ارتباطی آنها جویا شدم.
وزیر ارتباطات ادامه داد: در یک مورد متوجه شدم که 
کیفیت ارتباطات برخی از روســتاهای گردشگرپذیر 
شمال کشــور به دلیل افزایش حجم مسافران که حالا 
به جز در تعطیــلات و روزهای آخر هفتــه، تقریباً در 
تمام طول هفته هم وجود دارد بــا تراکم تقاضا مواجه 
شــده و در نتیجه کیفیت ارتباطی آنها پایین آمده که 

تیم پابه رکاب توســعه ارتباطات روستایی را 
مامور کردم تا در هفته آینــده به آن مناطق 
ســفر کرده و بعــد از بازدید میدانــی با قید 
فوریت نســبت بــه تدوین برنامــه ای برای 
ارتقای کیفیت مناطق گردشگرپذیر شمال 

کشور اقدام کنند.
زارع پور تصریــح کرد: همین طــور با توجه 
به حضور مردم در محل قرارگیــری یادمان های دفاع 
مقدس و مســیرهای عبوری کاروان های راهیان نور 
که در سال های اخیر با اســتقبال علاقه مندان روبرو 
شده، از همکاران خواستم تا سریعاً نسبت به برقراری 
پوشــش باکیفیت ارتباطــی این مناطق چــه از نظر 
تماس صوتی و چه از نظر دسترســی به اینترنت اقدام 

شود.

وی تاکید کــرد: توجه به مناطق روســتایی و تامین 
زیرساخت لازم برای روستاییان عزیزمان از ابتدا جزو 
اولویت های دولت ســیزدهم قرار داشــت و از همین 
رو به کمک همکارانــم در بخش توســعه ارتباطات 
روســتایی، در حال اجرای برنامه ویژه ای برای ایجاد 
پوشش باکیفیت ارتباطی روســتاهای سراسر کشور 
هستیم که تاکنون توانسته ایم، هشتاد و هفت درصد 
روستاهای بالای بیســت خانوار کشــور را به شبکه 

متصل کنیم.
زارع پور اضافه کرد: در ادامه این مسیر و مطابق برنامه، 
میزان پوشش روستاهای کشــور تا دهه فجر امسال به 
۹۵ درصد می رسد و تا ســال آینده دیگر هیچ روستای 
بالای بیست خانواری بدون ارتباطِ باکیفیت در کشور 

نداشته باشیم.

مدیر طرح جامع فولاد کشــور گفت :در ۶ ماه اول سال 
جاری تولید فولاد نســبت به ســال گذشته حدود ۱۹ 

درصد افزایش داشته است.
مهران محجــوب نژاد مدیر طرح جامع فولاد کشــور، 

اظهار کرد: طرح جامع فولاد ســالانه پایش می شود و 
نتایج را با اهداف اولیه به منظور شناســایی چالش ها 
و فرصت هــا رصد می کنــد و نقش مهمی در توســعه 
این صنعت داشته اســت. این طرح به عنوان یک سند 

بالادست، جهت توســعه فولاد بخش های خصوصی و 
دولتی مورد توجه قرار گرفته است.

مدیر طرح جامع فولاد کشور به تأثیر کمبود انرژی 
در تولید سال ۹۹ اشاره کرد و گفت: در سال ۱۳۹۹ 

نسبت به ۱۴۰۰ با کاهش تولید فولاد و محصولات 
فولادی در کشور مواجه بودیم که یکی از مهم ترین 
دلایــل آن را می توان کمبــود انرژی بــرق و گاز 

دانست. 

وزیر

گندله

خریدار  پــس از توقف تولیــد وانت های 
آریســان گروه صنعتــی ایران خــودرو از 
ابتدای سال گذشــته با هدف بهبود مسائل 
زیست محیطی و ارتقا کیفی، قرار بود نسل 
جدید این محصول از مهــر ۱۴۰۰ تولید و 
از دی مــاه ۱۴۰۰ عرضه شــود و تــا پایان 
ســال آمار فروش ۵۰۰۰ دستگاهی را ثبت 
کند؛ این وعده پــس از ۱۰ ماه تاخیر محقق 
شــده و ایران خودرو مهلتــی دو روزه برای 
ثبت درخواســت این محصول که از امروز 
)یکشــنبه( آغاز شــده، تعیین کرده است؛ 
منتخبان به روش قرعه کشــی تعیین و ۳۰ 
روز بعد از عقــد قرارداد خــودرو را تحویل 

می گیرند.
 ابتدای سال گذشــته، تولید وانت آریسان 
در گروه صنعتــی ایران خــودرو به جهت 
بهبود مسائل زیست محیطی متوقف و مقرر 
شــد این خودرو با کیفیت و قــوای محرکه 
ارتقاءیافته به سبد محصولات ایران خودرو 
بازگردد و مجدد از دی مــاه ۱۴۰۰ عرضه 

شود.
در حقیقت آخرین آریســان های تولیدی 
متعلق به اسفندماه ســال ۱۳۹۹ بود که در 
سطح کیفی دو ستاره در ایران خودرو دیزل 
تولید شده بود؛ برهمین اساس ایران خودرو 
تولید ایــن محصول با کیفیــت حداقلی را 
متوقف کرد تا نسلی جدید از وانت های خود 

را وارد بازار کند.
تابستان ســال گذشته، فرشــاد مقیمی- 
مدیرعامل وقت ایران خــودرو، علت توقف 
تولید محصول آریســان را مســائل زیست 
محیطی و اقدام مســئولانه ایــران خودرو 
اعلام و اظهار کرد: در حال حاضر پروژه های 
بهبود بــرای رســیدن به اســتانداردهای 
زیســت محیطی اجــرا می شــود تا ظرف 
ماه های آینــده این محصول بــا تغییرات و 

موتور XU۷ پلاس به تولید انبوه برسد.
همچنین مدیرعامل ایران خودرو خراسان 
هم از آغاز پروژه راه اندازی خط تولید وانت 

آریســان بهبودیافته با موتور دوگانه ســوز 
XU۷ ارتقایافته به منظور حفظ سهم بازار 
در حوزه خودروهای کار خبــر داد و گفت: 
 براســاس راهبردهای تعیین شده در حوزه 
تولید و توسعه ســبد محصولات، از ابتدای 
اردیبهشــت ماه )۱۴۰۰( بــرای راه اندازی 
خط تولید نســل جدید وانت آریسان اقدام 
شده و طبق برنامه ریزی ها، در اوایل مهرماه 
۱۴۰۰ تولید این محصــول در ایران خودرو 
خراسان آغاز و تا پایان سال ۵۰۰۰ دستگاه 

از آن روانه بازار خواهد شد.
در نهایــت نیــز شــهریور مــاه ۱۴۰۰، 
غلامحســین اخلاقی - مدیر پــروژه وانت 
آریسان- ضمن اشــاره به تغییرات صورت 
گرفته در قــوای محرکه وانت آریســان از 
به کارگیری موتور XU۷ در آریسان بهبود 
یافته خبر داد و گفــت: بهره مندی از موتور 
XU۷ پلاس نیز پروژه بهبود دیگری است 
که در دســتور کار قرار دارد و بر مبنای آن 

محصول آریســان، اســتاندارد آلایندگی 
یــورو ۵ را نیز کســب می کنــد. همچنین 
گیربکــس این محصول، گیربکــس Eb   با 
درصد داخلی ســازی ۱۰۰ درصد است که 
برای انطباق با این محصول، بهینه ســازی 

شده است.  
وی با بیان اینکه برای تولید ۵۰۰۰ دستگاه 
وانت آریسان برای سال ۱۴۰۰ برنامه ریزی 
شده اســت، گفت: برای سال ۱۴۰۱ نیز ۱۰ 
هزار دســتگاه از این محصول تولید خواهد 
شد و پس از عرضه و بر اساس تقاضای بازار، 
قابلیت ارتقای ظرفیت تولیــد تا ۳۰ تا ۳۵ 

هزار دستگاه در سال فراهم خواهد بود.
در حالی که مســئولان ایران خودرو وعده 
کرده بودند که مهر مــاه ۱۴۰۰ تولید وانت  
آریســان های جدید آغاز، از دی ماه عرضه 
و تا پایــان ۱۴۰۰، ۵۰۰۰ دســتگاه روانه 
بازار شود اما پس از هشــت ماه توقف تولید 
وانت های آریســان در گــروه ایران خودرو، 

از آذر ماه سال گذشــته )با دو ماه تاخیر در 
وعــده( مجدد خــط تولید ایــن محصول 
به راه افتــاد و در آذر ماه ۱۲ دســتگاه و در 
دی ماه یک دســتگاه با عنوان آریسان های 

توسعه یافته به تولید رسید.
در همــان برهــه زمانــی، تولیــد این ۱۳ 
دســتگاه )تا دی ماه(، این ســوال را ایجاد 
کرد کــه باتوجه به اینکــه وانت های جدید 
ایران خــودرو تــا آن زمان، عرضه بــه بازار 
و تجاری ســازی نداشــته، شــده اند؛ آیــا 
ایران خودرو ظرف ســه ماهه پایانی ســال 
می تواند ۴۹۸۷ دستگاه آریســان دیگر را 
تولیــد و در مجموع ۵۰۰۰ دســتگاه از این 

خودرو عرضه کند؟
البته که روشن بود پاســخ این سوال منفی 
است؛ آمار تولید تا پایان سال ۱۴۰۰ نشان 
داد که تا پایان سال )از آذر تا پایان سال( ۲۱ 
دستگاه وانت آریسان توســعه یافته تولید 
شــد اما عرضه ای  نداشــت. در آمار فروش 

گروه صنعتی ایران خودرو در ســال ۱۴۰۰، 
تجاری سازی سه دستگاه وانت آریسان ثبت 
شده که این سه دستگاه عرضه شده متعلق 
به وانت  آریســان های تولیدی پیش از سال 
۱۴۰۰ و از دسته آریسان های توسعه نیافته 
بود.گروه صنعتــی ایران خــودرو از دیروز 
)یکشنبه ۲۲ آبان ماه( فروش وانت آریسان 
۲ را در قالب فروش فوری بــا موعد تحویل 
۳۰ روزه آغاز کرده اســت. این طرح فروش 
در ســه قالب طرح عادی، طــرح حمایت از 
خانواده و جوانی جمعیــت )ویژه مادران( و 
طرح جایگزینی خودروهای فرســوده اجرا 

می شود.
متقاضیان از امروز به مــدت دو روز )تا ۲۴ 
آبان ماه( فرصت خواهند داشــت با مراجعه 
به سایت فرشــو این گروه خوردوسازی به 
نشانی esale.ikco.ir نســبت به ثبت نام 
اولیه خود اقدام کنند. قرعه کشی این طرح 
فروش، یک روز پس از پایان مهلت ثبت نام، 
در روز چهارشــنبه هفته جــاری )۲۵ آبان 
مــاه( در حضور نهادهای نظارتــی برگزار و 

منتخبان مشخص خواهند شد.
وانت آریســان ۲ در اولین دوره فروش خود 
در ســه رنگ نقره ای، خاکســتری متالیک 
و مشــکی متالیک با قیمــت قطعی ۲۸۵ 

میلیون تومان عرضه شده است.
محدودیت هــای ثبت نام طبق روال ســایر 
طرح هــای ایران خــودرو، همچــون عدم 
پلاک انتظامی فعال، تخصیص یک خودرو 
به هر کدملی، حداقــل فاصله خرید ۴۸ ماه 
از خودروســازان و... در این طرح فروش نیز 

وجود دارد.
گفتنی اســت، وانت آریسان۲ ایران خودرو 
 ،XU۷P-CNG قــوی  موتــور  دارای 
گیربکــس تقویــت شــده BE، شاســی 
یک پارچه با کابین بــار مجزا، زاپاس بند زیر 
کابین بار در انتهــای خودرو، مخزن گاز ۷۵ 
لیتری و بــاک بنزین ۴۰ لیتــری و افزایش 

شتاب در کنار کاهش مصرف است.

سمیه رسولی  عضــو کمیســیون توسعه 
صادرات غیرنفتی اتاق بازرگانی ایران ضمن 
اشــاره به اینکه صــادرات کالاهای باارزش 
افزایش یافته اما ســرعت قابل قبولی ندارد، 
گفت: بعد از ۴ دهــه هنوز به قدرت صادرات 
پی نبرده ایم. بررســی آمار تجارت ۷ ماهه 
ایران نشــان می دهد که در این مدت حجم 
مبادلات تجاری کشــور ۸۱ میلیون و ۳۰ 
هزار تــن کالا بــه ارزش ۶۰ میلیارد و ۱۳۳ 
میلیون دلار بوده اســت کــه از این میزان 
۶۱ میلیــون و ۲۸۳ هزار تــن کالا به ارزش 
۲۸ میلیارد و ۴۰۶ میلیون دلار صادر و ۱۹ 
میلیون و ۷۴۷ هزار تــن کالا به ارزش ۳۱ 
میلیارد و ۷۲۷ میلیون دلار وارد کشور شده 
است.به این ترتیب شــاهد هستیم که در ۷ 
ماهه امسال نسبت به مدت مشابه پارسال، 
در بخش صادرات از نظر وزنی ۱۸.۲ درصد 
کاهش و از نظر ارزشــی ۵.۶ درصد افزایش 
را داشــته ایم. همچنین بخش واردات نیز از 
نظر وزنی و ارزشــی به ترتیب ۱۵.۷ درصد 
کاهش و ۱۴.۴ درصد افزایش داشته است.با 
توجه به اینکه در بخش صادرات وزن کالاها 
کاهش و در مقابــل ارزش کالاهای افزایش 
یافته است به نظر می رســد که کالاهای با 

ارزش افزوده بالاتری صادر شده اند.

صادرات کالاهای باارزش افزایش 
یافته اما سرعت قابل قبولی ندارد

در این رابطه جمشــید نفر عضو کمیسیون 
توســعه صادرات غیرنفتی اتــاق بازرگانی 
ایران، اظهار کرد: آمارها نشــان می دهد که 
در ۷ ماهه امســال ارزش کالاهای صادراتی 
نســبت به وزن کالاها افزایش یافته اســت 
که بیانگر صادرات کالاهای با ارزش افزوده 
بالاتر اســت منتهی ســرعت تغییر فرایند 
صــادرات از کالاهای ســاده بــه کالاهای 
پیچیده، سرعت مناسبی نیست. این اتفاق 
باید با ســرعت بیشــتری بیفتــد و باید به 
سطحی برسیم که قیمت کالاهای صادراتی 
قابل قبول باشد.وی افزود: از سویی دیگر 
با وجود اینکه بخش بزرگــی از واردات 
مختص کالاهای اساســی و ساده است 
و تکنولــوژی را شــامل نمی شــود اما 
میانگین قیمت کالاهــای وارداتی چند 
برابر کالاهای صادراتی اســت که اصلًا 

وضعیت مناسبی نیست.
نفر تصریح کــرد: در واقــع در مقابل یک 
کیلوگرم واردات باید ۴ کیلوگرم صادرات 
داشته باشیم تا بتوانیم واردات و صادرات 
را بالانس کنیم که اصلًا قابل قبول نیست.

عضو کمیسیون توســعه صادرات غیرنفتی 

اتاق بازرگانی ایران به لــزوم حمایت دولت 
از صادرات کالاهای با ارزش افزوده گفت: در 
همه کشورهای دنیا به خصوص کشورهای 
توســعه یافتــه، صــادرات مهم ترین رکن 
اقتصاد اســت اما ما بعد از ۴ دهــه هنوز به 
قدرت صادرات پــی نبرده ایم و کشــور را 

تبدیل به یک کشور صادراتی نکرده ایم.
وی ادامه داد: اگر صادرات برای مســئولان 
کشور مهم بود و اعتقاد داشتند که می توان 
اقتصــاد را با صــادرات حرکــت داد، قطعاً 
به جــای تنبیه، صادرکنندگان را تشــویق 
می کردند اما طی ســه ســال گذشــته با 
سیاســت های نامتوازنی همچون بازگشت 
ارز صادراتی که هر بار هــم تغییرش دادند 

اما باز هم به وضعیت مطلوب تبدیل نشــد و 
فقط میزان تنبیه کمتر شد.

جمشــید نفر اضافه کرد: چند نرخی بودن 
ارز صادرکننده را به معنای واقعی با مشکل 
مواجه می کند چراکــه صادرکننده ارز را بر 
می گردانــد اما بایــد با قیمتــی پایین تر از 

قیمت بازار در سامانه نیما عرضه کند.

باید از »صادرات« حمایت شود
عضو کمیسیون توســعه صادرات غیرنفتی 
اتاق بازرگانی ایران تاکید کــرد: اگر دولت 
می خواهــد واقعاً صــادرات را به ســمت 
صادرات کالاهــای با ارزش افزوده ســوق 
دهد در گام نخست باید از خود »صادرات« 
حمایت کنــد؛ یعنی اینکه بــرای صادرات 
ارزش قائل باشــد و موانع را بــردارد و بعد 
صادرات کالاهــای با ارزش افــزوده بالا را 

حمایت کند.
نفر افزود: البته اگر با مسئولان صحبت کنید 
می گویند که در حال حاضــر این اقدامات 
حمایتــی را انجــام می دهند امــا معتقدم 
کــه سیاســت ها و اقدامات فعلــی کفایت 
نمی کند و باید سیاســت ها به سمتی برود 
که صادرکننده تمایل به صادرات کالاهای 

پیچیده و با ارزش افزوده بالاتر پیدا کند.

وی تاکید کــرد: با توجه به منابع سرشــار 
انــرژی و کارگر ارزان در کشــور در صورت 
اعمال قوانین پشــتیبانی کننــده، تولید 
می تواند به میزانی رشد پیدا کند که جایگاه 
نخست صادرات برخی کالاها در جهان را به 

دست آوریم.

چگونگی حذف نفت از تراز تجاری
جمشــید نفر همچنین در مــورد اظهارات 
وزیر صمــت که اعــلام کــرده »فقط ۳.۵ 
میلیــارد دلار تا حذف نفــت از تراز تجاری 
کشــور فاصله داریم« گفت: در حال حاضر 
چالش های فوق العــاده زیــادی در حوزه 
صادرات داریم به گونه ای کــه درآمدهای 
صادراتی در ایــن چاله های اقتصادی از بین 
می رود؛ به عنوان نمونه میزان قاچاق وارده 
به کشــور بین ۱۲ تا ۲۰ میلیارد دلار است 
که قطعاً این حجم از قاچاق نمی تواند بدون 
کار ســازماندهی باشــد، بنابراین برای پر 
کردن چاله های ایجاد شده ناشی از جولان 
کالاهای قاچاق باید به جای در نظر گرفتن 
رقم ۳.۵ میلیارد دلار بیــن ۷ تا ۱۷ میلیارد 
دلار صــادرات را افزایــش دهیم تــا از این 
طریق تجارت به صــورت تقریبی بتواند در 

یک مسیر درست و شفافی حرکت کند.

وستاهای بالای ۲۰ خانوار کشور وزیر ارتباطات خبر داد؛ پوشش ۸۷ درصدی اینترنت در ر

کمبود انرژی عامل بر هم خوردن توازن در حلقه تولید گندله



سرپرست مدیریت هماهنگی امور گازرسانی شرکت ملی گاز پاسخ داد

گاز طبیعی برای چند مشترک رایگان شد؟

انرژی
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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 نجات آب تهران در دست بخش خانگی است
 یا کشاورزی؟

در حالی که گفته می شود بخش کشــاورزی بیشترین سهم از مصرف 
آب را دارد، اما ظاهرا فشــار بر بخش خانگی برای صرفه جویی بیشــتر 
احساس می شــود و علت این مســاله نیز هزینه بالای تامین آب شرب 
اســت.مصرف روزانه آب در تهــران در این روزها بیش از ســه میلیون 
مترمکعب )ســه میلیارد لیتر( اعلام شده اســت؛ یعنی تقریبا معادل 
حجم دریاچه چیتگر هر روز توســط شــهروندان تهرانی، آب مصرف 
می شود. با توجه به اینکه از یک ســو جمعیت شناور شهر تهران حدود 
۱۲ میلیون نفر اســت و از ســوی دیگر منابع آبی دیگری در دسترس 
نیست، مصرف درســت آب در بخش خانگی اثر بســزایی روی تداوم 

پایداری تامین آب این شهر دارد.
باید توجه داشت نوع آبی که برای آشــامیدن، تصفیه می شود باید ابتدا 
دارای استانداردهای کیفی ویژه ای باشد. میانگین کشوری مصرف آب 
در حوزه شرب بین ۷ تا ۱۰ درصد تخمین زده می شود، در حالی که این 
بخش در استان تهران بین ۴۵ تا ۵۰ درصد آب را به خود اختصاص داده 
اســت؛ بنابراین این باور عمومی که برای نجات استان تهران از وضعیت 
کم آبی باید ابتدا بر اصلاح شیوه های کشــاورزی تاکید کرد، زیرسوال 

می رود و سهم حوزه شرب به اندازه حوزه کشاورزی اهمیت می یابد.

تنها 3۷ درصد تهرانی ها الگو را رعایت می کنند
دشــواری ها و هزینه های هنگفــت تامیــن و توزیع آب نیــز یکی از 
مولفه هایی است که لزوم اســتفاده بهینه از آب شرب شهری را بیشتر 
می کند. الگوی مصرف آب برای هر خانوار تهرانی ماهانه ۱۴ مترمکعب 
است که تنها ۳۷ درصد از جمیعت شــهر تهران آن را رعایت می کنند 
و ۶۳ درصد شــهروندان بیش از الگو مصرف می کنند کــه این گروه از 
شــهروندان تهران از ابتدای امســال تا پایان مهرمــاه نزدیک به ۳۱۰ 
میلیون مترمکعب آب مصــرف کرده اند؛ در صورتی کــه این گروه به 
میزان ۱۰ درصد از مصرف آب را کاهــش می دادند، حدود ۳۱ میلیون 
مترمکعب در مصرف آن صرفه جویی می شــد که ایــن رقم نزدیک به 

حجم کنونی سد لار است.

تهران دومین استان فقیر کشور از نظر آبی
اهمیت مصرف درســت آب در بخش خانگی و تاکید بر رعایت  الگوی 
مصرف از سوی شهروندان تهرانی زمانی بیشــتر به چشم می آید که به 
این نکته مهم توجه شود که استان تهران دومین استان فقیر کشور بعد 
از سیستان و بلوچستان از نظر منابع و ذخایر آبی است و بخش زیادی از 

آب این استان در حوزه شرب مصرف می شود.

از ســوی دیگر به دلیل کاهش بارش ها به ویژه در ســه ســال اخیر 
که کشــورمان با خشکســالی پیاپی مواجه بوده، ذخایر ســدها و 
منابع تامین کننده آب پایتخت به طور چشــمگیری کاهش یافته 
و به دلیل نبود منابع آبی دیگر، مدیریت درســت منابع کنونی، در 
دســترس ترین راه برای گذر از کم آبی اســت؛ بنابرایــن توجه به 
راهکارهای مدیریت مصــرف آب در بخش خانگــی بیش از پیش 

ضرورت دارد.
در ایــن میان یکــی از حوزه های مصــرف آب در بخــش خانگی، 
اســتحمام اســت که بخش بزرگی از مصرف آب روزانه خانوار را به 
خود اختصــاص می دهد، به دو شــیوه می تــوان روزانــه مقادیر 
زیادی از مصرف آب در جریان اســتحمام را کاهش داد، استفاده از 
ســردوش های کاهنده آب یکی از این روش هاست؛ اگر تعداد افراد 
یک خانوار را چهــار نفر و میانگین زمان اســتحمام را ۱۰ دقیقه در 
نظر بگیریم، در صورتی که دوش از نوع معمولی و قدیمی باشد، غیر 
از عوامل دوری و نزدیکی به آبگرمکن و شــوفاژخانه و رفتار و عادات 
فردی، هر فرد برای هر نوبت اســتحمام حدود ۲۰۰ لیتر آب مصرف 
می کند.تنها با نصب یک سردوش ثابت یا متحرک با خروجی ۲۰ لیتر 
آب خروجی دوش بــه ۹ لیتر در دقیقه کاهش می یابــد و جمعا میزان 
مصرف آب، برابر با ۹۰ لیتر می شــود؛ یعنی حــدود ۵۰ درصد کاهش 
در بخش اســتحمام یک نفر، بنابراین تنها با تعویض ســردوش حدود 
۴۵ درصداز مقدار آب مصرفی در بخش اســتحمام کاسته می شود و با 
توجه به این که بیشــترین مصرف آب خانوار مربوط به این بخش است، 
با اصلاح رویه مصرف در این حــوزه می توان از میزان مصرف آب به طور 

چشم گیری کاست.
علاوه بر ایــن در صورت مدیریت زمــان اســتحمام و کاهش زمان 
استفاده از سردوش حتی معمولی و غیراســتاندارد به مدت حداقل 
دو دقیقــه در ماه های با درجه حــرارت متعــادل، می توان موجب 
صرفه جویی شــد، به طوری که تنها دو دقیقه کاهش زمان استحمام 
حدود ۲۵ درصد از مصرف آب کم می کند، یعنــی حدود ۱۶۰ لیتر 
آب )۳۲۰ بطــری آب معدنی نیم لیتــری( برای چهــار نفر در روز 

صرفه جویی اتفاق می افتد.

و نیر

وزیر نیرو با تاکید بر اینکه فســاد باید در ابتدای امر 
شناسایی شــود، گفت: نباید اجازه داد زمینه رشد 
فساد فراهم شــود و در نهایت امر با آن مقابله کرد، 
در چنین شرایطی نتیجه مطلوب حاصل نمی شود. 
مهم این است گلوگاه های فســاد شناسایی و در آن 
واحد با آن برخورد شــود، این هنر واحد بازرســی 

است.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی وزارت نیرو، وزیر نیرو در 
آیین تکریم و معارفه مدیرکل دفتر بازرسی و مدیریت 
عملکرد وزارت نیرو ضمن تاکید بــر ضرورت التزام بر 
احکام اسلامی در پیشبرد امور، اظهار کرد: تشکیلات 
حوزه بازرســی نبایــد خللــی در امور عــادی افراد و 

همکاران ایجاد کند.
وی افزود: زمانی که در محیط کار تخطی پیش می آید، 

نخستین راهکاری که به ذهن مدیران خطور 
می کند بازرسی اســت، در چنین شرایطی 
افراد در بازرســی حضور می یابند و پاسخگو 

هستند.
وزیر نیــرو با بیــان اینکه حــوزه و اداره کل 
بازرسی یک مرکز کارشناســی شده است، 
اظهــار داشــت: ایــن اداره کل در صورت 

اســتدلال افراد و کارکنان از آنها حمایت می کند و به 
عبارت دیگر در این حوزه شاهد بی عدالتی نیستیم.

محرابیان ادامه داد: بازرســی روی افکار و بیانات نباید 
استوار باشد، باید بر اســاس کارشناسی دقیق، مطابق 

قانون و ضوابط فنی و اجرایی کشور باشد.
وی با تاکید بر تقویت نقش حمایتگری دفتر بازرسی و 
مدیریت عملکرد، تاکید کرد: افراد و کارکنان باید آگاه 

باشند که در صورت رعایت ضوابط و مقررات 
واحد بازرســی از افــراد و کارکنان حمایت 

خواهد کرد.
محرابیان یادآور شد: هر دولتی چنانچه 
بر مبنای عدالت و قانون باشد راه درستی 
را طی کرده اســت، تبعیض شایســته 
دولت نیســت این امر با عدالــت و قانون 

مساوی است.
این عضو کابینه دولت، خدمت بیشــتر بــه مردم، کار 
جهادی، تلاش بــرای رفع مشــکلات، در نظر گرفتن 
شرایط معیشتی و غیره را مهم برشمرد و گفت: توجه به 

این امر باید معیار ارزیابی افراد و کارکنان باشد.
در بخشــی از حکم انتصاب محمد محمــدزاده آمده 
اســت: انتظار می رود در ســایه تعامــل و همکاری با 

وزارتخانه هــا، نهادها، ســازمان ها و کلیــه واحدها و 
شرکت های تابعه و وابسته وزارت نیرو با رعایت اصول 
»عدالت محــوری«، »روحیــه انقلابــی و جهادی«، 
»مردم داری« و »فســاد ســتیزی« در انجام وظایف 
محوله در راستای تحقق شــعار »دولت مردمی و ایران 

قوی« اهتمام ویژه به عمل آورید.
بنابرایــن گــزارش، در این مراســم ضمــن تقدیر از 
خدمات مریم کارگر نجفی به عنوان مدیرکل پیشــین 
دفتر بازرســی و نظارت بر عملکرد، محمد محمدزاده 
به عنوان مدیرکل دفتر بازرســی و نظارت بر عملکرد 

وزارت نیرو منصوب و معرفی شد.
لازم به توضیح است: مریم کارگر نجفی چندی پیش با 
حکم وزیر نیرو معاون تحقیقات و منابع انسانی وزارت 

نیرو شد.

وزیر

سمیرا ربیع  رحمانــی از رایگان شدن گاز 
طبیعی برای حدود یک میلیون و ۱۱۹ هزار 
مشــترک که ۸۷۳ هزار مشترک مربوط به 

کمیته امداد امام خمینی )ره( خبر داد.
 به نقل از وزارت نفت، روزهای ســرد سال 
در حالی در کشــور آغاز شــده کــه مدیر 
دیسپچینگ شــرکت ملی گاز ایران هفته 
گذشته از افزایش ۱۰۰ درصدی مصرف گاز 
در بخش خانگی خبر داده اســت. از سویی 
مدیران ارشــد وزارت نفت و صنعت گاز هم 
همواره به ویژه در سال های اخیر از ناترازی 
روزانه بیــش از ۲۵۰ میلیــون مترمکعب 
بین تولیــد و مصــرف گاز خبــر دادند که 
سبب استفاده از ســوخت مایع در صنایع و 

نیروگاه ها می شود.
همه متولیان امــر از همــان ماه های گرم 
ســال در تلاش بودند این ناترازی به نحوی 
مطلوب کنترل شــود تا زمستان امسال هم 
بدون دغدغه برای مشترکان بخش خانگی 

و بدون قطعی گاز سپری شود.
جواد اوجــی، وزیر نفــت هم در ایــن باره 
اعلام کرده که »امســال مرحله نخســت 
طرح توســعه فــاز ۱۱ پــارس جنوبی به 
همــت کارکنان پتروپارس و شــرکت ملی 
نفت ایران با برداشــت روزانــه ۱۴ میلیون 

مترمکعب به بهره برداری می رسد.«
سرپرســت مدیریــت هماهنگــی امــور 
گازرسانی شرکت ملی گاز، مسلم رحمانی 
با تأکید بر آمادگی شــرکت ملی گاز ایران 
و زیرمجموعــه آن برای تأمیــن پایدار گاز 
طبیعی در روزهای سرد امسال اظهار کرد: 
همکاران ما در شــرکت های گاز اســتانی 

با توجه به مقدار مصرف گاز مشــترکان در 
هر شهر و استان، بعضی از تجهیزات و لوازم 
یدکی ایســتگاه ها را تعویــض می کنند. از 
سویی اگر ایســتگاه ها به تعمیرات دوره ای 
نیاز دارند، این کار در فصل تابســتان انجام 
می شود، همچنین جزئی ترین لوازم مانند 
پارو، چکمه و مواردی از این قبیل هم پیش 

از آغاز فصل سرما تهیه می شود.

افزایش حدود ۶ درصدی مصرف گاز 
در زمستان

وی با بیان اینکه امســال هم شاهد ناترازی 

بین تولید و مصــرف گاز هســتیم، افزود: 
بی شک امسال نیز بعضی واحدهای صنعتی 
بزرگ کشور به جمع مشترکان پیوستند و 
به تعداد مشــترکان خانگی هم افزوده شده 
که مجموعاً حــدود ۴ تا ۶ درصــد افزایش 
مصرف گاز خواهیم داشت، به همین دلیل 
تمهیدهــا و اقدام هایی بــرای کنترل این 

ناترازی پیش بینی شده است.
سرپرســت مدیریــت هماهنگــی امــور 
گازرســانی شــرکت ملی گاز ایران تصریح 
کرد: همســو با این موضوع نشســت هایی 
به منظور افزایــش بهینه ســازی و کنترل 

مدیریت مصرف گاز با شــرکت های تابع و 
نهادهای مربوطه برگزار و دستورعمل هایی 
را به شــرکت های گاز استانی ابلاغ کردیم و 

پیگیری ها همچنان تداوم دارد.
رحمانی همچنین از ذخیره سازی سوخت 
مایع در فصل تابســتان برای تأمین مصرف 
بعضی صنایع و نیروگاه ها در ماه های ســرد 

سال خبر داد.

تعیین قیمت مناسب؛ اثرگذارترین 
پارامتر برای اصلاح الگوی مصرف

وی در ادامه با اشاره به اعمال قانون رایگان 

شدن گازبها برای مشــترکان زیر پوشش 
ســازمان های حمایتی )کمیتــه امداد و 
ســازمان بهزیســتی( بیان کــرد: تعیین 
قیمــت مناســب بی شــک اثرگذارترین 
پارامتر برای اصــلاح الگوی مصرف انرژی 
اســت، اما در ســال ۱۴۰۰ به دلیل اینکه 
قیمــت گاز برای ســه پله نخســت هیچ 
تغییری نکرده بود و ۷۶ درصد مشــترکان 
کشور هم در این ســه پله قرار دارند، تغییر 
محسوســی در کاهش مصرف گاز در این 
بخش نداشــتیم، اما در مصــرف پله های 
بالاتر حــدود ۰.۲ درصد شــاهد کاهش 
مصرف بودیم، البته این موضوع را هم باید 
در نظر داشــت که پارسال هم سرما شدید 
بود و هم گســتره ســرما بیشــتر و زودتر 
رســیده بود که مصرف کل بخش خانگی 
در سال ۱۴۰۰ به ۱۲۲ میلیارد مترمکعب 

رسید.
سرپرســت مدیریــت هماهنگــی امــور 
گازرســانی شــرکت ملی گاز ایران یادآور 
شد: مشترکانی که شــامل گازبهای رایگان 
شــدند و در ســه پله نخســت قرار دارند 
حدود یک میلیون و ۱۱۹ هزار مشــترک 
هستند که ۸۷۳ هزار مشــترک مربوط به 
کمیته امداد امام خمینی )ره( و ۲۴۶ هزار 
مشترک هم مربوط به ســازمان بهزیستی 

است.
رحمانی در پایان در پاسخ به این پرسش که 
آیا این تعداد افزایش می یابد، گفت: بله، زیرا 
هر ساله اشتراک های جدیدی به مشترکان 
افزوده می شود و اشتراک های جدید هم به 

طورعمده از روستاها هستند.

و:گلوگاه های فساد باید شناسایی شود وزیر نیر

کاهش مصرف کافی نیست؛  سرمایه گذاری فراموش نشود!
خریدار  باور مسوولان کشــور این است 
که عــدم ســرمایه گذاری طی ســال های 
اخیر موجب ناتــرازی در تولیــد و مصرف 
گاز شــده و این صنعت نیز اکنــون به ۸۰ 
میلیارد دلار سرمایه نیاز دارد، موضوعی که 
کارشناســان نیز بر آن صحه می گذارند و بر 
این باورند که می بایســت در کنار اقدامات 
فرهنگسازی برای کاهش مصرف به موضوع 
سرمایه گذاری نیز توجه شــود.بیش از ۷۰ 
درصد انرژی کشــور به وســیله گاز تامین 
می شود و از سوی دیگر روند شدت مصرف 
انرژی بیشــتر از میانگین شــدت مصرف 
انــرژی در ســطح جهانی اســت، در حوزه 
تامین امنیت انرژی کشــور تراز بین عرضه 
و تقاضــای گاز طبیعی یکــی از مولفه های 
کلیدی به شمار می رود، در بحث تولید گاز 
بیش از ۷۵ درصد تولیــد گاز خام از میدان 
پارس جنوبی و نزدیک بــه ۲۰ درصد آن از 
میادین مســتقل گازی و پنج درصد آن در 

میادین مستقل صورت می گیرد.
در فصل تابســتان پیک مصــرف در بخش 
خانگــی ۱۶۰ تا ۱۷۰ میلیــون متر مکعب 
است اما در فصل زمســتان این رقم به ۶۰۰ 
تا ۷۰۰ میلیون متر مکعب می رســد یعنی 
چهار برابر مصــرف در فصل گرم ســال از 
ســوی دیگر بیــش از ۸۳ درصد ســوخت 
مورد نیاز نیروگاه ها از گاز تامین می شــود. 
این در حالی اســت که در سطح جهان تنها 
۲۳ درصد ســوخت نیروگاه ها از گاز تامین 
می شــود. در بخش خانگی شــاهد رشــد 
شــش درصدی مصرف گاز هســتیم و در 
حوزه صنایع ســالانه پنج درصد و در بخش 
نیروگاهی شــش درصد رشــد مصرف گاز 
داریم. رشد شــدت مصرف انرژی نسبت به 
نرم جهانــی آن نیز بیش از دو برابر اســت. 
با توجه به عرضــه و تولید گاز مــا در فصل 
سرد ســال حدود ۲۰۰ میلیون متر مکعب 

ناترازی در حوزه گاز داریم.
در ســال ۱۴۰۰ حــدود ۲۴۰ میلیــون 
مترمکعب ناتــرازی در صنعــت گاز وجود 
داشــت و به دلیل برخــی موضوعات پیش 
آمــده، واردات گاز از ترکمنســتان صورت 
نگرفت. در سال گذشــته و با افزایش تولید 

گاز حدود ۲۵ میلیــون مترمکعب به تولید 
گاز کشــور افزوده شــد. از آنجا که در فصل 
سرد سال به دلیل تامین نیاز بخش خانگی 
ناچار به کاهش تامین سوخت نیروگاه ها و 
استفاده از سوخت مایع هستیم، در ماه های 
ابتدای شــروع کار دولــت ظرفیت مخازن 
نیروگاهی نسبت به سال گذشته ۲۰ تا ۳۰ 
درصد افزایش یافت. در مــاه های ابتدایی 
دولت ســیزدهم مذاکراتی با ترکمنستان 
انجام گرفت و ســوآپ گاز به میزان ۱.۵ تا ۲ 

میلیون مترمکعب صورت گرفت.

راهکار وزارت نفت چیست؟
آنطــور که جــواد اوجی وزیر نفــت در این 
رابطه گفته، طبق برنامه ششــم توســعه 
باید میزان تولید گاز در برنامه ششــم یک 
میلیــارد و ۳۰۰ میلیون مترمکعب باشــد 
کــه امــروز ۹۷۰ میلیــون مترمکعب آن 
رقم خورده کــه این به دلیل عدم ســرمایه  
گذاری برای افزایش تولید، توســعه معادن 
و پالایشگاه ها بوده اســت ما برای حل این 
مشکل به سمت اســتفاده از ظرفیت تامین 
منابع مالی براســاس منابع کشور حرکت 
کردیــم از هلدینگ های بــزرگ اقتصادی 
مثل خلیج فــارس و بانک ها بــرای انجام 
پروژه های معادین نفتــی و گازی و احداث 
پتروپالایشــگاه ها و اســتفاده از ســرمایه  
گــذاری خارجی اســتفاده کردیم. ســال 
گذشــته هفت میلیارد دلار برای توســعه 
میدان بزرگ آزادگان نیــاز بود که برای آن 
از ۶ هلدینگ بزرگ اقتصادی و مشارکت ۶ 
بانک استفاده کردیم چون اولویت ما تامین 

انرژی کشور است.
وی با بیان اینکــه ۸۰ میلیــارد دلار برای 
ســرمایه گذاری و توســعه میادین و سایر 
میادیــن  گازی نیــاز اســت، گفــت: ما از 
پتانسیل های منابع مالی استفاده می کنیم 
منتها درخواســت ما این است که درصدی 
از ســهم صندوق توســعه ملی به ناترازی 
گاز جهت توســعه میادین گازی بالادست 
میادیــن مشــترک و احــداث خطــوط 
ایســتگاه های تقویت فشــار و بهینه سازی 
مصرف گاز اختصاص داده شود. امیدواریم 

۲۲ میلیــارد دلار از طریــق منابع داخلی و 
مشارکت بانک ها و هلدینگ ها جذب کنیم 
اما برای مابقــی آنها به همــکاری مجلس 
شورای اسلامی نیاز داریم.وزیر نفت درباره 
اســتفاده از تنــوع ســوخت در نیروگاه ها 
اظهار کــرد: ۸۳ درصد مصــرف نیروگاه ها 
گاز اســت و کمتر از ۹ درصد سوخت مایع 
اســت. در دنیا کمتــر از ۲۳ درصــد از گاز 
استفاده می کنند لذا باید در تامین سوخت 
تنوع وجود داشــته باشــد و از انرژی های 
تجدیدپذیر استفاده شــود تا بتوان بخشی 

از تامین سوخت از این طریق تامین شود.
اوجی درباره بهینه ســازی مصرف تصریح 
کرد: یکسری ابزارهای قیمتی و غیرقیمتی 
داریــم ســال گذشــته قیمــت گاز برای 
مشــترکان پرمصرف افزایش پیدا کرد که 
امســال هم به دولت پیشــنهاد دادیم این 
موضوع در ســال آینده لحاظ شود یکی از 
عوامل افزایــش مصرف و علــل مصرف به 
دلیل قیمت پایین گاز اســت به طوری که 
۷۵ درصد مشترکان ۵۰ درصد مصرف و ۵۰ 
درصد مصرف باقی مانده بــرای ۲۵ درصد 
دیگر مشــترکان اســت. علاوه بر آن باید 
خودروهای عمومی هم دوگانه ســوز شود 
که برای هر خــودروی عمومی ۱۲ میلیون 

تومان بار مالی دارد.

عدم سرمایه گذاری، علت ناترازی گاز
وی علــت ناترازی )تولید و مصــرف( گاز را 
عدم سرمایه گذاری در ســال های گذشته 
دانســت و گفت: تلاش می کنیم که مصرف 
مدیریت شود. سوخت رسانی به نیروگاه ها 
در پنجاه روز گذشــته، روزانــه ۲۵ میلیون 
متر مکعب بیشتر از سال قبل بود یعنی ۱۳ 
درصد بیشتر از ســال قبل سوخت رسانی با 
گاز را داشــته ایم. روزانه تقریبا در پاییز ۲۸ 
درصد مصرف ســوخت نفت کوره را نسبت 
به پارســال برای نیروگاه ها کاهش دادیم. 
روزانه ۱۵ میلیون متر مکعب گاز بیشــتر به 
صنایع داده ایم. در فولاد ۳۰ درصد رشــد 
مصرف گاز را داشته ایم که خبر خوبی است.

وزیر نفت با بیان اینکه به تدریج پروژه های 
کیفی ســازی نیروگاه ها را آغاز می کنیم، 

افزود:  همین هفته ها اولین کیفی ســازی 
مصرف سوخت را در یکی از پالایشگاه های 
مهم کشور به میزان روزانه ۱۶ میلیون لیتر 
گازوئیل یــورو ۵ را خواهیم داشــت. ۷۰۰ 
میلیون دلار در این پــروژه برای هوای پاک 
و جلوگیری از آلودگی هوا ســرمایه گذاری 

شده است.
محمود خاقانی، کارشــناس حــوزه انرژی 
در خصوص راهکارهــای موجود برای حل 
ناترازی تولید و مصرف گاز به ایســنا گفت: 
نکتــه قابل توجهــی که در شــرایط فعلی 
می بایست مورد توجه قرار بگیرد این است 
که دورنمای ایران که جز صادرکنندگان گاز 
در منطقه باشد، بسیار ضعیف است و مقدار 
کمی که به ترکیه یا عــراق صادر می کنیم 
ثابت کرده که یــک عرضه کننــده بزرگ 
نیستیم، با شــروع فصل زمستان مشتریان 
ما نگران هســتند که مبادا برای تامین نیاز 

داخل گاز صادراتی را قطع کنیم.
وی افزود: مشکلات موجود در صنعت گاز  را 
نمی توان در کوتاه مدت برطرف کرد، وجود 
تحریم، عــدم ســرمایه گذاری و همچنین 
نبود اقدامات فرهنگســازی شــرایطی را 
در صنعت گاز کشــور رقم زده که اقتصاد را 
نیز دربرگرفته اســت.این کارشناس حوزه 
انرژی با اشــاره به لــزوم اقداماتی در حوزه 
بهینه ســازی مصرف گفت: بهینه ســازی 
مصرف نیازمنــد اصلاح پکیج هــا، بخاری 
های گازی و هر آنچه که مصــرف گاز دارد 

می شــود، اکنون تجهیــزات گازی در بازار  
استانداردهای لازم را ندارند و تولیدکننده 
ایرانی از فرصت نبود رقابــت با محصولات 
خارجی اســتفاده می کننــد، به طوری که 
اکنون بخش عمده ایــن محصولات از نظر 
راندمان، وضعیت مناســبی ندارند و میزان 
مصرف آن ها بالا اســت و همین مساله یکی 
از دلایل اصلی مصرف بالای انرژی در کشور 
شناخته می شــود.به گفته خاقانی، حدود 
۴۰ سال پیش در یکی از کشورهای اروپایی 
برای انتقال خط لوله اصلــی گاز  به منطقه 
مصرف مطالعه ای در دانشگاه صورت گرفت 
که گویای میزان صرفــه اقتصادی و به طور 
کلی بازبینی دلایل اجرای ایــن طرح بود. 
در نهایت نیز مشخص شــد که اجرای این 
طرح الزامی نــدارد، چراکه می توان باتوجه 
به تعداد کــم افراد ســاکن در آن منطقه از 
طرق دیگری همچون توســعه انرژی های 
تجدیدپذیر، نیاز انرژی آن منطقه را تامین 
کرد.وی اظهار کرد: در ایران همیشه اینگونه 
نیست، مطالعاتی برای توســعه گازرسانی 
صورت نمی گیــرد و وزارت نفــت اقدامات 
گازرســانی را مثبت می داند بــدون اینکه 
توجه کنند این میزان ســرمایه گذاری در 
احــداث و انتقال لوله گاز بــه مناطق هدف 
منطقی هســت یا خیر، ضمــن اینکه باید 
توجه داشت که  برای رساندن گاز به مناطق 
مختلف به دلیل شــرایط جغرافیایی کشور 

انرژی زیادی مصرف می شود. 

آگهی اختصاصی موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی
 و ساختمان های فاقد سند رسمی برابر با ماده ۳ و ماده ۱۳ آیین نامه 

قانون تعیین تکلیف
برابرآراءصــادره هیئــت موضوع قانــون تعیین تکلیف وضعیــت ثبتی اراضی 
و ســاختمان های فاقد ســند رســمی مســتقر در واحد ثبتی تصرفات مالکانه 
بلامعارض آقای حســین عبادی بشناسنامه 824 کد ملی 5209506908صادره 
از میامی فرزند یحیی متقاضی کلاسه پرونده 1401114412480000465 در 
ششــدانگ یک قطعه زمین که درآن احداث بنا شده است بمساحت 98.32متر 
مربع قسمتی از پلاک 3 -اصلی واقع در اراضی اوزینه بخش 3 حوزه ثبت ناحیه 
2 گرگان طبق رای صادره حکایت از تصرفات متقاضی دارد . لذا به منظور اطلاع 
عموم مراتب در دونوبت به فاصله پانزده روز آگهی می شود از این رو اشخاصی 
که نســبت به رای صادره فوق الذکر اعتراض داشته باشند می توانند از تاریخ 
انتشــار اولین آگهی به مدت دوماه اعتراض خود را با ذکر شماره پرونده به این 
اداره تســلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یکماه از تاریخ تسلیم اعتراض به 

مرجع ثبتی،دادخواست خود را به مرجع ذیصلاح قضایی تقدیم نماید .
م.الف:13275

تاریخ انتشار نوبت اول 1401/08/07
تاریخ انتشار نوبت دوم 1401/08/23

حجت الله تجری رییس اداراه ثبت اسناد و املاک منطقه دو گرگان
 از طرف محمد امین صافی

آگهی مفقودی
برگ ســبز وســند مالکیت وکارت موتور ســیکلت تیزتــک CDI125مدل1386به 
شماره موتور 31812791وشماره شاســی 125T8603688***NCRوشهربانی 

639_92252به مالکیت علی اهتمامی مفقود گردیده وفاقد اعتبار میباشد.
یزد

آگهی مفقودی
برگ سبز وسندسواری سیترونتیپ SXزانتیامدل 1385رنگ سفید روغنی به شماره 
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شهردار تهران مطرح کرد
دریافت مجوز از شورای عالی امنیت ملی برای 

واردات اتوبوس های خارجی
شــهردار تهران گفت: برای واردات اتوبوس های دست دوم خارجی از 

شورای عالی امنیت ملی مجوزهایی دریافت شده است.
 علیرضا زاکانی شــهردار تهران در حاشــیه یکصد و پنجمین جلســه 
شــورای شــهر و در جمع خبرنگاران با بیان اینکه بزرگترین مشــکل 
تهران ترافیک اســت گفت: آلودگی هوا، ترافیک و بدمسکنی از جمله 
مشکلات تهران هستند و برای حل آنها ابر پروژه های مانند حمل و نقل 
عمومی را در دستور کار قرار داده ایم.وی ادامه داد: حمل و نقل عمومی 
یک موضوع جدی اســت و برای آن اهتمام ویژه ای داریم و برنامه های 
خود را در حوزه اتوبوسرانی و تاکســیرانی نیز قرار دادیم و جهش هزار 
عددی در حوزه اتوبوسرانی داشــته ایم و امیدواریم بتوانیم این تعداد 

اتوبوس را به ۹ هزار عدد برسانیم.
زاکانی با بیان اینکه توسعه فعالیت خود در حوزه مترو سرعت بخشیده 
ایم گفت: به دنبال این هســتیم تــا به برنامه های خــود در حوزه مترو 
برسیم همچنین تراموا را نیز در دســتور کار قرار داده ایم، تراموا علاوه 
بر پاک بودن می تواند دو ســوم خدمات مترو را با هزینه کمتر ارائه دهد 
و دو خط برای تراموا مشخص شده است.شــهردار تهران گفت: بالغ بر 
۷۵ درصد حمل و نقل شهر توســط خودروهای شخصی است و همین 

موضوع منجر به افزایش آلودگی هوا می شود.
وی با اشاره به ۶۳۰ واگن مترو گفت: موضوع ۱۵ درصد پیش پرداخت 

آن در دستور کار قرار گرفته است و این موضوع در انتهای کار قرار دارد.
زاکانی با اشاره به قرارگاه مســکن در تهران اظهار کرد: ۳۴۰ هزار واحد 
تفاهم شــده و بالغ بر ۳۰ هزار واحد آغاز شده اســت و درحال استفاده 
از ظرفیت کمیسیون ماده ۵ هســتیم و طرح های موضوعی و موضعی 
بسیار افزایش یافته است.شــهردار تهران با اشاره به ساخت مسکن در 
مناطق مختلف گفت: در منطقه ۵، ۲۱،۱۵،۴،۱۸،۱۹ و ۲۰ لکه گذاری 
ها صورت گرفته اســت البته کار ســاخت در تمامی مناطق و در بافت 
فرسوده انجام می شــود برای مثال در منطقه ۷ سه ایستگاه مترو وجود 
دارد و ۲ هزار و ۸۰۰ قطعه پیرامون این ایستگاه ها وجود دارد و در بستر 

شرایط جدید به دنبال ساخت مسکن هستیم.
وی با بیان اینکه به دنبال ایجاد و ســاخت شهرک های الگویی هستیم 
که مردم بتواننــد در آنجا به راحتی زندگی کنند گفــت: بهره مندی از 
تخفیف های ارائه شده را فرصتی می دانیم که مردم بتوانند در بستر این 
تخفیف و تقسیط ها کار ساخت خانه را انجام دهند مسکن کمر مردم را 

خم کرده است و شهرداری به دنبال حل این مشکل است.
زاکانی در پاســخ به ســوال خبرنــگار مهر، دربــاره افزایــش تعداد 
اتوبوس های تهران و ورود اتوبوس های دســت دوم خارجی به پایتخت 
اظهار کرد: تمام ظرفیت هایی که منجر به ارتقای شهر می شود را دنبال 
می کنیم.وی ادامه داد: به صورت ویژه توسعه بخش خصوصی را دنبال 
می کنیم و اکنون با ۱۶ شرکت کار می کنیم و درحال مذاکره هستیم تا 
از آنها خرید خدمت را انجام دهیم و قول های مساعدی را داشته این و تا 
دو هفته دیگر بسته ای برای این همکاری آماده درحال حاضر به بیش از 
به ۳ هزار دستگاه اتوبوس رســیده ایم و نوسازی و بازسازی بالغ بر ۸۰۰ 

دستگاه را در دستور کار قرار داده ایم.

زاکانی با اشــاره به اتوبوس هایی که قرار است از خارج کشور وارد تهران 
شــود گفت: واردات اتوبوس ها از خارج کشــور مد نظر قرار دارد و البته 
شرکت های ســرمایه گذار باید آنها را وارد تهران کنند اما به دنبال این 

هستیم فراتر از اینها به بحث تراموا و مترو هم وارد می شویم.
شهردار تهران با اشاره به ساختمان های ناایمن گفت: بیان اینکه کدام 
ساختمان ناایمن است به ذهن و روان شهروندان خدشه وارد می کند و 
برای آنها دائماً خراش روحی و روانی ایجاد می کند اما شهرداری تهران 
به شــدت و با قاطعیت کار را دنبال می کند درحال حاضر ۹ دستگاه که 
۵ دستگاه از داخل شهرداری و ۴ دســتگاه خارج از شهرداری هستند 
تیم هایی را تشکیل داده اند و ایمنی ساختمان هایی تا ۶ طبقه را بررسی 

می کنند.
وی ادامه داد: بررســی هایی که صورت می گیرد فراتر از ایمنی سازمان 
آتش نشانی است و تمام تلاش ما این است شهری ایمن داشته باشیم و 
با کار سخت گیرانه به دنبال این هســتیم تا ساختمان ها شناسنامه دار 
شوند زیرا ایمنی و آرامش تهرانی ها برای ما از اهمیت بسزایی برخودار 

است.

رئیس مجتمع دارویی و درمانی هلال ایران خبر داد
افزایش 23 درصدی مراجعه بیماران به مجتمع 

ویی، درمانی هلال ایران دار

رئیس مجتمــع دارویی و درمانی هــلال ایران گفت: تعــداد بیماران 
مراجعه کننده به مرکز درمانی در ۶ ماهه نخســت ۱۴۰۱ در مقایسه با 

مدت مشابه در سال گذشته ۲۳ درصد رشد داشته است.
 شــاهرخ رامین، رئیس مجتمع دارویی و درمانی هــلال ایران درباره 
میزان مراجعه شــهروندان به این مرکز گفت: این افزایش در اتاق های 
عمل رکورد دار اســت. در ۶ ماهه نخست امســال تعداد خدمات ارائه 
شــده در اتاق های عمل ۳۷ درصد در مقایســه با مدت مشــابه سال 
قبل افزایش داشــته اســت.وی افزود: ۲۰ درصد افزایش در مراجعه به 
کلینیک باروری رویش قابل توجه اســت. مراجعه بــه این مرکز برای 
تعیین جنســیت نوزاد قبل از بارداری و درمان نابــاروری زوجین در ۶ 

ماهه نخست امسال افزایش قابل توجهی داشته است.
شــاهرخ تاکید کرد: در مجموع پذیرش بیمار در بخش های بستری 
و ســرپایی در کلینیک های فوق تخصصــی و تخصصی این مجتمع 
۲۳ درصد افزایش یافته اســت.مجتمع دارویی و درمانی هلال ایران 
در خیابان جشنواره در شــرق تهران قرار دارد و بخش فوق تخصصی 
چشــم پزشــکی، کلینیک دندان پزشــکی و مرکز باروری رویش 
تعدادی از بخش های این مرکز اســت که در ایام سال مورد استقبال 
بیماران خارجی قرار می گیرد و نقش مؤثری در توریسم سلامت در 

مجموعه هلال احمر دارد.

شهر

رئیس سازمان غذا و دارو، در اولین گفتگوی تلویزیونی 
به تشریح وضعیت بازار دارویی کشور پرداخت.

 ســیدحیدر محمدی به کمبود آنتــی بیوتیک ها در 
کشور اشاره کرد و گفت: هفته گذشــته حجم زیادی 
واردات آنتی بیوتیک داشــتیم که همان ۵۰ تنُ بود و 
تا آخر هفته جاری نیز بیــش از ۶ میلیون بطری آنتی 

بیوتیک وارد کشور خواهد شد.
وی افزود: ۵۰ تنُ محموله وارداتی شــامل یک میلیون 
بطری آنتی بیوتیک بود که اگر با شــرایط تنُد مصرف 
در نظر بگیریم، برای دو هفتــه کافی خواهد بود و اگر با 
محاسبات خودمان در نظر بگیریم، برای یک ماه کافی 

است.

حیدری با عنوان این مطلب کــه ۶ میلیون 
بطری آنتــی بیوتیک که تا آخــر هفته وارد 
کشور می شــود، حجم خوبی اســت، ادامه 
داد: این مقــدار واردات در کنار تولید داخل 

می تواند جوابگوی بازار داخلی باشد.
وی افــزود: برنامه کوتاه مدت مــا برای رفع 
کمبودها این اســت که تولید داخل افزایش 

یابد و در همین راســتا تولیدکنندگان سه شیفت کار 
می کنند.

محمدی با اشــاره به کــم کاری دو شــرکت داخلی 
در تأمیــن آنتی بیوتیک مــورد نیاز کشــور، گفت: 
ماده اولیه موجود بــود، زمان بین تولیــد و عرضه تا 

حدودی زیاد شــد.وی با عنوان این مطلب 
کــه داروهــای آنتــی بیوتیک بــه عنوان 
داروهــای حمایتی اســتفاده می شــوند، 
افزود: اصــولاً مصرف این قبیــل داروها در 
زمســتان افزایش می یابد و مقطعی است.

رئیس ســازمان غذا و دارو تاکیــد کرد: ما 
این تضمین را به مردم می دهیم که مشکل 
کمبود آنتی بیوتیک و سرُم در کشور ظرف این هفته 

و هفته آینده حل شود.
محمدی به وضعیت ســرُم اشــاره کرد و افزود: میزان 
تولید سرُم در کشــور ماهانه حدود ۱۴ تا ۱۵ میلیون 
عدد است که این میزان حدود یک تا دو میلیون از نیاز 

کشور کمتر است. تا اوایل سال گذشــته میزان نیاز ما 
به ســرم در ماه ۱۰.۵ میلیون عدد بود و الباقی ذخیره 
می شد، اما از تابستان گذشته مجدد به مشکل کمبود 
سرم برخوردیم و مجبور شــدیم به واردات سرُم روی 

بیاوریم.
وی با عنوان این مطلب که به زودی خط تولید سرُم در 
یکی از شرکت های داروسازی کشور با ظرفیت حداقل 
۳ میلیون عدد ســرم در ماه طی یک تــا دو ماه آینده 
راه اندازی می شود، گفت: دو شرکت داروسازی در اهواز 
و اصفهان از ســال دیگر با خط تولید سرُم راه اندازی و 
یکی از شرکت های سرم سازی نیز ظرفیت تولید خود 

را به ۲ برابر افزایش می دهد.

رئیس شــورای شــهر تهــران با اشــاره به ســاخت 
سامانه موشــکی هایپرســونیک گفت: پیشرفت ها و 
دستاوردهای عظیمی که از ســوی جوانان دانشمند 
حاصل شده هراســی بزرگ بر پیکره دشمنان انقلاب 

وارد کرده است.
 مهدی چمران در جریان برگزاری یکصد و پنجمین 
جلســه ضمن گرامیداشــت یاد و خاطر شــهدای 

انقلاب به خصوص یادآوری سالروز شهادت سردار 
حســن طهرانی مقدم که لقب پدر موشکی ایران را 
گرفته گفت: این شــهید یکی از پایه گذاران صنعت 
موشــکی کشــور بود که عصاره تلاش هــای این 
بزرگمرد ایران را به یک کشــور ابرقدرت موشــکی 

تبدیل کرده است.
رئیس شــورای شــهر تهران ضمن یادآوری قهرمانی 

جوانان تیم ملــی والیبال نشســته در رقابت های بین 
المللی این رویداد قهرمانانه را به ملت و اعضای تیم ملی 

تبریک گفت.
وی با اشاره به دستیابی ایران به موشک های بالستیک 
هایپرســونیک اظهار کرد: کشــورهای محدودی به 
این دانش مهــم و تخصصی دســت پیدا کــرده اند و 
خوشبختانه ایران به سبب تلاش دانشمندان و جوانان 

خود جزو این کشــورهای محدود بشمار می رود از این 
رو دستیابی به چنین سامانه موشکی در کنار رونمایی 
موشک های قائم با برد بیش از ۱۲ هزار کیلومتر که در 
نســخه خود جزو قدرتمندترین هاست موشک جدید 
بالستیک هایپرســونیک قادر است از تمامی سپرهای 
ضد موشــکی عبور کرده و با ســرعت و دقت بالایی به 

نقطه مورد هدف اصابت کند.

و دار

شورا

علی قدمی  رئیس ســازمان نوســازی 
مدارس گفت: می توان ســرعت ســاخت و 
ساز در مدارس را با ساخت صنعتی و مدولار 
کردن قطعات پیش ســاخته انجــام داد تا 

بتوان سرعت ساخت را بالا ببریم.
حمیدرضا خان محمــدی رئیس جدید 
سازمان نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس 
کشور در پاسخ به این سوال که چه نقاط 
قوتی در این سازمان مشاهده کردید که 
آن را حفظ خواهید کــرد؛ گفت: یکی از 
نقاط قوت ســازمان نوســازی، توسعه و 
تجهیز مدارس کشــور بحث خیرین آن 
است. سازمان نوســازی تنها دستگاهی 
اســت که بیشــترین تعداد خیران را در 
سطح دستگاه های دولتی تاکنون جذب 
کرده است و شــبکه منسجمی از مجامع 
خیرین در سراســر کشــور را در اختیار 
دارد که ایــن مجامــع می توانند کمک 
قابل توجهی به ســازمان نوسازی داشته 

باشند.
خان محمــدی نقطه قوت دیگر ســازمان 
نوســازی را وجــود ردیف هــای گوناگون 
بودجه ای برای ســازمان دانســت و گفت: 
ردیف های متعدد و متنوعی برای ساخت و 
ساز مدارس، سرمایش و گرمایش مدارس، 
مقاوم سازی مدارس و ساخت سرویس های 
بهداشــتی در لایحــه بودجه دیده شــده 
اســت؛ این تنــوع در ردیف هــای بودجه 
موجب شــده است که این ســازمان بتواند 
در ســطح مطلوبی فعالیت کند و به سطح 
استانداردهای متوسط کشور سراسر کشور 
را نزدیک به اســتانداردهای متوسط کشور 
نماید. انســجام تیم عملیاتی در ســازمان 
نوســازی از نقاط خیران از سازمان نوسازی 
انتظار دارند که در فرآیند ســاخت و ســاز 

تسریع شــود و همچنین رصد فعالیت ها و 
شــفافیت مالی برای خیران قابل دسترسی 

باشد

انتظار خیران از سازمان نوسازی 
تسریع در فرآیند ساخت و ساز است

رئیس ســازمان نوسازی در پاســخ به این 
ســوال که این ســازمان چه نقاط ضعفی 
دارد که مصمم هستید آن را برطرف کنید؛ 
گفت: نقاط ضعفی که باید بیشــتر روی آن 
در ســازمان نوســازی کار کنیم؛ یکی این 
است که تخصیص اعتبارات اختصاص داده 
شده به سازمان نوســازی کم است و باید به 
صورت کامل اعتبارات تخصیص داده شود. 
به عنوان مثال اگر هــزار میلیارد تومان در 

یک ردیف بودجه دیده شــده است باید به 
صورت کامل به ســازمان نوسازی پرداخت 
شــود تا به صــورت کامل اهــداف مدنظر 
محقق شــود. در حال حاضــر ۱۲ درصد 
اعتبــارات تخصیــص داده شــده و روند 
اختصاص بیشتر، متوقف شده است که این 
امر نیازمند پیگیری و کمک سازمان برنامه 

و بودجه است.
خان محمدی افــزود: خیران از ســازمان 
نوسازی انتظار دارند که در فرآیند ساخت و 
ساز تسریع شود و همچنین رصد فعالیت ها 
و شفافیت مالی برای خیران قابل دسترسی 
باشد که این موارد از برنامه هایی است که ما 
بر روی آن تمرکز خواهیــم کرد. همچنین 
در تلاش هســتیم تا ســرعت ســاخت و 

نوســازی مدارس را بالا ببریم که این مهم 
را هم می توان با ســاخت صنعتی مدارس و 
مدولار کردن قطعات پیش ســاخته انجام 

داد تا بتوان سرعت ساخت را بالا ببریم.
رئیس سازمان نوسازی، توســعه و تجهیز 
مدارس کشــور با بیــان اینکــه مهمترین 
برنامه هایــی کــه در ســازمان نوســازی 
مدارس دنبال خواهیم کــرد تحقق عدالت 
آموزشــی در فضا و تجهیزات است؛ گفت: 
البته کارهایی صورت گرفته است اما کافی 
نیســت و لازم اســت به صــورت ملموس 
در شهرســتان ها و مخصوصــاً در مناطق 
روســتایی به صورت جدی و میدانی دنبال 
شــود تا مردم طعــم عدالت آموزشــی را 

بچشند.

بحث شناسنامه فضا باید برای تمامی 
مدارس تبیین و مشخص گردد

مشــاور وزیر آمــوزش و پــرورش افزود: 
یکی دیگر از مواردی که باید در ســازمان 
نوســازی مدارس به صورت جدی دنبال 
شــود بحث شناسنامه فضا اســت که باید 
برای تمامــی مدارس تبیین و مشــخص 

گردد. 
باید وضعیت فضا و نیاز بــه محیط علمی 
در آن منطقه مشــخص شــود تا بر اساس 
این برداشــت بتوان سند توســعه فضا در 
هر اســتان و در نهایت برای کشــور تهیه 
کــرد همچنین لینک اطلاعــات فضاها با 
دانش آمــوز از طریق ســامانه های تهیه 
شده چه در نوســازی مدارس و همچنین 
آمــوزش و پــرورش کــه اتصــال آنها به 
یکدیگر می توانــد اطلاعات بــه روزی از 
وضعیت مدارس را به مــا بدهد که بتوانیم 
تشخیص دهیم در کدام مناطق با افزایش 
دانش آموز مواجه هســتیم و لازم است در 
نحوه ساخت مدرســه آینده نگری کنیم 
یا در کــدام مناطق با کاهــش دانش آموز 
مواجه هستیم که لازم است سیاست های 

کاهشی را دنبال کنیم.
خان محمــدی با اشــاره به ســند تحول 
بنیادین در آمــوزش و پــرورش گفت: در 
اسناد بالادســتی و در ۶ ســاحت تعلیم و 
تربیــت منطبق بر ســند تحــول بنیادین 
در آمــوزش و پــرورش بایــد مــدارس ما 
مدارسی همه جانبه باشــند و در کنار سایر 
دســتگاه هایی که در محله ها و در مناطق و 
روســتاها کار می کنند این مدارس طوری 
جانمایی شوند که بتوانند نیازهای آن محله 
و روستا را در کنار ســایر دستگاه ها برطرف 

کنند.

کم کاری دو شرکت داخلی در تامین آنتی بیوتیک

پیشرفت های ایران هراس بر پیکره دشمنان انقلاب وارده کرده است

فقط بهزیستی به رسالت خود عمل کرد

وظایف دستگاه ها در پیش بینی بودجه و مناسب سازی برای معلولان
خریــدار  مســئول دبیرخانــه کمیته 
هماهنگی و نظارت بر اجرای قانون حمایت 
از حقوق معلولان سازمان بهزیستی کشور 
گفت: هیچ ســازمانی به جز بهزیستی تا به 
امروز برای اجرای بندهــای قانون حمایت 
از حقوق افــراد دارای معلولیــت از جمله 
مناسب ســازی، اعتباری پیش بینی نکرده 

است.
منصــور الله وردی  افزود: بهزیســتی برای 
اجرای قانون حمایــت از حقوق افراد دارای 
معلولیت اعتباراتی پیــش بینی می کند و 
در همین راستا،  ســال گذشته افزون بر ۶۰ 
هزار میلیارد تومان برای اجرای این قانون، 
اعتبار پیش بینی کرد که نزدیک به سه هزار 
میلیارد تومان آن تصویب شد. از این رو باید 
ســایر دســتگاهها نیز چنین اقدامی را در 

دستور کار قرار دهند.
وی با انتقاد از ســایر دســتگاه ها به دلیل 
کوتاهی در پیــش بینی اعتبــارات اجرای 
قانون حمایــت از افــراد دارای معلولیت، 
گفــت: براســاس تبصــره مــاده ۲ قانون 
حمایت از حقــوق افــراد دارای معلولیت 
تمام وزارتخانه ها، ســازمان ها، موسســات 
و شــرکت های دولتــی و نهادهای عمومی 
و انقلابــی وظیفــه دارند برای دسترســی 
و بهره منــدی افــراد دارای معلولیــت، 
ســاختمان ها و اماکــن عموم، ورزشــی و 
تفریحی، معابر و وســایل خدماتی موجود 

را در چهارچوب بودجه مصوب سالانه خود 
مناسب سازی کنند.

مســئول دبیرخانــه کمیتــه هماهنگی و 
نظارت بــر اجرای قانــون حمایت از حقوق 
معلولان ســازمان بهزیســتی کشور تاکید 
کرد: اگر دســتگاه ها اعتباراتی می خواهند 
که البتــه بیشــتر اعتبارات آنهــا در حوزه 
مناسب ســازی قرار می گیرد، باید در این 
رابطه اقدام می کردند اما باید بررســی شود 

که تاکنون چه کاری انجام داده اند؟
الله وری یادآور شــد: در مرداد سال گذشته 
مکاتبه ای را با امضای وزیر وقت تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی به دســتگاه ها فرســتادیم 
و گفتیــم برای قانــون حمایــت از حقوق 
معلولان، اعتبارات را پیش بینی کنید و در 
آبان پارســال هم مکاتبه ای دیگر با امضای 
عبدالملکی وزیر وقت رفاه برای دستگاه ها 
فرستادیم و درخواســت این بود که قبل از 
تصویب بودجه و تا فرصت هســت اعتبارات 
لازم را پیش بینی کنید اما هیچ بازخوردی 

ندیدیم.
براســاس تبصره مــاده ۲ قانــون حمایت 
ازحقــوق افــراد دارای معلولیــت همــه 
وزارتخانه هــا، ســازمان ها، موسســات و 
شــرکت های دولتی و نهادهــای عمومی 
و انقلابــی موظفند ســاختمان ها و اماکن 
عمومی، ورزشی و تفریحی، معابر و وسایل 
خدماتی موجــود را برای دسترســی افراد 

دارای معلولیت  در چارچوب بودجه سالانه 
خود مناسب سازی کنند.

وی افزود: هیچ دستگاهی پیش بینی انجام 
نداد یا با ما مکاتبــه ای نکرد که می خواهیم 
بودجه بگیریــم و اکنون نیــز در اعتبارات 
هیچیک از دســتگاهها، پولی نمی بینیم و 
فقط سازمان بهزیســتی کشور است که هر 

سال بودجه را پیش بینی می کند.
مســئول دبیرخانــه کمیتــه هماهنگی و 
نظارت بــر اجرای قانــون حمایت از حقوق 
معلولان ســازمان بهزیســتی کشور اظهار 
کرد: در تاریخ دوازدهم مرداد امســال هم 
نامه ای را از ســوی وزیر وقت رفاه و تامین 
اجتماعی به دســتگاه ها اعلام کردیم مبنی 
بر اینکه برای بودجه پیشی بینی های لازم 
را انجام دهند اما بازخوردی نداشــتیم و در 
هشــتم همین ماه نیز دوباره با دســتگاه ها 

با امضای وزیر رفاه مکاتبــه کردیم. جالب 
است در ۲ سال، چهار مورد مکاتبه با امضای 
چهار وزیر در این راســتا با دستگاه ها انجام 

دادیم.
الله وردی تصریح کرد: به دستگاه ها شماره 
تلفــن دادیم و اعــلام آمادگــی کردیم که 
اگر ســئوال و نکته ای هســت با ما در میان 
بگذارید امــا تنها وزارتخانــه های صنعت، 
معــدن و تجــارت و وزارت ورزش بــا مــا 
تمــاس گرفتند و آنهــا را راهنمایی کردیم 
که امیدواریم بتواننــد در قانون پیش بینی 

اعتبارات لازم را انجام دهند.
وی تاکید کرد: معمــولا در نیمه اول آذرماه 
قانون لایحه بودجه ســال بعــد به مجلس 
می رود. ما هم در این زمینه اطلاع رســانی 
های لازم را انجام دادیم و تنها دســتگاهی 
که تابحال پیش بینی اعتبــارات می کند، 
بهزیستی است و بقیه دســتگاه ها تاکنون 

انجام نداده اند.
مســئول دبیرخانــه کمیتــه هماهنگی و 
نظارت بــر اجرای قانــون حمایت از حقوق 
معلولان سازمان بهزیســتی کشور، اظهار 
داشــت: مهمترین پیش بینی اعتباری که 
باید دســتگاه ها انجام دهند، برای مناسب 
ســازی اســت که از وظایف عمومی آنها به 
شــمار می آید اســت. این در حالیست که 
تمام مســئولان، رســانه ها و معلــولان از 
اهمیت مناسب ســازی و دسترس پذیری 

آگاه هســتند.وی ادامه داد: هنگامیکه یک 
فرد معلول از خانه خود نتواند بیرون بیاید یا 
معابر یا وسایل حمل و نقل عمومی مناسب 
سازی نیســت، چه مطالبه فردی می تواند 
داشته باشــد و کدام ماده قانونی دیگری را 

مطالبه کند؟
ماده ۲ قانون حمایــت از حقوق افراد دارای 
معلولیت  به صراحت اعلام کــرده که تمام 
دستگاه ها موظف هســتند در چهارچوب 
بودجه مصوب سالانه خود نسبت به مناسب 

سازی اقدام کنند.
الله وردی اضافه کرد: اولین قدم در راستای 
حضور معلولین در اجتمــاع و برخورداری 
از حقوق اولیه مناســب ســازی و دسترس 
پذیری است. ماده ۲ قانون حمایت از حقوق 
افــراد دارای معلولیت  بــه صراحت اعلام 
کرده که تمام دســتگاه ها موظف هستند 
در چهارچوب بودجه مصوب ســالانه خود 
نسبت به مناسب ســازی اقدام کنند. ما می 
گوییم چیز دیگری هــم پیش بینی نکنند، 
یعنی دستگاه ها فقط بیایند مناسب سازی 
را درست کنند. سازمان شهرداری ها بیاید 
پول بگیــرد و کارش را در حوزه مناســب 

سازی انجام دهد.
وی تصریــح کــرد: دولــت موظف شــده 
این مــوارد را در قانون پیــش بینی کند اما 
متاسفانه کسی نیست که این اعداد و ارقام 

را پیگیری کند.



معــاون  ســنندج -فاطمــه ملایی
برنامه ریزی و مهندسی شرکت توزیع نیروی 
برق استان کردســتان از اجرای موفق طرح 
های توسعه محور این شرکت در روستاهای 
اســتان خبــر داد و گفت: در همین راســتا 
تاکنون طرح بهارســتان در ۴۰۷ روستای 

کردستان به اتمام رسیده است.
فاتح عبدی معاون برنامه ریزی و مهندســی 
شرکت توزیع نیروی برق اســتان کردستان 
با اشاره به اینکه در راســتای اجرای طرح های 
بهینه سازی شبکه برق طی ۲ سال اخیر اقدامات 
شاخصی در اســتان علل الخصوص در سطح 
روستاها انجام شده اســت، گفت: از جمله این 
اقدامات می توان به اجرای “طرح تبدیل شبکه 
سیم مسی به کابل خودنگهدار” با هدف افزایش 
پایداری شــبکه وافزایش ایمنی مردم و ایجاد 
مبلمان مناسب شهری و روستایی و همچنین 
“طرح بهارستان” با هدف بهسازی و بازمهندسی 
کلیه تجهیزات شبکه و ارتقاء کیفیت خدمات 
دهی به مشترکان روستایی به مثابه مشترکان 

شهری اشاره کرد.
عبدی بــا تاکید بر اینکه اجــرای طرح های 
توســعه ایی همچون “طرح تبدیل شــبکه 
ســیم مســی به کابل خودنگهدار” و ” طرح 
بهارســتان”  در ســطح شــهرها و روستاها 
علاوه بر افزایش میزان رضایت مشــترکان 
شــهری می تواند نقش مهمــی در تقویت و 
تحکیم ماندگاری روستانشینان در روستاها 
و اشتغال پایدار و در نهایت افزایش تولید در 
روستا شــود، افزود: این دو طرح توسعه ای 
موازی با هم در سطح استان در حال اجراست 
با این تفاوت که طرح تبدیل شــبکه هم در 
بخش شــهری و هم در بخش روستایی اجرا 
می شود اما طرح بهارســتان طرحی کاملا 

روستا محور است.
وی با تاکید بر اینکه اجرای“طرح تبدیل شبکه 
سیم مســی به کابل خودنگهدار” در استان از 
پیشــرفت ۷۶ درصدی برخوردار است، افزود: 
در مجموع از ۵ هزارو ۶۴۸ کیلومتر شبکه فشار 
ضعیف هوایی در اســتان تاکنون شبکه برق 

۴ هزار و ۳۰۳ کیلومتر آن به طور کامل به کابل 
خودنگهدار تبدیل شده که ۷۵۹ کیلومتر آن 

طی ۸ ماه نخست سال جاری انجام شده است.
معاون برنامه ریزی و مهندسی شرکت توزیع 
نیروی برق استان کردســتان اظهار داشت: 
این طرح به طور ۱۰۰ درصدی در شهرستان 
های سنندج و کامیاران و شهرهای دهگلان، 

دیواندره و سروآباد به اجرا در آمده است.
عبدی با تاکید براینکه شهرستان کامیاران 
اولین شهرســتان غرب کشــور بود که کل 
شبکه آن در دو بخش شــهری و روستایی به 
کابل خودنگهدار تبدیل شــد، اظهار داشت: 
کمترین پیشــرفت فیزیکی این پــروژه با 
پیشــرفت ۵۴ درصدی اکنــون مربوط به 
شهرستان سقز و سپس شهرستان مریوان با 

پیشرفت ۶۰ درصدی است.
وی در ادامه به اجرای “طرح بهارســتان” در 
۲۶۴ روســتای مورد هدف در ســال جاری 
در استان با اولویت روســتا های مشکل دار 
با اعتباری بــاغ بر ۷۲ میلیارد تومان اشــاره 

کرد و افزود: سال گذشــته نیز در قالب طرح 
بهارستان شبکه برق ۳۵۳ روستای استان به 

طور کامل اصلاح و بهسازی شد.
معاون برنامه ریزی و مهندسی شرکت توزیع 
نیروی برق استان کردستان با اشاره به اینکه از 
ابتدای سال تاکنون این طرح به طور کامل در 
۵۴ روستا به اتمام رســیده است، گفت: طرح 
بهارستان در ۳۷ روســتای دیگر این استان از 

پیشرفت بیش از ۵۰ درصدی برخوردار است.

عبــدی در پایان اظهــار داشــت: جابجایی و 
مقاوم ســازی پایه های برق در معابر روستایی، 
تأمین ولتاژ مطمئن مشــترکین روستایی، 
اصلاح روشنایی معابر عمومی روستاها، اصلاح 
فرســودگی شــبکه برق و رفع حریم شبکه 
برق مشترکان روســتایی و توسعه شبکه به 
منظور ایجاد بستر مناسب برای تأمین برق 
متقاضیان جدید انشعاب از مهمترین اهداف 

اجرای طرح بهارستان است.

راهداری  مدیرکل  مهنازمحمدزمانی  گرگان- 
و حمل و نقل جاده ای گلســتان گفــت: تقاطع علی 
آبادکتول- تبادل غربی از پروژه های مهم راهســازی 

است که تلاش می کنیم دهه فجر افتتاح شود.
عــادل مصدقــی اظهــار کــرد: محــور آق قــلا به 
بندرترکمن ۳۴ کیلومتر بوده که تعریض و بهســازی 
۱۷ کیلومتر آن از ســمت آق قلا بر عهــده راهداری 
و ۱۷ کیلومتر از ســمت بندرترکمن بــر عهده راه و 

شهرسازی است.
مدیرکل راهــداری و حمل و نقل جاده ای گلســتان 
افزود: در ســال گذشــته چهار کیلومتر از سمت آق 
قلا تعریض و آســفالت شــده و هشــت کیلومتر هم 

زیرسازی شده است.
وی بیــان کرد: براســاس پیگیری هــای نمایندگان 

مجلــس ۵۰ میلیارد تومــان به صــورت مرحله ای 
از محل منابــع ملی به پروژه تزریق شــد و ۹ کیلومتر 

باقیمانده آن را هم به مناقصه گذاشته ایم.
مصدقی ادامه داد: کل پروژه در برنامــه اجرایی قرار 
گرفته و اگر شــرایط جوی خوب باشــد تا پایان سال 

این مسیر به بهره برداری خواهد رسید.
مدیرکل راهــداری و حمل و نقل جاده ای گلســتان 
عنوان کرد: یک پل راه آهن در این محور قرار داشــته 
که مکاتبات لازم برای نحوه ســاخت آن انجام شده تا 

مشاور اخذ و برای آن برآورد ریالی انجام شود.
وی گفت: پروژه مهم دیگر که مربوط به حوزه ساخت 
راه ها بوده و بــه راهداری واگذار شــده، پروژه تقاطع 
علی آبادکتول- تبادل غربی بوده که نیمه تمام است.

مصدقی اضافه کرد: اعتبار فعلی پــروژه ۳۰ میلیارد 
تومان بــوده و همچنین هم از محل اعتبارات ســفر 
رئیس جمهور و هم از ســازمان راهداری به آن منابع 

تزریق خواهد شــد و تلاش می کنیم این پروژه را در 
دهه فجر افتتاح کنیم.

ایلام-حســن بیگی مدیرعامل شــرکت گاز 
اســتان ایلام از برگزاری و اجرای ۳۰ مانور مختلف 
در نیمه نخســت امســال خبر داد و گفــت: از این 
تعداد ۶ مورد شــرایط اضطراری و ۲۴ مورد پدافند 

غیرعامل بوده است.
محمود کشــاورز مدیرعامل شــرکت گاز اســتان 
ایلام از برگزاری و اجرای ۳۰ مانور در نیمه نخست 
امســال خبر داد و گفت: این مانور ها در زمینه های 
مختلــف از جملــه اقدامــات عمــدی در تخریب 
تأسیســات، افت فشــار ورودی گاز شــهر ناشــی 
از TBS، نفوذ آشــوبگر بــه ایســتگاه، برخورد بیل 
مکانیکــی با لولــه گاز، زلزله، خــروج اضطراری از 
ســاختمان، دزدی و خرابکاری و ایجاد آتش سوزی 

در ایستگاه و ... بوده است.
وی هــدف از برگــزاری ایــن مانور ها را ســنجش 
میزان آمادگی پرســنل در شــرایط بحران و ارزیابی 

چگونگی عملکــرد آنان عنوان کرد و اظهار داشــت: 
افزایــش مهارت و تجربــه کاری، چگونگــی ارتباط 

درون ســازمانی در بحران، اجرای فرآیند مناســب 
مقابلــه با بحــران، آمادگی در برابر حــوادث و حفظ 
آرامش روحی و روانی در شــرایط اضطراری، رعایت 
موارد ایمنی هنــگام وقوع زلزلــه و ... از دیگر اهداف 

برگزاری این مانور ها بوده است.
وی بیان کرد: مانور های شــرکت گاز استان با شناسایی 
۳۲ مورد شــرایط اضطراری در زمینه حوادث طبیعی، 
فرآیندی و حفظ آمادگی نیرو ها تعیین و در کلیه نواحی 

سطح استان اجرا شده است.
کشــاورز اظهار کرد: بــا توجه به رویکرد دهــه اخیر به 
مسائل پدافند غیرعامل در کشور، تشکیل تیم مربوطه 
و طرح های مقابله و مصون ســازی در زمینه زیســتی، 
شــیمیایی، مردم محــور و حملات ســایبری در این 

مجموعه در حال انجام است.

گلستان

ایلام

مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای گلستان:

تقاطع غربی علی آبادکتول دهه فجر افتتاح می شود

 مدیرعامل شرکت گاز استان خبر داد؛
برگزاری ۳۰ مانور مختلف در شرکت گاز ایلام

شــرکت  مدیرعامــل  آباد-طولابی خــرم 
شهرک های صنعتی لرســتان گفت: توسعه فناوری 
در صنایع و استفاده واحدهای تولیدی از فناوری های 

نوین، مصداق تحقق اقتصاد مقاومتی است.
فرزاد محمدی  به فعالیت های انجام شده در فن بازار لرستان در 
بخش های مختلف اشاره کرد و افزود: از مهمترین فعالیت های 
این فن بازار شناسایی، پایش و استانداردسازی نیازهای فناورانه 
واحدهای صنعتی اســت.وی ادامه داد: در ایــن زمینه با 
برگزاری جلسه با صنایع و حضور و بازدید در واحدهای 
صنعتی بیش از چهار نیاز فناورانه شناســایی و دو مورد 
تقاضای فناوری واحدهای صنعتی در سال جاری احصا 
شده اســت.مدیرعامل شرکت شــهرک های صنعتی 
لرستان در ادامه با اشاره به حمایت های فن بازار در زمینه 
اخذ مجوز برای واحدهای دانش بنیان گفت: در این زمینه 
نیز در سالجاری چهار واحد صنعتی مستعد دانش بنیان 

شناسایی شدند.محمدی اضافه کرد: از این چهار واحد 
صنعتی مستعد دانش بنیان، دو واحد صنعتی موفق به اخذ 
این مجوز شدند تا بتوانند از مشوق ها و مزایای موجود برای 

واحدهای     دانش بنیان استفاده کنند.

ارومیه-رحیم جباردخت معــاون حفاظت و 
بهره برداری شرکت آب منطقه ای آذربایجان غربی 
با اشــاره به اجرای طرح احیا و تعادل بخشــی آب 
های زیرزمینی در اســتان گفت: طی نیمه نخست 
امســال ۲۳۵ حلقه چاه غیرمجاز در استان مسدود 

شده است.
محمد اشــرفی  با اشــاره به اهم برنامه ها و عملکرد 
شرکت آب منطقه ای اســتان در قالب اجرای طرح 
احیاء و تعادل بخشــی منابع آب زیرزمینی  ســال 
جاری اظهــار کرد: در راســتای مدیریت منابع آب 
های زیرزمینی در استان و کنترل برداشت بی رویه 
توسط چاه های غیرمجاز ۳۱ هزار و ۲۲۲ حلقه چاه 
فاقد پروانه بهره برداری در ســطح استان شناسایی 
شده اســت که این چاه ها در انتظار تعیین تکلیف 

هستند.

معاون حفاظت و بهره برداری شــرکت آب منطقه ای 
استان ادامه داد: از چاه های فاقد پروانه شناسایی شده 
۱۹ هزار و ۹۶۰ حلقه چاه غیرمجاز در ســطح استان 
شناسایی شده که انسداد آنها بر اساس اهداف سالانه 

ابلاغی طرح تعادل بخشی در دستور کار قرار دارد.

لرستان آذربایجان غربی
مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی لرستان:

استفاده واحدهای تولیدی از فناوری های نوین
مصداق تحقق اقتصاد مقاومتی است

معاون حفاظت و بهره برداری آب منطقه ای استان:
امسال ۲۳۵ حلقه چاه غیرمجاز 
در آذربایجان غربی مسدود شد

معاون برنامه ریزی و مهندسی شرکت توزیع نیروی برق استان:

وستا در کردستان اصلاح و بازمهندسی شد شبکه برق ۴۰۷ ر

مدیرکل بیمه سلامت استان خبر داد؛
بیماران  از  کرمانشاه  سلامت  بیمه  حمایت 

العلاج صعب  و  خاص 

کرمانشاه-حسنافخارزاده مدیرکل بیمه سلامت استان کرمانشاه 
از حمایت بیمه سلامت کرمانشاه از بیماران خاص و صعب العلاج شامل 

۲۷ نوع بیماری خبر داد.
رضا تحویلیان اظهار کرد: صندوق بیمــاران خاص، صعب العلاج و نادر با 
اختصاص پنج هزار میلیارد تومان برای اولین بار در کشور توسط سازمان 
بیمه سلامت راه اندازی شده است. وی افزود: صندوق حمایت از بیماران 
خاص برای ۲۷ نوع بیماری مانند ام. اس، پروانه ای، سرطان، پیوند کلیه 
و… تشکیل شده و بیماران کرمانشاهی نیز می توانند از خدمات آن بهره 

مند شوند.
مدیرکل بیمه سلامت استان کرمانشــاه تصریح کرد: بیماران می توانند 
با مراجعه به معاونت درمان دانشــگاه علوم پزشــکی کرمانشاه و واحد 
بیماری های خاص با ارائه مدارک ثبت نام کرده و از خدمات این صندوق 

بهره مند شوند.
تحویلیان بیان کرد: افرادی که تاکنون نیز زیر پوشــش بیمه ســلامت 

نبوده اند نیز می توانند از خدمات صندوق بیماران خاص استفاده کنند.

معاون سیاسی و امنیتی استاندار مازندران:
آزادراه تهران-شمال تا پایان ۱۴۰۱ 

به بهره برداری می رسد

ســاری-امیری فر  معاون سیاســی، امنیتی و اجتماعی استاندار 
مازندران با اشاره به پیگیری های مستمر مدیریت ارشد اجرایی مازندران، 

از بهره برداری پروژه عظیم آزادراه تهران-شمال تا پایان امسال خبر داد.
روح الله سلگی در جمع تلاشگران ســمن های جهادی مازندران اظهار 
کرد: رویکرد دولت سیزدهم مبتنی بر شناخت و حل چالش های اساسی 

توسعه مازندران است.
سلگی با اشاره به عملکرد یکســال اخیر مدیریت ارشد اجرایی مازندران 
اظهار کرد: مسیریابی و رشد سرمایه گذاری اقتصادی و رفع گره های کور 
طرح های عمرانی در یکسال گذشــته مبین توفیقات استاندار مازندران 

است.
رئیس شورای اطلاع رسانی دولت در مازندران خاطرنشان کرد: با تلاش 
و پیگیری استاندار مازندران بندر امیرآباد به عنوان دروازه تجاری کشور 

برای برقراری ارتباط با اوراسیا شناخته شد.
وی تحقق ۵۵ درصدی برنامه اشتغال زایی دولت در سال  جاری را از دیگر 
توفیقات مدیریت ارشد اجرایی استان برشمرد و افزود: طرح های تحولی 

مازندران در بستر توسعه متوقف نخواهد شد.
سلگی، مشــارکت بخش خصوصی در اجرای طرح های توسعه استان را 
از دســتاوردهای مدیریتی تیم اجرایی دولت سیزدهم دانست و افزود: با 
پیگیری های صــورت گرفته بخش خصوصــی وارد چرخه اجرای طرح 

های عمرانی استان شده است. 
وی لزوم فعال شدن گروه های جهادی در عرصه های فرهنگی و اقتصادی 
را یادآور شد و افزود: گروه های جهادی در اجرای طرح های عمرانی نظیر 

آبرسانی در مناطق روستایی حضور خواهند یافت.

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان خبر داد؛
کشف ۲ تن چوب آلات قاچاق جنگلی

 در استان اردبیل

اردبیل-افســون جبارزاده مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری 
استان اردبیل از کشــف و ضبط ۲ تن چوب آلات قاچاق جنگلی در این 

استان خبر داد.
محمود قلی زاده  با اعلام این خبر افزود: با اقــدام به موقع نیروهای یگان 
حفاظت منابع طبیعی شهرســتان اردبیل و با همــکاری عوامل نیروی 
انتظامی  کامیون  حامل  ۲ تن چوب آلات  قاچاق جنگلی در جاده مغان  به 

اردبیل توقیف  و محموله به اداره کل منتقل شد.
مدیــرکل منابــع طبیعی و آبخیــزداری اســتان اردبیل اظهــار کرد: 
دراین رابطه یک نفر  متخلف  با تشــکیل پرونده به مراجع قضایی استان 

معرفی شد
قلی زاده ضمن هشــدار به متجاوزین عرصه ملی و منابع طبیعی گفت: 
نیروهای یگان حفاظت منابع طبیعی اســتان به صورت شــبانه روزی 
در عرصه های ملی استان حضور داشــته و با همکاری دستگاه قضائی  و 
نیروی انتظامی با متجاوزین به عرصه های ملی اســتان و قاچاق هرگونه 

فرآورده های جنگلی برخورد قاطع خواهند کرد.
مدیرکل منابــع طبیعی و آبخیزداری اســتان از دوســتداران طبیعت 
خواســت در صورت مشــاهده هرگونــه تخریب اراضی ملــی و قاچاق 
فرآورده های جنگلی مراتب را به شــماره تلفن های رایگان ۱۵۰۴ و ۱۳۹ 

اطلاع دهند.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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آذربایجان غربی

مدیرعامل شرکت آب منطقه ای استان:
وبی شد ودخانه و مسیل های آذربایجان غربی لایر امسال ۱۵ کیلومتر از ر

ارومیه-رحیم جباردخت مدیرعامل شرکت آب منطقه ای آذربایجان 
غربی گفت: ساماندهی رودخانه های اســتان علی الخصوص رودخانه های 

مرزی از اولویت های شرکت آب منطقه ای آذربایجان غربی است.
مجید رستگاری با اشاره به اجرای طرح ســاماندهی رودخانه های مرزی 
کشــور در اســتان آذربایجان غربی گفت: در نیمه نخســت امسال طرح 

ســاماندهی رودخانه مرزی ارس در محدوده میله مرزی ۲.۱، ساماندهی 
رودخانه مرزی ارس در محــدوده میله مرزی ۶ و  ســاماندهی رودخانه 

مرزی ارس در محدوده میله های مرزی ۵.۲تا ۵.۳ انجام گرفته است.
رســتگاری مطالعات تعیین حد بســتر و حریم رودخانه  ها و مسیل های 
استان توســط معاونت حفاظت و بهره برداری شــرکت را بطول ۲۱۶.۸ 

کیلومتر بیان کرد و افزود: اخذ ســند مالکیت به بســتر رودخانه زاب به 
میزان ۱۷۹ هکتار، اجــرای عملیات لایروبی رودخانه ها و مســیل های 
اســتان به میزان ۱۵.۸ کیلومتر و آزادسازی بســتر رودخانه ها و مسیل 
های اســتان به میزان ۱۹.۲ هکتار از مهمتریــن اقدامات این معاونت در 

نیمه نخست سالجاری است.

سرزمین
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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۱۸۶۹ نفر وام فرزندآوری از موسسه اعتباری ملل 
دریافت کردند

موسسه اعتباری ملل در راســتای حمایت از خانواده و جوانی جمعیت 
تعداد ۱۸۶۹ فقره وام قرض الحسنه فرزندآوری پرداخت نمود.

 به گزارش روابط عمومی موسســه اعتباری ملل: این موسسه با هدف 
اجرای قانون حمایــت از فرزندآوری و در راســتای بخشــنامه بانک 
مرکزی جمهوری اســلامی ایران تعداد ۱۸۶۹ فقره وام قرض الحسنه 
فرزندآوری به مبلغ ۱۵۰/۷۰۲ میلیون  ریال از ابتدای ســال جاری تا 

پایان مهرماه پرداخت نمود.
 این گزارش می افزاید: موسســه اعتباری ملــل در مهرماه تعداد ۴۸۵ 
فقره وام فرزندآوری بــه مبلغ ۲۰۰/۱۸۳ میلیون ریــال به متقاضیان 
پرداخت کــرد. گفتنی اســت: متقاضیان دریافت وام قرض الحســنه 
فرزندآوری می توانند ضمن ثبــت نام از طریق ســایت بانک مرکزی 
جمهوری اســلامی ایران یکی از شعب موسســه اعتباری ملل را برای 

دریافت وام انتخاب نمایند.

وش ارز توافقی در شعب منتخب بانک  فر
صادرات ایران

بانک صادرات ایران به منظور کمک به تســهیل تامیــن و پرداخت ارز 
مورد نیاز متقاضیان از طریق شــعب منتخب تهران، به نرخ توافقی ارز 

می فروشد.
به گزارش روابط عمومی بانک صادرات ایران، ۹ شعبه منتخب ارزی این 
بانک آماده عرضه ارز به نرخ توافقی به متقاضیان اســت و در این راستا 
شعب »مســتقل مرکزی«، »وحدت اسلامی«، »ســردار سلیمانی«، 
»چهــاراره قائم مقام«، » بلــوار ناهید«، »دکتر نوربخــش«، »میدان 
جمهوری«، »شهید اشرفی اصفهان« و »جمهوری اسلامی« بر اساس 

شرایط اعلامی بانک مرکزی ارز به هموطنان می فروشند.
فروش ارز در این شــعب فقط به اتباع ایرانی بالای ۱۸ ســال که دارای 
حســاب و کارت ســپهری فعال نزد بانک صادرات ایران باشد، با ارائه 

کارت ملی معتبر و شماره تلفن همراه به نام متقاضی فروخته می شود. 
ارز توافقی فقط از طریــق پرداخت معادل ریالی با ســپهر کارت بانک 
صادرات ایران و حداکثــر ۱۹۰۰ دلار به میزان یک بار در ســال به هر 

متقاضی بر اساس نرخ روزانه فروخته می شود.

 فعال سازی خدمت برداشت وجه بدون کارت
 از خودپرداز

خدمت »برداشت وجه بدون کارت از طریق دســتگاه های خودپرداز/
خودگردان« برای همه کاربران ســامانه دی نت )اینترنت بانک دی( به 

صورت پیش فرض فعال شد.
به گزارش روابط عمومی بانک دی، مشــتریان حقیقی بانک دی برای 
حساب های انفرادی و مشترک با استفاده از این خدمت می توانند ضمن 
صدور مجوز از طریق ســامانه دی نت، امکان برداشــت وجه از سپرده 
خود را بدون استفاده از کارت و از طریق تمامی دستگا ه های خودپرداز/

خودگردان بانک دی برای خود یا اشخاص حقیقی دیگر فراهم کنند.
گفتنی اســت، خدمت »برداشــت وجــه بــدون کارت از خودپرداز/

خودگردان« این امکان را در هر شــبانه روز حداکثر چهــار مرتبه و در 
هر مرتبه تا سقف پانصد هزار ریال برای دارنده حساب فراهم می کند. 

نواختن زنگ بیمه در استان قم با بیمه تجارت نو
به گزارش روابط عمومی بیمه تجارت نو ؛ زنگ بیمه در شــهر قم توسط 
بیمه تجارت نو با حضور معاون توسعه منابع انسانی و پشتیبانی، مشاور 
عالــی مدیرعامل، مدیرروابــط عمومی و ارتباطات، مدیرشــعبه قم و 
جمعی از کارشناسان بیمه تجارت نو در راســتای مسئولیت اجتماعی 

و ارتقای سطح فرهنگ بیمه در کشور، نواخته شد .
در این مراسم کارشناسان مفاهیم بیمه ای را با برگزاری مسابقه، اجرای 
قصه خوانی و اهدای هدایایی چون کتاب های داستانی با موضوع بیمه 
به دانش آموزان انتقال دادند.همچنیــن به منظور افزایش ضریب نفوذ 
بیمه در کشور تمامی دانش آموزان و کارکنان تحت پوشش بیمه عمر و 

سرمایه گزاری بیمه تجارت نو قرار گرفتند.
اولین قســط این بیمه نامه، به عنوان هدیه از ســوی شرکت پرداخت 

گردید.

بیمه دانا و شرکت دخانیات ایران تفاهم نامه 
بیمه ای امضاء کردند

تفاهم نامه مشــترکِ همکاری بیمه ای میان شرکت سهامی بیمه دانا و 
شرکت دخانیات ایران به امضاء رسید.

 به گزارش روابط عمومی بیمه دانا، در جلسه ای که به همین منظور روز 
دوشنبه ۱۶ آبان ماه سال جاری بین این دو شرکت در محل ساختمان 
مرکزی بیمه دانا برگزار شــد، دکتر رضا جعفری بــه عنوان مدیرعامل 
و نایب رئیس هیئــت مدیره بیمه دانا و دکتر محمد شــیخان به عنوان 
مدیرعامل شــرکت دخانیات ایران، این تفاهم نامه بیمــه ای را امضا و 

مبادله کردند.
طبق این تفاهم نامه، کشاورزان تحت پوشش شرکت دخانیات ایران در 
سراسر کشور از اول آذرماه امسال به مدت یک سال تحت پوشش انواع 

بیمه های اشخاص، اموال و مسئولیت بیمه دانا قرار خواهند گرفت.

میرعامل صندوق تامین مطرح کرد
هشدار به استفاده غیر مجاز از کابین بار وسایل 

نقلیه باری برای حمل انسان
مدیرعامــل صندوق تامیــن خســارت های بدنی گفت: اســتفاده از 
قسمت های غیر مجاز برای حمل انسان )عمدتا اســتفاده غیرمجاز از 
کابین بار وســایل نقلیه باری( از محل تعهدات بیمه نامه قابل پرداخت 
نیســت.به گزارش صندوق تامین خســارت هــای بدنی بــه نقل از 
خبرگزاری صداوسیما, مهدی قمصریان گفت: بر اساس مصوبه شورای 
عالی بیمه، صندوق تامین در برخی پرونده ها، خسارت هایی را خارج از 
تعهدات قانونی بیمه گر پرداخت می کند، اینگونه خســارت ها به دلیل 
استفاده از قســمت های غیر مجاز برای حمل انســان )عمدتا استفاده 
غیرمجاز از کابین بار وسایل نقلیه باری( از محل تعهدات بیمه نامه قابل 
پرداخت نیســت و صندوق با رعایت حق و ضرورت بازیافت، این نوع از 

خسارت ها را پرداخت می کند.
قمصریان افزود: صندوق تامین از سال ۱۳۹۷ تا سه ماهه نخست سال 
۱۴۰۱، یک هزار و ۱۸۸ پرونده مربوط به موضــوع تبصره۲ ماده ۲۱ را 

پرداخت کرده است.
وی همچنین با اشــاره به کل مبالــغ پرداختی و بار مالــی تحمیلی به 
منابع صندوق از سال ۱۳۹۷ تا بهار ۱۴۰۱ گفت: بیش از ۱۸۷ میلیارد 
تومان از منابع صندوق تامین برای ایفای تکالیف مقرر در تبصره۲ ماده 
۲۱ پرداخت شده که این مبلغ در ســال ۱۴۰۰ )هفتاد و هفت میلیارد 
تومان( در قیاس با ســال ۱۳۹۷، بیش از ۱۵۶درصــد، افزایش یافته 
اســت.مدیرعامل صندوق تامین با ارائه راهکاری در خصوص کاهش 
پرونده های موضوع تبصــره دو ماده۲۱، گفت: این که دارنده وســیله 
نقلیه بــاری مثل وانت ها، از قســمت حمل و نقل کالا بــرای جابجایی 
انسان، اســتفاده نکند، نیازمند فرهنگ ســازی و قوانین سختگیرانه 

راهنمایی و رانندگی است.

توقف رشد نرخ ارز در نتیجه اقدامات بانک مرکزی
 دلار توافقی در کانال ۳۲ هزار تومان معامله شد

 اقدامات بانک مرکــزی در جهت کنترل بــازار ارز نتیجه بخش بوده و 
موجب کاهش نرخ  دلار شده و این ارز در بازار توافقی در کانال ۳۲ هزار 

تومان معامله می شود.
 طی دو هفته گذشــته بازارهای ارز و طلا ملتهب شــد و به یک باره و به 
اذعان کارشناسان و فعالان بدون دلیل خاصی و تنها به دلیل هیجانات و 

بازارسازی های برخی دلالان نوسان زیادی است.
نرخ ارز در این ایام پس از ماه ها ثبات قیمت در بازار نیما، سنا و بازار آزاد 
به یک باره و در پی ناآرامی ها داخلی دچار نوســان شده و سیر صعودی 
در پیش گرفت. به طوری که نرخ دلار در سامانه نیما در کانال ۲۹ هزار 
تومان، در بازار توافقی در کانال ۳۴ هــزار تومان و گاهی اوقات به کانال 
۳۵ هزار تومان نیز رســید. بازار آزاد که بازار غیررسمی و معمولا نرخ ها 
در آن یک تا دو هزار تومان بیشــتر از بازارهای رســمی اســت خرید و 

فروش می شد.
با وجود رشــد نرخ ارز در هفته های گذشــته تقاضا نیز افزایش یافت و 
صف های خرید مقابل صرافی های مجاز تشــکیل شــد. پــس از این 
اتفاقات، علی صالــح آبادی رئیس کل بانک مرکزی در تشــریح دلایل 
افزایش نرخ ارز گفــت: »اقدامات روانی، دلالی و بازارســازی برخی از 
واســطه ها در بازار در فضای مجازی که بعضا از خارج کشــور مدیریت 
می شــود و همچنین تاثیرات تورم داخلی از علل اصلی افزایش قیمت 

ارز در روزهای اخیر است.«
البته این وضعیت، دوام نداشــت و با ورود بانک مرکــزی برای کنترل 
بازار، شرایط آرام شد و می توان گفت سیر صعودی نرخ ارز متوقف شد. 
مهمترین اقدامات بانک مرکزی برای بازگردانــدن آرامش به بازار ارز، 
استفاده از ظرفیت بانک ها برای تسهیل عرضه ارز به متقاضیان حقیقی 
بود. در همین راستا بانک مرکزی هفته گذشته بخشنامه ای برای تامین 
تقاضای ارز افراد حقیقی صادر کرد که بر اساس آن، صرافی های بانکی 
هم به جمع مراکــز دیگر عرضه ارز ســهمیه ای اضافه شــدند تا بدین 

ترتیب صف خرید ارز سهمیه ای از صرافی ها برچیده شود.
با این اقدام صف های طویل خرید ارز از مقابل صرافی ها برچیده شــد و 
براین اساس ســیگنال ثبات به بازار ارسال شد. البته روز گذشته رئیس 
کل بانک مرکزی از تهیه بســته ارزی جدید برای کنترل بازار ارز خبر 
داد و این خود ســیگنال مثبتی به بازار روانه کرد و مجموع این اقدامات 

موجب شد نرخ ارز در بازار آزاد به ۳۵ هزار تومان برسد.

براســاس این گزارش در لحظه مخابره خبر نرخ ارز در بازار توافقی در 
کانال ۳۲ هزار تومان، در بازار نیما ۲۹ هزار تومــان، بازار آزاد در کانال 
۳۵ هزار تومان داد و ستد می شود. انتظار می رود روند کاهش قیمت در 
روزهای آتی هم ادامه یافته تا جایی که نرخ ها به ارقام پیش از التهابات 

بازگردد.

کارشناس اقتصادی پاسخ داد
۵ عامل ایجاد تورم در اقتصاد ایران کدامند؟

کارشناس اقتصادی با بیان اینکه پنج عامل ایجاد تورم در کشور داریم، 
گفت: مهار این عوامل و کاهش آنها می تواند به مدیریت تورم و کاهشی 

شدن روند آن کمک کند.
به گزارش وزارت امور اقتصادی و دارایی، »وحید شــقاقی شــهری« با 
تشریح عوامل تورم زا، اظهار داشت: چهار عامل مربوط به ناترازی و یک 

عامل هم مربوط به انتظارات تورمی است.
کارشناس اقتصادی افزود: ناترازی ارزی، ناترازی نظام بانکی، ناترازی 
بودجه ای و ناترازی عرضه و تقاضــا در کنار انتظارات تورمی پنج عاملی 

هستند که موجب ایجاد تورم می شوند.
وی با بیان اینکه اگر بخواهیم ریشــه تورم را خشک کنیم باید روی این 
چهار ناترازی متمرکز باشــیم، گفت: در موضوع کســری های بودجه، 
باید تلاش شود برای سال آینده یک بودجه با کسری حداقلی، شفاف با 

انضباط بالا داده شود که می تواند علامت مثبت باشد.
شقاقی شــهری به ناترازی نظام بانکی اشــاره کرد و ادامه داد: موضوع 
انضبــاط بانک ها، کنترل ترازنامــه، کاهش دارایی ها، مقایســه فنی و 

دارایی های منجمد می تواند اثرگذار باشد و علامت مثبت مخابره کند.
این اقدامات نشــان می دهد که نظــام بانکی در راســتای رفع ناترازی 
عمل می کند که باید وزارت اقتصاد و بانــک مرکزی به آنها توجه کنند. 
اقداماتی هم در این زمینه شــروع شده که باید شــدت بگیرد و تقویت 

شود تا ما شاهد روند کاهنده ناترازی در نظام بانکی باشیم.
کارشناس اقتصادی درباره ناترازی ارزی کشور، بیان کرد: این موضوع 
از دو زاویه، کاهش کســری های تجاری و کاهش کسری های حساب 

سرمایه، قابل تحلیل است.
وی خاطرنشان کرد: افزایش قیمت نفت، افزایش صادرات نفتی در سال 
جاری و همچنین افزایش قیمت فرآورده های نفتی و به تبع آن افزایش 
صادرات غیرنفتی موجب شده کسری تجاری کشور کاهش پیدا کند، 
اگر نفت را هم اضافه کنیم امســال مــازاد تجاری داریــم که می تواند 

علامت مثبت را برای تراز ارزی کشور ایجاد کند.
شقاقی شهری با بیان اینکه شــکاف عرضه و تقاضا باید پر و تعادل بازار 
عرضه و تقاضا در اقتصاد ایجاد شــود، تصریح کرد: باید با عرضه به موقع 
و به هنگام و همچنین با کنترل شــکاف عرضه و تقاضا سعی شود مازاد 

تقاضا در اقتصاد شکل نگیرد.
وی درباره انتظارات تورمــی نیز گفت: در هفته هــای اخیر عاملی که 
موجب شد قیمت دلار صعودی شود انتظارات تورمی بوده است، انتشار 
برخی اخبار موجب شــد که التهاب در بازار ایجاد شــود و قیمت دلار 

افزایش پیدا کند.
شقاقی شهری اظهار داشــت: پنج عاملی که اعلام شد هر کدام سهم و 
نقشی در اقتصاد ایران ایفا می کند که بخشــی از این مدیریت با وزارت 
اقتصاد، بخشــی با بانک مرکزی و بخشی هم فرابخشــی است و دیگر 

سازمان ها نیز در این اجزای تورمی نقش دارند.
وی خاطرنشان کرد: اگر این ریشه ها را بتوانیم کاهش دهیم یا مدیریت 
کنیم، قادر خواهیم بود که از شــدت التهابات و نااطمینانی ها بکاهیم و 

اجازه ندهیم روند تورم افزایشی باشد.
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در 7 ماهه امسال صورت گرفت

پرداخت ۴۴ هزار میلیارد تومان خسارت های بیمه

خریدار  شــرکت های بیمه در هفت ماهه سال 
جاری حدود ۹۶.۸ هــزار میلیــارد تومان بیمه 
نامه صادر و حدود ۴۴.۴ هــزار میلیارد تومان نیز 
خســارت پرداخت کرده اند که بیش از ۵۳ درصد 

افزایش یافته است.
بررســی تازه تریــن گــزارش بیمه مرکــزی از 
عملکرد صنعت بیمه در هفت ماهه ســال جاری 
نشــان می دهد که حــق بیمه تولیــدی یعنی 
بیمه نامه هایی که در این دوره صادر شــده حدود 
۹۶.۸ هــزار میلیارد تومــان بوده اســت که در 
مقایســه با ســال قبل از آن ۶۲.۲ درصد افزایش 

دارد.
این در حالی اســت کــه ۳۲ درصــد از پرتفوی 
حق بیمه تولیدی در بازار بیمــه طی این مدت به 
رشته بیمه درمان و مازاد، ۲۹.۱۲ درصد به بیمه 
شخص ثالث و مازاد و ۱۳.۳ درصد به بیمه زندگی 

)عمر( تعلق دارد.
در هفــت ماهه اول ســال ۱۴۰۱، ســهم بخش 
غیردولتــی از حق بیمــه تولیدی و از خســارت 

پرداختــی صنعت بیمه به ترتیــب ۷۵.۲ و ۷۲.۲ 
درصد است.

وضعیت پرداخت خسارت در صنعت بیمه
در رابطه بــا وضعیــت بیمه ها از نظــر پرداخت 
خســارت در هفــت ماهــه ســال جــاری نیز 
شــرکت های بیمه در مجموع حدود ۴۴.۴ هزار 
میلیارد تومان خســارت پرداخت کرده اند که در 
مقایسه با مدت مشــابه در سال قبل ۵۳.۴ درصد 

رشد داشته است.
البته، ۳۹.۸ درصد از خســارت پرداختی در بازار 
بیمه طی این مدت به رشــته بیمــه درمان، ۳۰ 
درصد به بیمه شخص ثالث و مازاد و ۹.۱ درصد به 

بیمه زندگی)عمر( مربوط می شود.
در این زمینه، نســبت خســارت بازار بیمه با ۲.۶ 
واحد کاهش در مقایســه با هفت ماهه نخســت 
سال قبل به ۴۵.۸ درصد رســید که فقط نسبت 
خســارت چهار رشــته  بدنه اتومبیــل، درمان، 
حوادث راننده و شخص ثالث - مازاد )به ترتیب با 

۷۱.۸، ۵۶.۹، ۴۹.۷ و ۴۷.۲ درصد( بالاتر از سطح 
بازار بیمه است.

39.4 میلیون بیمه نامه صادر شد
علاوه بر این، در هفت ماهه امسال ۳۹.۴ میلیون 
بیمه نامه صــادر و حــدود ۴۲.۹ میلیــون فقره 
خسارت پرداخت شده که نســبت به هفت ماهه 
نخست ســال قبل، به ترتیب ۳.۵ و ۴۵.۴ درصد 
رشد داشته است.رشــد ۳.۵ درصدی تعداد بیمه 
نامه های صادره در بازار به طور عمده به واســطه 
رشــد این تعداد در دو رشته شخص ثالث-مازاد و 
حوادث راننده به ترتیب با ۶.۲ و ۴.۴ درصد رشــد 
و هر یک با ســهم حدوداً ۳۵ درصدی از کل تعداد 

بیمه نامه های صادره بوده است.
همچنین، افزایش ۴۵.۴ درصــدی تعداد موارد 
خسارت پرداختی بازار، بیشتر به دلیل رشد ۴۰.۴ 
درصدی این تعداد در بیمه درمان با ســهم عمده 
)۹۱.۲ درصد( از تعداد خســارت های پرداختی 

بازار بیمه بوده است.

خریدار  عضو هیــات مدیره بانک مســکن از 
پرداخــت ۴۲ هــزار میلیارد ریال تســهیلات از 
ابتدای اجرای طرح نوســازی بافت فرســوده در 

سال ۱۳۹۸ تاکنون توسط بانک مسکن خبر داد.
سید محسن فاضلیان عضو هیات مدیره و معاون 
امور اعتباری بانک مسکن در گفت وگو با خبرنگار 
پایگاه خبری بانک مســکن  هیبنا درباره عملکرد 
این بانک در اعطای تســهیلات بافت فرســوده 
و بازآفرینی شــهری گفت: بانک مســکن با نگاه 
تخصصی ســعی کرده در حوزه نوســازی بافت 
فرســوده و همچنیــن بازآفرینی شــهری نقش 

موثری ایفا کند.
عضو هیات مدیره بانک مسکن خاطر نشان کرد: 
از ابتدای اجرای طرح نوســازی بافت فرســوده 
تاکنون تعــداد ۱۷ هــزار و ۹۴۰ واحد نیز فروش 

اقساطی شده است.
وی تصریح کرد: طی ســال جاری نیــز در تداوم 

اعطای تسهیلات بافت فرســوده، تا کنون تعداد 
۱۱ هــزار و ۸۳۳ واحد به مبلغ ۳۶ هــزار و ۳۸۹ 

میلیارد ریال تسهیلات منعقد شده است.
فاضلیان بــا بیان اینکــه احیای بافت فرســوده 
ثمرات مختلفــی در بخش مســکن دارد گفت: 
تجربه نشــان داده اســت که بازآفرینی و ایجاد 
کالبد مناسب شــهری در شــکل گیری محیط 
مناســب برای رشــد فکری و فرهنگــی جوامع 
بســیار اثرگذار اســت. بنابراین بانک مسکن در 
حوزه اعطای تسهیلات بافت فرســوده به احیا و 
بازآفرینی شــهری نیز نگاه ویژه ای دارد و آن را در 
حیطه مسوولیت اجتماعی خود برای تهیه محیط 
مناسب شهری تعریف می کند و از این رو اعطای 

این تسهیلات اهمیت ویژه ای برای بانک دارد.
عضو هیات مدیــره و معاون امــور اعتبای بانک 
مسکن افزود: ضرورت اعطای تسهیلات در بافت 
فرســوده با توجه به اینکه اغلب افــراد توان مالی 
نســبتا پایینی دارند، بیشتر احســاس می شود. 
ضمن اینکــه دولت محترم ســیزدهم نگاه ویژه، 
عام تر و کاملتری نســبت به دوره  های گذشته به 
بخش مسکن دارد و تنها انبوه ســازی را برطرف 
کننده نیاز بازار نمی بیند. درواقع در بافت فرسوده 
به جهت اینکه زیرساخت های لازم از جمله آب و 
برق و ... و همچنین موارد بهداشــتی و آموزشی و 
... فراهم اســت نیاز به صرف هزینه، انرژی و زمان 
کمتری در این زمینه وجود دارد و بخشــی از نیاز 

بازار به مسکن را به طور اساسی مرتفع می کند.
وی ضمن تشریح شرایط اعطای تسهیلات بافت 
فرســوده گفت: میزان مبلغ اعطای تســهیلات 
بافت فرســوده در تهران ۴۵۰ میلیــون تومان، 
شــهرهای بــالای یک میلیــون نفــر جمعیت 
۴۰۰ میلیون تومان )شــامل شــهرهای مشهد، 
اصفهان، البرز، شــیراز، تبریز، کرمانشاه، اهواز و 
قم( و همچنین شــهرهای پایین تر از یک میلیون 

جمعیت نیز ۳۰۰ میلیون تومان اعطا می شود.
فاضلیــان اضافه کــرد: متقاضیانی که شــرایط 
دریافت تســهیلات بافت فرســوده را دارند می 
توانند ضمــن مراجعه به وب ســایت شــرکت 
بازآفرینی شهری نســبت به ثبت نام اقدام کرده 
و پس از صدور و ارسال الکترونیکی معرفی نامه به 
شعب بانک مسکن برای دریافت تسهیلات اقدام 

کنند.
فاضلیان با اشاره به اینکه بانک مسکن طی هفت 
ماهه ســال جاری تعــداد ۴ هــزار و ۶۷ واحد به 
مبلغ بیش از ۴ هزار میلیارد ریال تســهیلات در 
بخش روســتایی پرداخت کرده است گفت: بانک 
مسکن در حوزه تسهیلات روستایی نیز در استان 
فارس ۴۷۹ میلیارد ریال، در اســتان آذربایجان 
غربی ۵۲۰ میلیارد ریال، در اســتان اردبیل ۴۴۲ 
میلیــارد ریال، مازنــدران ۲۵۰ میلیــارد ریال، 
کرمان ۲۰۸ میلیارد ریال و اســتان سمنان ۱۱۶ 

میلیارد ریال در سال ۱۴۰۱ پرداخت کرده است.

ملی

کشاورزی

روابــط عمومی بانک ملــی ایران 
در هفدهمیــن جشــنواره ملــی 
انتشــارات روابــط عمومی در ۱۱ 
بخش موفق به کســب عنوان برتر 
و دیپلم افتخار)به عنوان بالاترین 
رتبــه جشنواره(شــد.به گزارش 
روابط عمومی بانک ملی ایران،در 
ایــن جشــنواره که شــرکت ها و 
موسســات مختلفی از شــهرها و 
استان های مختلف کشور شرکت 
داشتند،روابط عمومی بانک ملی 
ایران موفق شــد تا در رشته های 

کاریکاتــور و کارتــون 
)رتبه اول(، صفحه آرایی 
)رتبــه اول(،کتاب)رتبــه 
اول(، مالتــی مدیــا و 
چنــد رســانه ای)رتبه 
اول(،اپلیکیشــن)رتبه 
اول(،وب ســایت )رتبه 

داستانسرایی)رتبه  و  اول(ادبیات 
آثار)رتبــه  ارایــه  نحــوه  اول(، 
اول(،رســانه های اجتماعی)رتبه 
دوم(، مصاحبــه )رتبــه ســوم( 
و اینفوگرافیــک )رتبــه ســوم( 

کند.ایــن  کســب  را 
آثــار برابــر مقــررات 
جشــنواره  هفدهمین 
روابط  انتشــارات  ملی 
عمومی از تولیدات سال 
۱۴۰۰ تا کنون انتخاب 
شــده و توســط هیات 
داوران جشــنواره مــورد ارزیابی 
قرار گرفتند.بر این اساس فعالیت 
های انتشاراتی روابط عمومی بانک 
ملی ایران در حوزه نشــر چاپی و 
الکترونیــک در ســال ۱۴۰۰ و 

۱۴۰۱ مورد ارزیابی هیات داوران 
قرار گرفتنــد.لازم به ذکر اســت 
جشنواره در سه بخش ملی، تهران 
و استانی برگزار شــد و همه روابط 
عمومی ها در بخش های دولتی و 
خصوصی مجاز به شــرکت در آن 
بودند.برابر مقررات این جشــنواره 
همه آثــار تولیــدی انتشــاراتی 
روابط عمومی هــا در قالب هــای 
چاپی و الکترونیکی در بخش های 
یازده گانه جشنواره مورد بررسی و 

ارزیابی قرار گرفتند.

شعب بانک کشــاورزی در اجرای 
سیاســت های حمایتــی دولت 
از رفــاه و معیشــت خانــواده ها 
از ابتدای ســال جاری تــا نیمه 
آبان ماه بالغ بــر ۱۴ هزار میلیارد 

ریال تســهیلات قرض الحســنه 
فرزنــدآوری به واجدان شــرایط 
پرداخت کرده اند. این تسهیلات 
در راستای اجرای ماده ۱۰ قانون 
حمایــت از خانــواده و جوانــی 

جمعیت بر اســاس ثبــت نام در 
»سامانه تسهیلات قرض الحسنه 
فرزنــد« به متقاضیــان پرداخت 
می شــود و این بانــک از ابتدای 
سال ۱۴۰۱ تا نیمه آبان ماه بیش 

از ۳۲ هزار فقره تســهیلات قرض 
الحســنه فرزندآوری به مبلغ ۱۴ 
هزار و ۱۷۰ میلیارد ریال از محل 
منابع داخلی به واجدان شــرایط 

پرداخت کرده است.

وابط عمومی بانک ملی ایران کسب 11 عنوان برتر توسط ر

پرداخت 14 هزار میلیارد ریال تسهیلات فرزندآوری توسط بانک کشاورزی تا نیمه آبان ماه

اقتصادشعبه

فاضلیان خبر داد

مناسب سازی محیط شهری یکی از اهداف اجتماعی بانک مسکن


